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Традиция Започна се Криза

Драгоман спаси къщите
си от скоростния влак
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Дядо Мраз в Германия вече
получава писма от децата
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Първи фалит
на мол у нас
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В ЦСКА без пари
от 4 месеца
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Чавдар Николов за
дъното на кризата
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Тенденция

Заплатите в Гърция
падат с още 30-35%

Стр. 9

Данни на община Сливен
показват, че целият 15-хиляден
квартал “Надежда” плаща
общо до 200, максимум 300 лв.
месечно за вода. Голямото ко-
личество нередовни платци е
причината общината да започ-
не кампания за поставяне на
водомери във всяка къща от
квартала. В махалата, чието
население е предимно от ром-

15 000 роми плащат общо
200 лв. за вода в Сливен

Няколко
ÄÓÌÈ

Братя
РУЖЕВИ

Наслушахме се на
стратегии за решаване
на ромския въпрос. Наслу-
шахме се на “декади” и
“включвания”. Що специ-
ализирани фондации бяха
направени, що семинари
се проведоха, що европей-
ски пари бяха потрошени,
що уиски се изпи в името
на успеха.

Ама резултат ни-
какъв.

Първото нещо, което
държавата трябва да на-
прави, е да включи всич-
ки, включително и роми-
те, в спазването на за-
коните. Защото другото
е дискриминация на всич-
ки, които си плащат
тока, водата, данъците и
пращат децата си на учи-
лище.

Да, ама ромите са
много важни избиратели!
Трябва по-кротко, по-
леко. Трябва да си затва-
ряме очите, защото...
Защото иначе Европа ще
ни гледа намръщено и ня-
кой еврокомисар ще ни
ругае за неспазване на
правата.

Как обаче трябва да
се постъпи, ако еди кои
си откажат такова
включване? Трябва да се
приложи законът. Ако
няма как да им се вземат
пари, може би принудите-
лен труд. Нали и без
това магистралите са
най-важното нещо в
държавата?

Ще кажете, никой не
се е справил с ромския
проблем. Ами тогава да
плащаме вместо тези от
тях, които искат да
имат безплатни ток,
вода, жилища и прочие. Да
си затваряме очите пред
безобразията на тези
от тях, които вилнеят
по къщи, ниви и бостани.

А може би под включ-
ване се разбира именно
това - да издържаме
всички, които се държат
некоректно, и да плаща-
ме за правото да живеем
с тях в една държава. Че
другият вариант ще из-
глежда лошо - ще го на-
караш да си плати смет-
ката за водата, пък той
моментално ще се изклю-
чи, като налети на бой...

Създаден е инициативен комитет, който да
убеждава хората да покриват задълженията си

Над 300 души блокираха вчера кръстовището на “Попа” в София в знак на протест срещу решението
на Столичната община за увеличаване на синята зона и таксите за нея. Протестиращите се заканиха,
че подобни акции ще се провеждат всяка вечер, докато общината не чуе техните аргументи и искания

Включване

НА ПРАГА СМЕ НА НАЦИОНАЛНА
ОНКОЛОГИЧНА КАТАСТРОФА

Стр. 21

ски произход, е създаден спе-
циален инициативен комитет,
който да агитира хората изряд-
но да си плащат водата.

Официално откритите парти-
ди за плащане на вода са око-
ло 1700. Запознати са катего-
рични, че дори и само за тези
партиди месечните сметки за
вода на квартала би трябвало
да са около 40 000 лв. месечно.

Специалисти твърдят, че жите-
лите на квартала плащат 200
пъти по-малко от реално израз-
ходеното количество вода.

Общината отчита, че в ром-
ската махала до сливенската
жп гара в момента има 15 или
20 работещи водомера. Сливен-
ската управа и местното ВиК
дружество са се договорили
жителите на “Надежда” да си

купуват водомерите, а водното
дружество да ги монтира без-
платно, съобщи заместник-
кметът на Сливен Иван Манчев,
цитиран от БНР. Цената на
един водомер е около 50 лв.
Надеждите на общината и ВиК
са, че водомерите, които са
лична собственост, няма да
бъдат унищожавани от недоб-
росъвестни граждани.

Стр. 13
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Снимка Мариета ТОМОВА

Стр. 4
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лановете за жп трасето на
високоскорстния влак София-
Драгоман ще бъдат коригира-
ни поради липса на съгласу-
ване с Общинския съвет и

Драгоман спаси
къщите си от
скоростния влак

П

Трасето на новата линия ще бъде съобразено с исканията
на местните, за да не пострадат имоти в регулация

непроведено обществено обсъждане с
жителите на града. Както ДУМА вече
писа, местните хора скочиха срещу про-
екта, след като стана ясно, че при из-
граждането на новата линия ще постра-
дат къщи, имоти в регулация и готови
постройки.

Екип, представящ ръководството на
НКЖИ, обеща промяната на извънред-
но заседание на Общинския съвет на
Драгоман, след като проблемът получи
широк обществен отзвук. Предстои из-
готвянето на комплексен доклад за
оценка на въздействието върху околна-

та среда (ОВОС) за идейния проект за
“Модернизация на железопътната линия
София-Драгоман”. След оценката жите-
лите на крайграничния район по закон
ще разполагат с 30 дни за публично
обсъждане. Очаква се новата жп линия
да сложи край и на разделянето на гра-
да, тъй като сегашното трасе път разпо-
ловява Драгоман и затруднява комуни-
кациите. Новата линия трябва да бъде
съобразена с проектите за изграждане
на газопровода Дупница-Ниш, който ще
минава край града, както и с плановете
за магистрала София - Ниш, която също
ще минава през Дупница.

Тепърва предстоят и шумови замер-
вания, а общината трябва да реши дали
да запази старата гара за спирка на
пътническите влакове или ще инвести-

ра в нова.
ДУМА припомня, че жп линията Со-

фия-Драгоман бе обявена от правителст-
вото за обект с национално значение,
което може да облекчи процедурите по
съгласуването и реализацията на инвес-
тиционните намерения, свързани с мо-
дернизацията на мрежата и усвояването
на еврофондовете. Модернизацията на
линията за скоростния влак се извършва
по оперативна програма “Транспорт” и в
момента е на фаза идеен проект. След
изготвянето на ОВОС ще бъде направен
и техническият проект. Прогнозната стой-
ност на жп линията е 132,6 млн. евро.
Прогнозите са, че по нея влаковете ще
могат да се движат със скорост до 160
км/час, а някои специални композиции
ще достигат до 200 км/час.

Събарят етаж
от частния клуб
на Марешки

В
торият етаж от временната
постройка на варненския
бизнесмен Веселин Марешки
на плажа на “Кабакум” ще

бъде съборена, съобщи министърът
на регионалното развитие и благо-
устройството Лиляна Павлова.
Проверката, която тя назначи след
оглед на плажната ивица, вече
приключила. Сградата има разре-
шение от община Варна и отгова-
ря на изискванията за премества-
ем обект. Постройката не стои на
бетонна конструкция, а на метал-
на, но разрешението за монтира-
нето й е за 56 кв. м, а реално тя
е 112. Това означава, че целият
втори етаж на обекта е незаконно
поставен, коментира Павлова. Тя
допълни, че пуснала предписание
до варненския кмет Кирил Йорда-
нов да издаде заповед за премах-
ване на постройката, тъй като
разпореждането за монтирането
й е негово. Сезирала и Комисията
за защита на потребителите зара-
ди надписа на входа на обекта
“частен клуб”, тъй като плажната
ивица е изключителна държавна
собственост и всичко трябва да
бъде в обществена полза.

ОСВИРКАХА
КМЕТА НА
ПРАЗНИКА
НА ВАРНА
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Нина АЛЕКСИЕВА

През второто тримесечие на 2012
г. средната месечна работна заплата
в област Добрич е 555 лв. - с 203 лв.
по-ниска от средната работна запла-
та за страната - 758 лева. В сравнение
с останалите 28 области по размер на
средната месечна заплата област До-
брич е на 11 място, като през второто
тримесечие на 2012 г. най-висока е
била средната заплата в областите
София столица (1031 лв.), Стара Заго-
ра (807 лв.) и Враца (801 лв.).

За периода средната месечна ра-
ботна заплата в областта се увелича-
ва с 3.2% спрямо второто тримесечие
на 2011 г. и с 3.9% спрямо предход-
ното тримесечие.  Най-високо средно
месечно възнаграждение получават
наетите лица по трудово и служебно
правоотношение в икономическите
дейности “Производство и разпреде-
ление на електрическа и топлина
енергия и на газообразни горива” -
1920 лв., “Добивна промишленост” -
830 лв., и “Държавно управление” -
731 лв., а най-ниско в дейност “Адми-
нистративни и спомагателни дейнос-
ти” - 400 лева. В края на юни 2012
година  наетите лица в област Доб-
рич са 40 000, или с 3.1% по-малко в
сравнение със същия период на пред-
ходната година.

резидентът Росен Плевне-
лиев продължава традици-
ята на учредената през
2003 г. награда “Джон Ата-

Група протестиращи вбесиха
кмета на Варна Кирил Йорданов
навръх празника на града и той
отказа да се включи в шествието,
предвождано от икона на Св.
Богородица, закрилница на мор-
ската столица.

Преди дни във Фейсбук беше
организирано събитие под на-
слов “Да свалим кмета на Варна!
Вреден е!”. В социалната мрежа
хората се уговаряха да се яват на
уреченото място с кошници с
домати и яйца. Такива вчера ня-
маше но малката групичка, която
издигна плакати в защита на це-
лостта на Морската градина
беше достатъчно да изнерви гра-
доначалника. Така начело на
шествието застанаха управлява-
щите от ГЕРБ. “Къде е кметът,
защо го няма”, възкликна прода-
вачка от магазин в близката ули-
ца. “Ами той какво да прави тук,
при нас, простосмъртните”, свет-
кавично и отговори колежка.

ПРЕЗИДЕНТЪТ
ОЧАКВА
ПРЕДЛОЖЕНИЯ
ЗА НАГРАДАТА
„ДЖОН
АТАНАСОВ”

П
насов”, основана на името на
създателя на първия електронен
компютър - известния учен от
български произход Джон Атана-
сов, съобщиха от прессекретари-
ата на държавния глава.

На 4 октомври 2012 г., 109-
ата годишнина от рождението на
Джон Атанасов, държавният гла-
ва ще връчи награда “Джон Ата-
насов” за перспективен млад из-
следовател в сферата на инфор-
мационните и комуникационните
технологии. За първи път тази
година ще бъдат връчени и две
грамоти “Джон Атанасов” - за при-
лагане на научни постижения в
практиката, и за проекти с висо-
ка обществена значимост, и две
грамоти “Джон Атанасов” - уче-
ници и техните преподаватели.

Кандидатурите за наградата
“Джон Атанасов” и почетните
грамоти се приемат до 27 сеп-
тември 2012 г. на адрес:
nagradajohnatanasoff@president.bg
или на хартиен носител на ад-
рес: Aдминистрация на прези-
дента на Република България
(За отличията “Джон Атанасов”),
София 1123, бул. “Дондуков” 2.

Предложенията ще бъдат
оценени от Комисия по избор на
носители на наградата и почет-
ните грамоти, в която участват
водещи изследователи и прак-
тици в областта на информаци-
онните и комуникационните тех-
нологии. Пълна информация за
изискванията към кандидатите и
правилата за работа на Комиси-
ята за избор на носителите на
наградата и грамотите “Джон
Атанасов” са публикувани на
адрес http://www.president.bg/
ja_nominacii_2012.php

ПО-НИСКИ ЗАПЛАТИ
И ПО-МАЛКО ЗАЕТИ
В ДОБРИЧКО

Дана РУСЕВА

Снимка Мариета ТОМОВА

Граждани и медици почетоха вчера паметта на хората, загинали, докато са спасявали
човешки живот. На тази дата през 1963 г. д-р Стефан Черкезов изважда 47 българи от

горящ автобус, а впоследствие умира от раните си и тежките изгаряния
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Ïðàâåòå, èäâàì, âèæäàì
è äàâàì îùå ïàðè

Бойко Борисов интерпретира по императорски
сентенцията “Дойдох, видях, победих”

било взето на оперативно съве-
щание от екипа, който ръководи
действията по разследването,
съобщи вчера в село Арбанаси
министърът на вътрешните рабо-
ти Цветан Цветанов. “Тогава ще
се обърнем към гражданите с
молба и те ако могат, да допри-
несат с определени данни”, до-
бави Цветанов. Оповестяването
на информация нямало да попре-

МВР продължава да мълчи
за атентата в Бургас
Охранителна камера от банков клон в Бургас заснела мъжа, съучастник на терориста

Нина АЛЕКСИЕВА

Отборът на “Витоша” -
Бистрица, в който е кар-
тотекиран премиерът,
бил натоварен на прави-
телствения самолет за
приятелски мач на стади-
он “Тича” във  Варна, при-
зна вчера Борисов. Заед-
но с тях летели и футбо-
листите на отбора на
“Чавдар”- Етрополе. По-
летът е бил платен от
етрополския клуб. Друг
път не се е случвало би-
стришките тигри да пъту-
ват със самолет на пра-
вителството, увери ми-
нистър-председателят.
Въпросът обаче ползвана
ли е държавната машина,
видимо го ядоса.

“Да, пътували са. С
писмо от футболния съюз
сме си платили както
всички футболни клубове

Борисов не виждал нищо лошо в полета на „Тигрите” със самолета

Абсолютно нищо нередно не видя премиерът Бойко Борисов в разходките на
втородивизионни отбори с правителствения самолет

С изменение на позитивния лекарствен
списък Приложение N1 от 16 юли 2012г. па-
циентите с паркинсонова болест трябва да
доплащат за живото-поддържащите си ме-
дикаменти мадопар 250 и мадопар HBS по
34,67 лв. и 17,33 лв., съобщават от Центъра
за защита на правата в здравеопазването
(ЦЗПЗ). ДУМА припомня, че досега стойност-
та им се поемаше изцяло от касата.

“За пенсионерите с още няколко заболява-
ния са непосилни тези цени и се отказват от
лечение”, коментират от пациентската органи-

След като всички първо-
инстанционни дела в Софий-
ския градски съд (СГС) на
Мирослава Тодорова, вклю-
чително и тези пред финал,
бяха обявени за ново раз-
глеждане поради отказа на
Върховния административен
съд (ВАС) да спре изпълне-
нието на решението на ВСС
за уволнението й, започнало
е преразпределяне и на при-
ключени дела, за които СГС
е втора инстанция. Този ход
се коментира от юристи като
“особено скандален”, тъй
като става дума за дела, ко-
ито на практика са решени.
Зам.-председателката на
СГС Петя Крънчева е започ-
нала преразпределянето.
Това се прави независимо от
факта, че тричленният състав

плащат, когато пътуват с
него. Не виждам нищо
лошо. Аз съм го давал
поне 20 пъти да пътуват
други отбори и не знам
кое е тенденциозното в
това”, посочи Борисов. По
фактура отборът на Етро-
поле е платил около 20
хил. лв. “За “Левски” защо
не питате? За ЦСКА защо
не питате? Какъв по-раз-
личен отбор са “Бистри-
ца”? Те не са ли момчета,
какви са?”, нахвърли се
Борисов върху питащите.

Припомняме, че в.
“Преса” съобщи онзи ден
как правителственият
“Еърбъс” доставил “Бист-
ришките тигри” в морска-
та столица. Според депу-
тати причина за полета
била загуба на премиера
при игра на карти “на
вързано” в Евксиноград.
Борисов обещал да

изпълни желание на
съперника си - депутата
от ГЕРБ Емил Димитров.
Победителят поискал
премиерът да играе с
“Витоша” - Бистрица, сре-
щу “Чавдар” на стадион
“Тича” във Варна. Димит-
ров е почетен президент
на етрополския футболен
отбор.

Във връзка с новина-
та, че правителственият
самолет е возил отбора
по футбол на Бойко Бо-
рисов, министърът на
транспорта, информаци-
онните технологии и
съобщенията Ивайло
Московски заяви, че е
запознат със случая и
сметката е платена, като
не са били похарчени
държавни пари. Авиоот-
ряд 28 обаче не е на раз-
пореждане на МТИС, а
на МС повече от година.

чи на разследването, според
него. Министърът отрече да е на-
правена грешка при изработва-
нето на фоторобота на атентато-
ра от Сарафово. Той обеща, че
онова, което трябва да научим
тези дни, “е част от напредъка в
разследването”.

Докъде е стигнало разкрива-
нето на атентата в Бургас обаче,
още няма отговор, след като
вътрешният министър отговори с
“не” на запитване дали е раз-
крита самоличността на
извършителя.

Президентът обаче обяви, че
очаква до 15 септември да има
публичен отчет докъде са стиг-
нали нещата с разследването на
атентата в Бургас. “Виждам про-
греса на разследването, разби-
ра се, ще отнеме може би около
две-три седмици, за да се обоб-
щят много данни, които още се
получават по линия на нашите
партньорски служби”, заяви
държавният глава.

Междувременно стана ясно,
че охранителна камера от бан-
ков клон в Бургас била заснела

мъжа, съучастник на терориста от
летище Сарафово, като записите
били с добра резолюция. Този
бил човекът, опитал да наеме
кола в Поморие и носел същата
фалшива шофьорска книжка, ко-
ято впоследствие бе намерена у
взривения при атентата.

Изяснено до момента било,
че във фаталния ден взривеният
терорист дошъл с такси от Рав-
да. Има свидетели, които твърдят,
че преди да наеме таксито, “ка-
микадзето” слязъл от червена
кола. Със същия автомобил съу-

частникът поел след таксито до
летището. Не без основание
била версията, че раницата с
взрива е трябвало да бъде по-
ставена в багажното отделение
на автобуса с току-що кацналите
в България еврейски туристи.

Заради блъскането и после-
двалия скандал между атентато-
ра и двама туристи обаче съуча-
стникът вероятно решил да задей-
ства взрива от разстояние. Пред-
полага се, че той е жив, не била
изключена версията още да е в
България, съобщават запознати.

Остра реакция срещу доклада на
Комисията за защита от дискрими-
нация се получи вчера и от синди-
кат “Образование” към КТ “Подкре-
па”. Според тях изводите относно об-
разователната система, работата на
българските учители, учебните про-
грами и съдържание, изразени от
КЗД, са “некомпетентни, непрофеси-
онални и съдържат много неистини”.

В позицията си синдикатът под-
чертава, че все още отстоява пози-
циите си за въвеждането на уче-
бен предмет “Гражданско образо-
вание” и основно преструктурира-
не на учебното съдържание, което
да стане по-близко до ученическа
същност. Според КТ “Подкрепа” е
необходимо и намаляване на висо-
ките цени на учебниците, които
според тях са най-голямата дискри-
минация към българските ученици.

Синдикалистите са категорични,
че е опасно поставянето на въпрос
за присъствието на Ботев в българ-
ските учебници. Според тях това е
безотговорно и цели разклащане на
духовната ценностна система. “Бо-
тев, Левски и още много български
герои са величия, надживели исто-
рията и времето, с които са закърме-
ни нашите ученици, затова и сега, и
в бъдеще никой в България не тряб-
ва да си помисля да ревизира тяхно-
то величие”, заявяват от синдиката.

Те са категорични, че не може и
дума да става за дискриминация към
деца и ученици на база учебно

Цените на учебниците
са дискриминационни

съдържание и стил на преподаване
на педагогическите специалисти.
Според “Подкрепа” КЗД е най-мал-
ко компетентният орган, който би
трябвало да си позволява да анали-
зира образователната система.
Според синдиката, ако тази коми-
сия цели да търси истинска  дискри-
минация, тя би я открила в учили-
щата със смесени паралелки от
различни етноси, където в дискри-
минационна ситуация са учениците
и децата от българската общност.

зация и допълват: “на сайта си за въпроси и
отговори НЗОК отговаря, че в края на следва-
щата седмица фирмата производител обмисля
намаляване на цените”. Но не става ясно за
коя седмица става въпрос, защото според
ЦЗПЗ този отговор е от началото на август.

Има вариант за промяна на медикамен-
та, но това минава през нови лекарски коми-
сии и издаване на нови протоколи, но хора-
та с болестта на Паркинсон са трудно по-
движни, а и не се знае кой пациент как ще
понесе новата терапия.

Разправата с Мирослава Тодорова доведе
до преразглеждане на решени дела

с председател Тодорова пре-
ди уволнението й е провел
тайното съвещание (на което
съдиите вземат решението по
делото - б.р.) за всяко от де-
лата и е обявил, че ще се
произнесе с решение. Това
означава, че съдът е обявил
начина за решаване на тези
дела и е останало само ре-
шенията  да бъдат изписани.

Преразпределянето на
въззивните дела, по които е
проведено съвещанието на
съдебния състав е вмешател-
ство на административното
ръководство в съдебния про-
цес. Означава и изземване на
решени дела, за да бъдат
пререшени, което едновре-
менно прегазва и НПК, и
Европейската конвенция за
правата на човека. Фактът, че

Тодорова не може да слага
подписа си под решенията,
също не е основание за ново
разглеждане на въззивните
дела, тъй като останалите
двама съдии от състава могат
да ги подпишат, възразява
Тодорова до председателя на
СГС Владимира Янева и до
председателя на ВКС проф.
Лазар Груев.

“Единственият законен
изход е решенията да бъдат
обявени с двата подписа на
втория и третия член на
въззивния съд, да бъде удо-
стоверена причината за не-
подписването им от мен като
председател на състава и
технологичното им изготвяне
бъде довършено от старшия
член на състава”, пише То-
дорова в изложението си.

КТ „Подкрепа”:

Хората, написали анализите за
Ботев и Левски, трябва неза-
бавно да бъдат уволнени или
да бъдат подканени да подадат
оставките си. Това каза пред
“Фокус” вчера историкът проф.
Божидар Димитров.  “Тези
хора, които са написали, че
Левски е смутител на общест-
вения ред, а Ботев такъв и
онакъв - просто ми е чудно как
в държавния апарат на Бълга-
рия, защото Комисията за
защита от дискриминация е
част от държавния апарат,
може да попаднат такива хора
- глупави, невежи. Тези хора
някога се наричаха вредители,
но в ботаниката, а не в живо-
та”, каза проф. Димитров.
Не може да се цензурира един
автор от XIX век с оглед нача-
лото на XXI век, бе мнението и
на академик Георги Марков.

Лекарствата „поевтиняват”,
пациентите плащат повече
Лекарствата „поевтиняват”,
пациентите плащат повече
Лекарствата „поевтиняват”,
пациентите плащат повече
Лекарствата „поевтиняват”,
пациентите плащат повече
Лекарствата „поевтиняват”,
пациентите плащат повече

Снимка БГНЕС

лед четвъртък щяла да
бъде изнесена повече ин-
формация за атентата в
Бургас. Такова решениеС
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раждани, негодуващи
срещу новите прави-
ла за паркиране в
синята зона на столи-
цата, се организира-

Окупират кръстовища заради
новите такси в синята зона

Г

Гражданите протестират срещу
наднормения шум на бул. „Акад.
И. Гешов” пред дома на Фандъкова

ха за окупация на кръстовище-
то на “Попа” в София. Органи-
затори на протеста са граждан-
ската инициатива “Стожер” и
инициативата “Не на данък
паркинг” в социалната мрежа
Facebook.

Окупацията на кръстовище-
то на “Патриарх Евтимий” е част
от редицата запланувани, ако
не се постигне компромисно
решение, удовлетворяващо не-
доволните.

Според новите правила пар-
кирането в синята зона, което
досега струваше лев и не беше
ограничено във времето, вече
ще се таксува с 2 лв. за час, а
максималният възможен пре-
стой е 2 часа. В зелената зона
пък автомобилът ще може да
се оставя до 4 часа, всеки от
които струва по левче.

В началото на юни граж-
данското движение ДНЕС об-
жалва новите правила за
платено паркиране в София.
За повечето хора новата мяр-
ка е рекет, заявяват гражда-
ните и припомнят една от по-
следвалите реакции, след
като станаха ясни новите
правила: “На първи септем-
ври ще запаля колата си на
“Батенберг”.

Потребител на социалната
мрежа заявява: “Няма нужда да
търсите терористична органи-
зация в Афганистан или Иран -

тя е тук и се казва “Център за
градска мобилност”. Тази орга-
низация е създадена, за да ни

тероризира и с градския транс-
порт, и с организацията на дви-
жението, и със синята зона.
Крайно време е ние, живеещи-
те в непрекъснатия терор, да
потърсим сметка на тази враж-
дебна нам структура”.

Гражданите, които се оплак-

ват от наднормен шум на бул.
“Акад. И. Гешов”, пък са готови
всяка вечер да протестират
мирно пред дома на кметицата
на София Йорданка Фандъко-
ва в квартал “Иван Вазов”. Това
съобщиха от гражданската ини-
циатива “София чува” и “Нов

бул.”Гешов”.
Има достатъчно време и

средства да се изгради 330-
метров тунел, който да спаси
от нездравословния шум живе-
ещите около бул.”Гешов” и бо-
ледуващите и работещите в
здравните заведения там, отбе-

о-голямата част от София бе
буквално блокирана заради
спирането на тока вчера. ЧЕЗ
започна поетапно спиране на

вама жители на
с т а р о з а г о р с к и я
ромски кв. “Лозе-
нец” са задържани

Служители на ГДБОП са предотв-
ратили продажбата на бебе, съобщи-
ха от МВР. Разследването на антима-
фиотите започнало, след като на ин-
тернет платформата на сектор “Инте-
лектуална собственост, компютърни
престъпления и хазарт” за подаване
на сигнали www.cybercrime.bg, била
подадена информация от администра-
торите на интернет форума www.bg-
mamma.com.

Тя гласяла, че в сайта на форума
потребител предлага “за продан” мо-
миченце на три дни. В обявата роди-
телите обяснявали, че са в пълна бе-
зизходица, не могат да се грижат за
детето си, и понеже не искали да из-
расне в социални заведения, го пред-
лагат за “осиновяване”. Бил оставен
и телефон за връзка.

След незабавни действия служи-
телите на ГДБОП установили местона-
хождението на бащата и майката на
новороденото на територията на сто-
лицата. Родителите Г.Т.(31) и съпруга-
та му П.П.(25) обяснили поведението
си със затруднено материално поло-
жение: и двамата били безработни, а
родителите им отказвали всякаква по-
мощ. Затова били съгласни да се от-
кажат от детето си срещу заплащане.

След сигнал в социалната служ-
ба бебето е настанено в Дом за деца,
лишени от родителски грижи, а слу-
чаят е докладван на Софийска рай-
онна прокуратура.

ГДБОП ОСУЕТИ
ПРОДАЖБА
НА БЕБЕ ЧРЕЗ
ИНТЕРНЕТ ФОРУМ П

СТОЛИЦАТА
БЛОКИРАНА ЗАРАДИ
СПРЕНИЯ ТОК

електричеството, като целта е да се
изнесат таблата извън имотите на
абонатите, както и да се ремонтират
съоръженията и мрежите. Това обаче
доведе до пълен хаос насред лято.

От една страна, жителите на квар-
талите без ток се оплакваха, че нямат
ясна представа кога точно ще спира
токът. На сайта на ЧЕЗ тази информа-
ция не се актуализира. По този начин
не се знае човек кога може да готви,
кога да се къпе, изобщо кога да си
върши някаква дейност в дома или пък
да ползва асансьора.

От друга стана, бизнесът страда,
защото спирането на тока не е за час,
а обикновено е за 6-7 часа, което
прави процесът на работа немислим.
Затова много офиси затвориха кепен-
ците и по този начин трупат големи
загуби.

Голямо неудобство е спирането на
тока и за различни институции. В дет-
ските градини се чудят какво да пра-
вят при липсата на ток. Болниците са
притеснени от дългия период на спи-
ране. Лекарите споделят, че не знаят
какво ще стане с болните, ако няма
ток за по-дълго време.

От Федерацията на потребителите
обявиха, че ЧЕЗ са длъжни да кажат
във всеки квартал по часове кога ще
спират тока и да спазват плана стрикт-
но. В противен случай абонатите може
за подават жалби.

Роми от Стара Загора заработвали
като сутеньори в Слънчев бряг
Петър ГЕОРГИЕВ

Д
при спецакция в курорта
Слънчев бряг, мъжете
били сутеньори на група
от 24 жрици на любовта.

Задържането на 47-
годишния Асен Симеонов
и ортака му, Андрей Ки-
рилов (37), известен с
прозвището Ариф, стана-
ло в рамките на започна-
ло  през май т.г. разслед-
ване под прякото ръко-
водство на Районната
прокуратура в Несебър и
образувано по-късно
досъдебно производство
за вътрешен трафик на
хора с цел сексуална ек-
сплоатация.

Констатирано е, че
част от проститутките на
Асен и Ариф, в случай че
забележат подпийнал
или дрогиран потенциа-
лен клиент не се отказ-
вали от възможността да
го ошушкат. Като насоч-
вали вниманието си най-
вече към скъпи смартфо-
ни, златни накити и пари.

Възрастта на момиче-

тата варира между 18 и
25 години, повечето са
също постоянни жители
на кв. “Лозенец”. Симео-
нов и Кирилов имали
грижата да им осигурят
подслон, основно в овех-
тели хотели, ползвани за
нощувка на работещи в
комплекса.

“Пеперудите” дейст-
вали в късните часове на
денонощието, причак-

вайки по крайбрежните
алеи, а услугите били
предоставяни в движе-
ние - сред храсталаците.
Всяка една от мургавел-
ките изкарвала между
600 и 1500 лв. на смяна,
без в тези сума да е
включена стойността на
откраднатото.

Двамата мъже са аре-
стувани и привлечени в
качеството на обвиняеми.

лязаха от граж-
данската инициа-
тива.

Общината ще
заплати 12 186 000
лв. за изграждане-
то на две нива на
кръстовището на
бул. “Акад. И. Ге-
шов” и ул. “Св. Г.
Софийски”. 11 798
000 лв. са кредит от
Европейската бан-
ка за инвестицион-
но развитие, а 500
000 лв. са целева
субсидия от репуб-
ликанския бюджет.

Шумът, който се
очаква след из-
граждането на две-
те нива на кръсто-
вището, е два пъти
над нормите - 85-90
децибела денонощ-
но, вместо предви-
дените в закона 35
децибела през нощ-
та и 45 децибела
през деня, твърдят
протестиращите.

Г р а ж д а н и т е
възприемат липса-
та на подробен ус-
тройствен план
като умишлено дей-
ствие на общината
за създаването на
нездравословна
среда, която увреж-
да здравето им.

Снимка Мариета ТОМОВА

ГЛУТНИЦА ВЪЛЦИ НАПАДНА СТАДО В РОДОПСКО СЕЛО

лутница вълци
нападна стадо
край родопско-
то село Поляна и

Г
уби над 60 овце. Това
съобщи кметът на
селото Севдалин Са-

лачков. В района
около разбитата ко-
шара, в радиус от
около три км са
разпръснати разкъ-
саните трупове на
животните, обясни

собственикът на ста-
дото Красимир Деми-
рев. По негови изчис-
ления щетите от
вълчата атака са над
20 хил. лв., а към су-
мата вероятно ще се

прибавят и санкции
по проекта, с който е
финансирано отглеж-
дането на стадото.

Вълците вилнели
в кошара над селото
през нощта. Ветери-

нарните власти ще
осигурят камион, с
който да се транспор-
тират мъртвите живот-
ни до екарисаж.Коми-
сия от представители
на Горското стопанст-

во и РИОСВ - Смолян
са направили оглед
на мястото на напа-
дението.

Експертите са
потвърдили, че напа-
дението е от вълци.

Близо 300 души окупираха кръстовището на “Попа” вчера вечерта в знак на протест
срещу разширяването на синята зона в София
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фтар - благотворителна ве-
черя за мюсюлманите от
района на ардинското село
Богатино, организира народ-

Ифтар в Богатино даде
Димчо Михалевски

И

Депутатът от Коалиция за
България Димчо Михалевски
сервира храната за
благотворителната вечеря

ният представител от Коалиция за
България Димчо Михалевски. Над
100 души се събраха в джамията
на селото.

Сред присъстващите бяха Наз-
ми Мюмюн, член на Националния
съвет на БСП и ръководител на
представителната група на социа-
листите за работа с изселнически
организации и с Народнорепубли-
канската партия (CHP) в съседна
Турция, както и инж. Милан Мила-
нов, зам.-председател на ОС на
БСП в Кърджали. Празничният
ифтар съвпадна и със святата нощ
“Кадир геджеси”. Мюсюлманите
вярват, че тогава Аллах опрощава
греховете и изпълнява желанията
на вярващите.

В приветствието си Димчо Ми-
халевски сподели, че по случай
свещения за мюсюлманите празник
Рамазан байрам всяка година по

традиция дават ифтар в различни
краища на кърджалийска област.

“Тук сме поради няколко причи-
ни. Първо, хората от този край (Бо-
гатино, Червена скала, Млечино) се
славят с изключително трудолюбие
и ние считаме, че е много важно
да отдадем своята почит към тру-
долюбието на нашите предци, кои-
то в годините назад с лишения са
отгледали своите деца, образова-
ли са ги. Второ, вие винаги сте били
хора, които сте уважавали закони-
те на страната и традициите. И за
това искаме в тези моменти да
бъдем до вас, за да може да се
погледнем очи в очи, да си вярва-
ме един на друг и да можем заед-
но и в нелеки и в по-добри време-
на да решаваме въпросите, които
са важни”, каза Михалевски. Той
поздрави мюсюлманите със свеще-
ната вечер “Кадир геджеси” и
настъпващия Рамазан байрам на
турски език.

Имаминът на местната джамия
Хаджъ Мюмюн Семерджи отправи
молитва за благодарност към Все-
вишния и организатора. Айети от
свещената книга на мюсюлмани-
те Корана бяха прочетени в па-
мет на покойните родители на
Назми Мюмюн.

„Тежката артилерия” на ГЕРБ в здра-
веопазването - министър Десислава
Атанасова, продължава да говори пред
медиите за намаление на ДДС върху
лекарствата, въпреки категоричното
становище на колегата й финансовия
министър Симеон Дянков, че няма да
подкрепи каквито и да било идеи за
диференциране на налога в който и
било сектор. “Ще продължа да настоя-
вам да има диференцирана ставка на
ДДС за лекарствата, защото смятам, че
докато във всеки друг сектор това до
различна степен би се отразило на
потреблението, в сектора здравеопаз-
ване и по отношение на лекарствените

Атанасова и Дянков
в схватка за ДДС-то
Здравната министърка разчита на всеки
един депутат да прокара идеята си за
намаляване на ставката върху лекарствата

продукти наистина трябва да има дифе-
ренцирана ставка, защото това е жиз-
нено важно за всички, които имат нуж-
да от потребяването на лекарствени
продукти”, каза загрижената за здраве-
то на нацията и за разходите на хората
министърката. Тя е убедена, че “това би
се отразило както пряко на пациентите,
така и на публичния фонд НЗОК”. Въпре-
ки настойчивостта на  министърката от
думите й стана ясно, че все още разче-
тите за финансовата 2013 г. се подгот-
вят и Министерският съвет не е обсъждал
бюджета за идната година. Според нея
това е поводът за настойчивостта й.
Затова според нея все още има шанс

ДДС за лекарствата да бъде намален.
ДУМА припомня, че и в началото на

август, и този вторник Дянков бе катего-
ричен, че няма да има никакви дифе-
ренцирани ставки, което е в пълно про-
тиворечие с плановете на здравната
министърка. В началото на месеца Дян-
ков обясни, че “препоръката и от мно-
зинството от ГЕРБ е да се фокусираме
върху доходите”.

Атанасова обаче упорства и в интер-
вю по Нова телевизия заяви, че ще раз-
чита на подкрепа в парламента, вклю-
чително и на интервюиращата я Калина
Крумова, която е независим депутат,
след като напусна групата на “Атака” и
е водещ в сутрешния блок на телевизи-
ята. Атанасова смята, че все още има
шанс идеята й, защото по думите й
“предстоят и промени в законите, вклю-
чително и в Закона за данък добавена

стойност от Народното събрание”.
Относно 50-те милиона лева в бюд-

жета на НЗОК, които заради решението
на Конституционния съд няма да бъдат
трансферирани в МЗ, от думите на Ата-
насова стана ясно, че може да останат
непохарчени и да се върнат в бюджета.
“Знам, че становището на лекарския
съюз е за останалите 50 млн. лв. да бъде
внесена законодателна поправка, така
че те да се разходват за здравно осигу-
рени пациенти. Вече това писмо е из-
пратено и на здравната каса, но аз
мисля, че в този момент тези средства
без промяна на държавния бюджет и на
закона за бюджета на касата не биха
могли да се разходват, и ще обсъдим,
разбира се, и с финансовия министър
дали сега е удачно да се прави такава
промяна на закона за бюджета на
здравната каса”, каза Атанасова.

След земетресението
край Перник кафявите
хлебарки напъплиха жи-
лищата на пострадалите.
При разместването на
пластовете, с пукнатините
по стените и скъсаните
тапети са се освободили
стари гнезда и т.нар. “за-
спали” хлебарки се събу-
дили. Така управителката
на пернишката фирма
“Дезинфекция” Марияна
Ангелова обяснява невиж-
дания бум на хилядолетни-
те насекоми.

Яйцата на хлебарките
са изключително устойчи-
ви - могат да се запазят в
продължение на 7-8 годи-
ни и при наличието на вла-

20 000 декара сухи треви са изгорели
при пожар между пернишките села Ярд-
жиловци и Селищен дол в община Пер-
ник. Няма пострадали хора и засегнати
горски масиви, жилища и стопански сгра-
ди.  Сигналът е подаден във вторник око-
ло 12 ч. Огнищата бяха пет, поясни шефът
на ОУ “Пожарна безопасност и защита на
населението” Емил Марков. Не се наемам
да кажа каква е причината за този огро-
мен пожар, обясни Марков. Местните оба-
че смятат, че някой умишлено е подпалил

20 000 ДКА СУХИ ТРЕВИ И
ХРАСТИ ИЗГОРЯХА В ПЕРНИШКО

Бум на хлебарки след труса в Перник
га и свеж въздух да се ак-
тивизират, каза Ангелова.
Според нея точно това се
е случило в дните след
трусовете. За разлика от
черните, които са по-по-
датливи на препарати, ка-
фявите хлебарки били из-
ключително адаптивни, със
способност да развиват ре-
зистентност и това обясня-
вало драстичното им уве-
личение. Доказателство за
нашествието бил бумът
през последните два ме-
сеца в търсенето на пре-
парати срещу хлебарките.

Хората идват, съветват
се, искат най-бързо дей-
стващите и най-трайни
продукти, обяснява Анге-

лова. Освен в жилищните
блокове хлебарки плъзна-
ли и в къщите, които “до
този момент бяха като
имунизирани срещу вред-
ните насекоми”. Обикно-
вено хората сами прена-
сят насекомите и яйцата
им, без да знаят това - с
хартията и торбичките при
покупките например, каз-
ва специалистката.

В битката с хлебарките
е необходимо постоянство,
повторна обработка на жи-
лището се препоръчва
след 8-10 дни. При три тре-
тирания на апартаментите
с препарати ефектът би
бил чувствителен, катего-
рични са експертите.

терена. Пожарът е загасен напълно. В
борбата с пламъците са участвали всички
екипи от служба “Пожарна безопасност и
защита на населението” в Пернишка об-
ласт, представители от горските стопанст-
ва в Кюстендил, Радомир и Перник, както
и доброволци. Благодарение на добрата
организация е спасена къща, в чийто двор
имало ферма за кокошки. Почти през ця-
лата нощ на мястото на пожара са били
Росица Янакиева и заместникът й по си-
гурността Станислав Владимиров.

25-годишен  с психич-
ни отклонения е задържан
за убийството на 82-го-
дишната си баба. На тел.
112 било получено съоб-
щение, че мъж открил
съпругата си, обляна в

ПСИХИЧНО БОЛЕН ЗАКЛА БАБА СИ

кръв. Над 20 прободно-по-
резни рани открили кри-
миналистите при оглед на
тялото. Те установили, че
около 19,30 ч. внукът
отишъл на гости на възра-
стните хора и поискал да

отиде с дядо си на двора,
но се върнал при баба си.
По-касно възрастният чо-
век заварил съпругата си,
паднала до масата. Мла-
дежът признал извърше-
ното престъпление.
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им издръжка за юли, съобщиха
от ведомството на Симеон Дян-
ков за Mediapool. Владимир
Владимиров от директорския
борд на БДЖ потвърди инфор-
мацията и обясни, че дружест-
вото очаква да получи и субси-
дията си за август.

Финансовият министър спря
субсидията за железницата в
средата на юли, тъй като се
наложи хазната да прави пла-
щания по необслужван кредит
на БДЖ от 1995 г. за 80 млн.
долара. Държавните железни-
ци бяха застрашени от тотално
спиране на дейността, но след
уговорка с Дянков да се
прехвърлят на финансовото
министерство сгради на желез-
ницата МФ възстанови плаща-
нията към превозвача.

Имотите - около 1000 на

Субсидията на БДЖ -
срещу 1000 имота
Новите спални вагони от Турция ще бъдат пуснати най-рано през септември

Те ще влязат в експлоата-
ция най-рано през септември,
съобщи ръководителят на от-
дел “Пътнически превози” към
БДЖ Цветан Минчев. Вероятно
през октомври ще стане ясно с

брой, включително централата
на дружеството на столичната ул.
“Иван Вазов”, 14 почивни стан-
ции и т.н., остават собственост
на БДЖ, но могат във всеки един
момент да бъдат използвани
като обезпечение по стари
дългове на БДЖ, обясниха от
ръководството на железницата.
Списъкът с имотите на БДЖ е
предоставен на финансовото
министерство в петък, а преводът
на субсидията вече е факт.

Заради тежкото си финан-
сово състояние БДЖ планира
ново увеличение на цените на
билетите с около 10 на сто от
началото на 2013 г. То се нала-
гало заради инфлацията, която
удряла приходите на железни-
цата, обясни в началото на
месеца Владимир Владимиров.
За повишаване на качеството
на услугата обаче не стана
въпрос. Няма и изгледи до края
на летния сезон във влаковите
композиции да се включат чис-
то новите спални вагони, заку-

пени от Турция. Годността им
се проверява от външна фирма,
а от БДЖ още умуват на какви
цени ще се пътува в новите
вагони, като увеличението най-
вероятно ще е съществено.

колко ще се увеличи тарифата
за пътуване в нощно купе,
поскъпването обаче ще влезе
в сила чак от 1 януари 2013 г.

До този момент само 6 от
общо договорените 30 вагона
са транспортирани в страната,
въпреки обещанията преди два
месеца, че новите мотриси ще
бъдат пуснати в действие още
от 15 август.

Два месеца по-късно турска-
та страна среща проблеми в до-
ставянето на мотрисите от
първата партида, като причини-
те са от логистичен характер,
обясни Минчев.

“След доставката на първи-
те шест вагона очакваме до
края на месеца останалите 6
също да бъдат транспортира-
ни”, допълни още експертът.
Първите шест вагона вече са
тествани при скорост 160 км/
час. По договор турската ком-
пания производител е задълже-
на да осигури всичките 30 ва-
гона до края на годината.

Първите шест от
новите мотриси вече
са тествани при
скорост 160 км/час

“Енерго-Про” дръпна шалтера на търговския център
“Варна Тауърс” заради натрупани дългове, а отговаря-
щата фирма за поддръжката на електромрежата
“Боел” поиска обяваването на мола в несъстоятелност.
Това се случва за първи път в България, две години
след бляскавата церемония по откриването на мола.

Във “Варна Тауърс” са инвестирани над 50 милио-
на евро според съобщение на собствениците му. В
изграждането му участваха над 100 фирми.

Подозренията
на собствениците
на мола са, че уми-
шлено се търси фа-
лит на проекта, за
да бъде придобит
на безценица. Пре-
говорите около
продажбата на
търговския център
с инвестиционни
фондове, които
вървят от миналата
година, били на
финалната права,
но сега не е ясно
как ще приключат.

Голяма част от
търговските центрове, които бяха открити по време на
кризата през 2010 г., днес изпитват финансови труд-
ности. Моловете не успяха да бъдат запълнени с на-
ематели заради непрекъснатия спад на потребление-
то и ниската покупателна способност на българите.

И ако моловете в София, където живеят хората с
най-високи доходи, успяват да удържат на кризата,
борбата за оцеляване в провинцията е жестока и
понякога се води с не дотам честна игра. Най-тежко
е положението във Варна, където на основния буле-
вард “Владислав Варненчик” през двеста-триста мет-
ра разстояние, на всяко кръстовище се е наредил по
един търговски център.

Сигнал, че подредените в стройна редица лъскави
молове трудно ще оцелеят в кризата даде първият
открит през 2007 г. търговски център “Пфое Мол”. Спа-
сител за него се оказа общината, която нае площи и
прати администрацията си на две кметства - “Аспару-
хово” и “Младост” да обслужват варненци в мола.

“Мол Варна” също изпадна в затруднено положе-
ние през 2010 г., но финансиращата го банка “Рай-
файзен” предпочете да го купи вместо да трупа ток-
сични активи. Така към момента единствено “Гранд
Мол” се радва на над 90% запълняемост на площите,
след като беше предпочетен от големите търговски
марки.

Най-малко бензин със
средна заплата може да
се купи в България и Ук-
райна - около 220 литра
А95 - показва проучване
на РИА Новости. Следват
Румъния, Литва и Унга-
рия. Проучването е на-
правено по данни за це-
ните на бензин А95 в на-
чалото на второто полу-
годие на 2012 г. в 32 ев-
ропейски страни.

Най-скъп е бензинът,
както и досега, в богатата

(0.2% от БВП) за същия период на 2011 г.
Увеличението обаче се дължи основно на притока

на капитали през първото тримесечие, когато преките
инвестиции са достигнали 478.4 млн. евро. През второто
тримесечие преките чуждестранни инвестиции са отри-
цателни, в размер на 257 млн. евро. Положителен мо-
мент в доклада е, че само за юни инвестициите отново
имат положителна стойност от 40.3 млн. евро, спрямо
спад с 9 млн. евро през същия месец на 2011 г.

Изплащането на задълженията на български ком-
пании към чуждестранните им собственици продължа-
ва. Бизнесът реагира на стагнацията на вътрешния па-
зар, като използва паричните си резерви за покриване
на дългове и намалява реинвестирането на средства в
страната.

По държави най-големите преки инвестиции в стра-
ната за периода януари - юни 2012 г. идват от Холандия
- 163 млн. евро. Те обаче се дължат основно на парични
преводи, които не се превръщат в реални инвестиции.

За сметка на това отрицателният поток на средства-
та към Германия в размер на 284 млн. евро е съвсем
реален и се дължи на изплащането на текущи задълже-
ния на български компании.

Най-големи нетни постъпления за периода са в про-
изводството и разпределението на ел- и топлинна енер-
гия - 136.2 млн. евро, а най-големите нетни плащания -
в преработващата промишленост - 260.1 млн. евро.

Високото ниво на безработицата е най-тревожният
показател за икономиката на страната ни към момен-
та. Това заяви вчера икономистът Красен Станчев, ци-
тиран от Фокус. Според него основна причина за про-
блема със заетостта е политиката, водена от 2004 г.
насам, за повишаване на минималната работна запла-
та и осигурителните прагове. По експертни изчисления
само ръстът в минималните прагове за период от 10
години струва на бизнеса 6 млрд. лв. Станчев прогно-
зира, че при сегашните темпове на устойчив растеж
догодина вероятно ще достигнем равнищата от пред-
кризисния период, т.е. преди средата на 2009 г.

Към 30 юни 2012 г.
експозициите на дребно
(кредитите за домакин-
ствата) на търговските
банки възлизат на 18.44
млрд. лв., показват дан-
ни на централната ни
банка. От тях жилищните кредити са 9.35 млрд. лв., а
потребителските - 9.08 млрд. лв.

По изтеглените кредити населението в страната е
платило или дължи на банките 889.9 млн. лв. лихви
през първото полугодие на 2012 г. спрямо 938 млн. лв.
за сравнимия период на година по-рано. Това ще рече,
че на всяка минута съгражданите ни, теглили кредити
от търговските банки, трябва да плащат по средно
3395 лв. лихви или с 203 лв. по-малко спрямо същия
период на година по-рано.

По данни на Българска народна банка към среда-
та на настоящата година лошите и преструктурирани
потребителски кредити възлизат на 18.81% от съвкуп-
ните, докато при жилищните процентът е 20.46 на сто.
Спрямо месец по-рано обаче е наблюдаван спад, след
като към 31 май те са съответно 19.63 на сто за потре-
бителските и 20.59 на сто за жилищните.

Оманският милионер Адил Саид
Ахмед Ал Шанфари е придобил 29
761 905 акции с право на глас от
“Инвестбанк”, което е 24.93% от
капитала на кредитната институция.
Сделката е одобрена на 15 август
със заповед на подуправителя на
БНБ и ръководител на управление
“Банков надзор” Румен Симеонов,
съобщи БНБ. Увеличението на ка-
питала все още не е отразено в

Купуваме най-малко бензин с една средна заплата
на петрол Норвегия (2,03
евро на литър), посочват
анализаторите. Една от
основните причини са ви-
соките данъци. Норвежци-
те обаче са на второ място
след Люксембург по обем
бензин, който могат да си
купят със средна месечна
заплата - 1900 литра.

Най-голямо количест-
во бензин със средна за-
плата могат да си купят в
Люксембург - 2200 литра
на месец.

В първата тройка по
високи цени на бензина
попада и Италия (1,81
евро). На трето място е
Холандия - европейската
страна с най-голям нефто-
преработвателен отрасъл.
Тук също цената от 1,78
евро на литър се дължи
на високите такси. На по-
следно място в класация-
та е Русия, където литър
А95 струва 0,72 евро. Със
средна месечна заплата
руснаците могат да си ку-

пят 870 литра бензин, с
което се нареждат на ше-
стнайсето място в класа-
цията на РИА Новости.

Ръст на преките
инвестиции в България

К. СТАНЧЕВ:
ПОВИШАВАНЕТО НА
ПЕНСИИТЕ ЩЯЛО ДА
НАДУЕ БЕЗРАБОТИЦА

Българинът плаща по
3395 лв. лихви на минута
за кредитите си

Омански шейх взе една четвърт от „Инвестбанк”
търговския регистър.

От близо година БНБ настоява-
ше “Инвестбанк” да увеличи капи-
тала си с 50 млн. лева, за да
изпълни изискванията за капитало-
ва адекватност, наложена от пре-
оценката на лоши кредити. С вли-
зането на оманския инвеститор
БНБ смята препоръките на “Банков
надзор” за изпълнени.

На практика арабският шейх е

изкупил цялата нова емисия от уве-
личението на капитала на банката.
Няма информация за инвестиции на
Адил Саид Ахмед Ал Шанфари в
България. Той е вицепрезидент на
“Шанфари Груп оф Къмпанис”
(Shanfari Group of companies). Компа-
нията е основана през 1960 г. от баща
му шейх Саид бин Ахмед Ал Шанфа-
ри. В момента Адил Саид Ахмед ръко-
води бизнеса на компанията.

Първи фалит на молПърви фалит на молПърви фалит на молПърви фалит на молПърви фалит на мол

М
инистерство на фи-
нансите е превело
във вторник 14 млн.
лева на “Холдинг
БДЖ” - държавната

РРРРР
ъст на преките инвестиции в България показват
предварителните данни на Българска народна
банка. За първото полугодие те възлизат на 221.4
млн. евро (0.6% от БВП), спрямо 63.2 млн. евро
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ЗЪРНЕНИ ПАЗАРИ

П
страната показа признаци акти-
визиране и това е съпроводено
с рязък скок на изкупните цени.

Реализираните сделки про-
дължават да са предимно с цел
експорт. След активния износ,
който наблюдавахме през при-
станище Варна и Бургас през
последните две седмици, темпо-
то на търговия към 6-7 август,
показа признаци на спад.

Продължават обаче да се
изкупуват количества предимно
от пшеница и рапица и да се
складират на магазиите. За от-
белязване е, че експортът през
дунавските пристанища про-
дължава да е активен. Прогно-
зите към момента са, че цената
на пшеницата едва ли ще се
запази в тези граници. По-ско-
ро се очаква повишение на
цената на хлебната пшеница
през следващите седмици, кое-
то ще бъде провокирано от
сложната международна пазар-
на ситуация. Това е и причината
голяма част от земеделските
производители да се въздържат
от продажби на този етап.

Цените при пивоварния ече-
мик се движат в границите от
400 до 430 лв./т. без ДДС, на
фуражния ечемик от 380 до 440
лв./т без ДДС на пшеницата с
високи хлебопекарни качества
от 420 до 480 лв./т. без ДДС, а
при тази с ниски хлебопекарни
качества е от 390 до 440 лв./т
без ДДС.

За наблюдавания период
средните изкупни цени на ца-
ревицата и черния маслодаен
слънчоглед останаха без про-
мяна в сравнение с предходна-
та седмица, тъй като наличните
количества от тези две култури
са на изчерпване и в очакване
на новата реколта.

Напусналите количества
зърно и зърнени продукти от
страната за изминалата седми-
ца (30 юли /6 август) са в раз-
мер на 236 575 тона. По видове
зърно и зърнени продукти са
както следва: 181 117 т пшени-
ца, 51 077 т ечемик, 1141 т ра-
пица, 1738 т черен маслодаен
слънчоглед; 20 т шарен слънчог-
лед, 110 т просо, 24 т нахут, 983
т кориандър, 276 т карго, 23 т
ориз и 46 т брашно.

През последната седмица е
необходимо да се отчете факта,
че отново се изнесе зърно от
основните култури за трети
страни - 50.5 хил. тона. По-видо-
ве зърно и направление статис-
тиката е както следва: 49.5 хил.
т ечемик за Саудитска Арабия и
1 хил. т черен маслодаен

рез първата седмица
на месец август
жътвата на пшеница-
та приключи. Търго-
вията със зърно в

слънчоглед за Турция.
Към момента се отчита по-

вишение на количеството зърно
напуснало страната при пшени-
цата и царевицата, съответно с
108.7% и 40.2%, докато при ра-
пицата, черния маслодаен
слънчоглед и ечемика отбеляз-
ваме спад, съответно с 95.3%,
6.6% и 2.9%.

Полезна
информация

Към 6.08.2012 г. ситуаци-
ята на пристанищата е както
следва:

На пристанище Варна се
товарят 28 000 тона пшени-
ца за Испания.

На пристанище Бургас
се товарят 54 500 т ечемик
за Саудитска Арабия и 25
000 тона рапица за ЕС.

На пристанище Балчик
не се товари.

На дунавските пристани-
ща: пристанище Лом - 13
000 т пшеница; пристанище
Свищов - 4500 т пшеница за
ЕС; пристанище Козлодуй -
7000 т пшеница за ЕС; при-
станище Видин - 4000 тона
пшеница за ЕС

Търговия с основни
земеделски култури

ПШЕНИЦА
Общият размер на напусна-

лата пшеница реколта 2012 го-
дина за периода 1.07.2012 -
6.08.2012 г. е 524 956 тона (524
354 т за ЕС и 602 т за трети
страни). За същия период на ми-
налата реколтна година напус-
налата пшеница възлиза на 251
500 тона, което е с 273 456 т
повече за настоящата година,
или ръст с 108.7%.

ЕЧЕМИК
Общото количество ечемик,

напуснало страната от реколта

2012 година за
п е р и о д а
1.07.2012 -
6.08.2012 г., е
190 615 тона
(42 214 т за ЕС
и 148 401 т за
трети страни).
Към същия пе-
риод на мина-
лата реколтна
година напусна-
лият ечемик е
възлизал на
196 300 т, което е с 5 685 т по-
вече за реколтната 2011 година,
или спад с 2.9%.

РАПИЦА
Производството на рапица

реколта 2012 година към
30.07.2012 г. по данни на МЗХ е
269 хил. т, при засети площи от
1 375 096 дка, ожънати площи в
размер на 1 352 361 дка и сре-
ден добив от 199 кг/дка. Преход-
ният остатък от реколта 2011 го-
дина по данни на НСЗ се оценя-
ва на 25 хил. тона. Влезналите
количества рапица са в размер
на 3 хил. т. Общият ресурс, с кой-
то разполага страната към мо-
мента за реколтната 2012, е 297
хил. тона.

За периода 1.07.2012 -
6.08.2012 г. напусналите количе-

ства рапица от страната от ре-
колта 2012 година са 7448 тона
(6207 т за ЕС). За същия период
на миналата реколтна година
напусналата рапица е възлиза-
ла на 157 400 т.

ЦАРЕВИЦА
Общото количество цареви-

ца реколта 2011 г., напуснало
страната за периода от 1.09.2011
- 6.08.2012 г., е 1 405 225 тона
(908 863 т за ЕС и 496 362 т за
трети страни). Към същата дата
на миналата година напуснало-
то количество е 1 002 500 т, което
е с 402 725 т повече за реколт-
ната 2011 година, или ръст от
40.2%.

СЛЪНЧОГЛЕД
Общото количество черен

маслодаен слънчоглед от рекол-
та 2011 г., напуснало страната за
периода, е 888 465 тона (709 206
т за ЕС и 179 259 т за трети стра-
ни). Към същата дата на минала-
та година напусналото количест-
во е 951 300 т, което е с 62 835
т по-малко за реколтната 2011
година, или спад от 6.6%.

Състояние на
българския пазар
Средните цени на пшеницата

с високи хлебопекарни качества
за реколта 2012 година през
изминалата седмица се стабили-
зираха и са в рамките на 420 до
480 лв./т. Цената на хлебната
пшеница остава без промяна на
пристанище Варна, а на приста-
нище Бургас цената достигна до
470 лв./тон в страната. В области-
те Пловдив и Хасково се отчита
повишение и сделки се сключват
на ниво от 450 лв./тон. Във Враца
и Монтана е отчетен спад на
цената с 4 на сто, но цените на
офертни и търговците предлагат
максимум 400 лв./тон. Реални
сделки се сключват на нива от
460 лв./тон без ДДС. Средната
изкупна цена на пшеницата към
6.08.2012 г. с високи хлебопекар-
ни качества по данни на САПИ в
страната за периода е на равни-
ще от 425 лв./т  без ДДС.

За същия период на предход-
ната година средните цени на
пшеницата с високи хлебопекар-
ни качества са били в границите
на 300 - 350 лв./т без ДДС, при
средна цена за страната от 308
лв./т без ДДС.

При пшеницата с ниски хле-
бопекарни качества средните
изкупни цени реколта 2012 годи-
на през наблюдавания период са
без промяна и се движат в диа-
пазона 400 - 440 лв./т без ДДС.
Фуражна пшеница се предлага
само в 8 области на страната.
Интересното е, че в областите
Монтана и Враца офертните цени
на хлебна и фуражна пшеница
са на едни и същи ценови равни-
ща. Средната изкупна цена за
страната към 6.08.2012 г. по дан-
ни на САПИ е на равнище от 403
лв./т без ДДС.

За сравнение, през минало-
годишната реколта средните
цени на пшеницата с ниски хле-
бопекарни качества бяха в рам-
ките на 270 - 320 лв./т без ДДС,
при средна цена за страната от
288 лв./т без ДДС.

Средните цени на пивоварния
ечемик реколта 2012 година през
изминалата седмица са без про-
мяна и се движат в границите от
400 до 430 лв./т без ДДС. Сред-
ната цена на пивоварния ечемик
нова реколта по данни на САПИ
в страната е на равнище от 400
лв./т без ДДС.

За същия период на предход-
ната година средните цени на
пивоварния ечемик са били в
границите на 340 - 380 лв./т без
ДДС, при средна цена за страна-
та от 355 лв./т без ДДС.

Средните цени на фуражния
ечемик реколта 2012 година през
изтеклия период са без измене-
ние и са в рамките на 380 - 420
лв./т без ДДС. В Пловдив и Варна
се отчита повишение на цената с
2 на сто. В област Шумен има
сключени сделки на ниво от 440
лв./тон без ДДС. Средната цена
на фуражния ечемик нова рекол-
та в страната по данни на САПИ
е на ниво от 395 лв./т без ДДС.

За сравнение през миналого-
дишната реколта средните цени
на фуражния ечемик бяха в рам-
ките на 310 - 360 лв./т без ДДС,
при средна цена за страната от
325 лв./т без ДДС.

Средните цени на рапицата
реколта 2012 година се движат в
рамките на 900 -  1 000 лв./т без
ДДС. Цената ФОБ на пристани-
щето в Бургас, където се товари
кораб с рапица в момента е 930
лв./т без ДДС.

По същото време на предход-
ната година средните цени на
рапицата реколта 2011 година са
били в границите на 780 - 830
лв./т  без ДДС.

При черния маслодаен
слънчоглед средните цени се
движат в диапазона от 900 до 950
лв./т без ДДС за областите Вар-
на и Добрич, като в останалата
част на страната слънчоглед не
се търгува поради изчерпаните
наличности. Средната цена на
черния маслодаен слънчоглед за
страната остава 929 лв./т.

Международни  пазари
Ситуацията на международните пазари през

изтеклата седмица продължава да се развива ди-
намично, но като цяло може да се твърди, че
международните цени показаха признаци на ста-
билизиране.

Към настоящия момент сред пазарните участ-
ници преобладава мнението, че цената на пше-
ницата може да се коригира надолу през близки-
те дни, тъй като Русия остава на експортния па-
зар, а от западноевропейския пазар информират
за по-високи в сравнение с прогнозите отпреди
две седмици добиви във Франция и Германия.
Въпреки тази негативна нагласа пазарът по-ско-
ро демонстрира склонност към формиране на
страничен консолидационен тренд.

Цената ФОБ на пшеницата в САЩ е на равни-
ще от 334 дол./т. Във Франция мелничарската пше-

ница ФОБ Руан се търгува на 259 евро/т, с 4 евро/
т по-малко спрямо миналата седмица. В Германия
цените ФОБ Балтийско море на пшеницата се дви-
жат в диапазона между 270 - 278 евро/т, с 1 евро/
т по-малко в сравнение с предходния отчет. Цена-
та ФОБ на пшеницата с високи хлебопекарни ка-
чества в Унгария отчете ръст с 9 дол./т от предход-
ната седмица и е на ниво от 299 дол./т, докато
тази с ниски хлебопекарни качества е на равнище
от 286 дол./т, с 16 дол./т повече.

На Украинския пазар цената ФОБ на пшеница-
та с високи хлебопекарни качества е с 5 дол./т
нагоре от миналата седмица и е на ниво от 295 -
300 дол./т, а тази с ниски хлебопекарни качества е
280 - 290 дол./т. В Русия цената ФОБ Новоросийск
на пшеницата с високи хлебопекарни качества е
без изменение, в рамките на 300-310 дол./т.

Пшеницата достигна
480 лв. за тон
Пшеницата достигна
480 лв. за тон
Пшеницата достигна
480 лв. за тон
Пшеницата достигна
480 лв. за тон
Пшеницата достигна
480 лв. за тон
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Най-скъпите
мезонети в София

ечтата на много хора е да живеят в мезо-
нет. Това удоволствие, разбира се, е от-
носително по-скъпо в сравнение с по-
купката на нормален апартамент в Со-
фия. Проучване на profit.bg в един от

М
Цените им са между 725 000 евро и 1.2 млн. евро

водещите сайтове за предлагане на недвижими имо-
ти - imot.bg, посочи, че петте най-скъпи предлагани
мезонета в столицата са с цени в диапазона между
725 000 евро и 1.2 млн. евро.

Интересен е фактът, че “Лозенец” се очертава като
квартала на най-скъпите мезонети, като три от имоти-
те са в този престижен район. Средната цена на пред-
лаганите имоти е близо 900 000 евро, а тази на ква-
драт възлиза на 1977 евро, или значително над сред-
ните цени на останалите типове имоти. А ето и петте
най-скъпи мезонета:

5. Мезонет в
„Оборище” -
725 400 евро

Срещу тази цена е
обявен за продажба ме-
зонет на шестия етаж от
403 кв. м, или 1800 евро
за кв. м. Разположен на
две нива на пети и шес-
ти етаж до парка “Воен-
на академия”, мезонетът
все още няма разреше-
ние за ползване, като
след получаването му
ползваемата площ ще
бъде 275 кв. м с тераси
от 127 кв. м. Той се
състои от мащабен хол с
трапезария и отделна
кухня, три големи стаи,
три санитарни възела,
входно антре и гарде-
робно помещение, с из-
ложение запад и юг.

4. Мезонет в „Лозенец” - 733 000 евро

Срещу тази цена е обявен за продажба мезонет
със значително по-голяма площ - от 667 кв. м, или по
1098 евро за кв. м. Той е в близост до новострояща се

спирка на метрото и е разположен на
пети и шести жилищен етаж, като се

предлага на шпакловка и замазка.
В обявата обаче липсва подробна
информация за ползваемата площ
и разпределението на стаите.

3. Мезонет в „Лозенец” -
800 000 евро

Това е обявеният за продажба мезонет
сред разглежданите с най-висока цена за
квадратен метър. Поради площта си от 250
кв. м средната цена на квадрат излиза в
размер на 3187 евро. До голяма степен по-
високата цена за кв. м се обуславя от факта,
че мезонетът се продава обзаведен с лук-

созни мебели. На
първо ниво е разпо-
ложен хол с тераса
към вътрешен двор с
фонтан, детска стая с
баня и тоалетна към
нея, отделна кухня и
тераса с гледка към
парка, както и тоалет-
на за гости. На второ
ниво - стая с тераса
към вътрешен парк,
гардеробна, баня и
тоалетна, сауна и дет-
ска стая. Изложение-
то е юг/север.

2. Мезонет в
„Лозенец” -

1.033 млн. евро

Разположеният на
булевард “Черни
връх” мезонет е с
обявена площ от 654
кв. м, което прави

1580 евро за кв. м. Всъщност, тук става въпрос за
луксозен тризонет или жилище, разположено на три
нива. Липсва описание на вътрешното разпределе-
ние на имота, като се уточнява, че е разположен в
сграда със смесено предназначение, има луксозни

общи части и подземен
паркинг, достапът до
който е с асансьор. На-
бляга се и на факта, че
настилката в апартамен-
та е от гранит, а остъкля-
ването е изпълнено с
нискоемисиони стъкла с
висока степен на UV за-
щита. Интересен е
фактът, че същият апар-
тамент е обявен за про-
дажба в друг водещ сайт
за недвижими имоти с
по-ниска продажна цена
в размер на 1.027 млн.
евро.

1. Мезонет
в „Изток” -

1.198 млн. евро

Призът за най-скъпо
предлаган мезонет пече-
ли имот с площ от 539 кв.
м, или по 2222 евро за
кв. м. Той обаче не е
много подходящ за хора
със страх от високото, за-
щото се намира на 18
етаж. Панорамната глед-
ка на 360 градуса от по-
следните два етажа на
луксозна жилищна сгра-
да в близост до спирка
на метрото предопреде-
ля високата цена на ме-
зонета. Първият етаж на
предлагания имот се
състои от дневен тракт,
кухня, коридор, кабинет и
санитарен възел, блок за
гости с две спални и баня
с вана. Вторият етаж се
състои от три спални, две
бани с вани, душ кабини,
като двата етажа са за-
обиколени от тераси от
всички страни.
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Снимки БГНЕС

През година на централния площад в
Брюксел се създава своеобразен килим

от цветя. Той е съставен от хиляди
бегонии и може да бъде наблюдаван в

рамките на четири дни

200 млн. за нови
работни места
получава Египет

Световната банка реши да
отпусне 200 млн. долара на Кай-
ро за създаване на 250 хил. ра-
ботни места след продължава-
щия повече от година бавен
икономически ръст. Световната
банка съобщи, че инвестицията
ще бъде използвана за създава-
нето на работни места, като се
подобри средата за ръст в част-
ния сектор и образованието.

Поредица взривове
в Индия

Серия от взривове са избух-
нали в източния индийски щат
Манипур на националния празник
на страната - Деня на независи-
мостта. Ранени са четирима
души, състоянието им е критич-
но. Една от бомбите избухнала
на пазар в окръг Тубал, в близост
до сградата на местната адми-
нистрация.

„Таймс” с нов
президент

Марк Томпсън е новият прези-
дент и изпълнителен директор
на “Ню Йорк Таймс”. Бившият
генерален директор на БиБиСи
наследи на поста Джанет Ро-
бинсън, на 62 години, която ми-
налия декември неочаквано обя-
ви, че излиза в пенсия.

340 млн. долара
глоба за
„Стандард Чартъред”

Британската банка “Стан-
дард Чартъред” се споразумя с
щата Ню Йорк, който заплашва-
ше да спре лиценза й заради
оценявани като незаконни тран-
закции с Иран. Банката е обвине-
на, че е извършила незаконни
транзакции с Иран за 250 млрд.
долара. От своя страна “Стан-
дард Чартъред” твърдо оспори
тези обвинения и увери, че неза-
конните сделки с Иран са за “по-
малко от 14 милиона долара и че
са вече прекратени.

Мелбърн е
най-добрият град
за живеене

Сидни, Аделаида и Пърт също
попадат в топ 10, показва по-
редното глобално изследване на
Economist Intelligence Unit. Въпре-
ки успеха на Олимпийските игри
британската столица е едва на
55-о място в класацията за най-
желани градове за живот в све-
та. Най-лошият град за живеене
в света за поредна година е Дака
в Бангладеш.

Силна експлозия
разтресе
центъра на
Дамаск.
Взривното
устройство,
прикрепено към
газова бутилка,
е избухнало в
близост до
хотел, където
пребивават
наблюдателите
на мисията на
ООН. Според
последните
данни шестима
души са били
ранени.
Поръжения върху
хотела няма.
Междувременно
Сирийската
обсерватория за
човешките права
съобщи за
изстрели зад
сградата, в
която се намира
премиерът в
Дамаск

рамките на новите мерки за
икономии, които правителст-
вото в Атина подготвя, за да
спаси страната от фалит, за-
платите на държавните слу-

Расистките нападения срещу
имигранти в Гърция зачестяват,
като стотици са били ранени, а
най-малко един е умрял. Това каза
ръководителят на организация,
представляваща пакистанците в
страната, призовавайки власти-
те да спрат да игнорират пробле-
ма, предаде “Ройтерс”. Най-малко
500 мигранти са били атакувани
през последните шест месеца.
Повече от 20 са били прободени и
приети в болница само за послед-
ните три седмици.

B

Губещите държавни компании
ги заплашва закриване

жители в Гърция ще бъдат орязани с 30
до 35 на сто. Наред с орязването на
заплатите се очаква да бъдат съкрате-
ни и оперативните разходи в държавата
с 30 на сто и да бъдат закрити губещи
държавни компании. Става дума по-спе-
циално за организацията, занимаваща
се провеждането на конни надбягвания,
и държавната минна компания ЛАРКО.

Ако мерките бъдат приложени, за-
платите на работещите в държавния
сектор в Гърция ще паднат на годишна
основа до 10 000 евро.

С това поредно намаление на за-
платите Гърция се надява да спести
около 250 милиона евро, а от съкраща-
ване на оперативните разходи иконо-
миите се очаква да възлязат на 500 млн.
евро на годишна основа.

До края на август Атина трябва да
уточни пакета от мерки, които ще спе-
стят на бюджета 11,5 милиарда евро.
Новите икономии предвиждат още уве-
личаване на възрастта за пенсионира-

не от 65 на 66 години и ограничаване
на социалните надбавки.

Кредиторите искат мерките да бъдат
приложени през 2013 и 2014 година.
През септември Тройката ще се върне
в Гърция, за да изготви доклад, от който
до голяма степен ще зависи отпускане-
то на следващия транш от 31,5 млрд.
евро от спасителния заем за страната.

Гърция обаче вероятно ще поиска
разсрочване на своя план за драстични
икономии, за да получи две допълни-
телни години, т. е. до 2016 г., за изпълне-
нието му и ще се нуждае от още 20
милиарда евро, за да намали своя бю-
джетен дефицит, пише в. “Файненшъл
Таймс”. Премиерът Андонис Самарас
вероятно ще изрази тази молба на сре-
щите си на 24 август в Берлин с герман-
ската канцлерка Ангела Меркел и на
25 август в Париж с френския прези-
дент Франсоа Оланд, твърди издание-
то, което е получило достъп до доку-
мент с детайли на това предложение.

Междувременно данъчните са погна-
ли длъжници по островите, пишат
гръцките медии. Проверките са показа-
ли, че в някои райони на страната нару-
шителите са стигнали до сто процента.

Най-много данъчни нарушения са уста-
новени на островите Левкада, Евбея,
Родос и Закинтос. Борбата с данъчните
измами е централен елемент в спаси-
телното споразумение на Гърция с
външните кредитори от ЕС и МВФ. Ми-
налата седмица статистиката отчете дуп-
ка в приходната част на държавния бю-
джет на Гърция на стойност 2,4 млрд.
евро за седемте месеца на тази година.
Смята се, че дупката в бюджета се дължи
на закъснелите постъпления от данъци-
те върху доходите, както и на удължения
срок за подаване на данъчните декла-
рации. Гърците бяха спрели да плащат
данъци заради очерталата се неяснота
по време на двата парламентарни вота,
докато разберат дали страната им ще
излезе от еврозоната.

България е близо до при-
емането си в Шенгенската
зона, съобщава агенция Ин-
терфакс-Запад. Тези дни Хо-
ландия, по-рано на няколко
пъти блокирала решението
за приемането в Шенген на
България и Румъния, съоб-
щи, че в скоро време ще
даде съгласие за стартира-
нето на процеса на интегра-
ция на двете балкански

Холандия пуска
България в Шенген

държави в единната визова
система на Европа.

Български медии съобща-
ват, позовавайки се на думите
на холандския посланик в
страната Карел ван Кестерен,
че холандските прокуратура и
полиция са изключително до-
волни от отличното сътрудни-
чество с българското прави-
телство, особено в борбата с
международната престъпност.

Турската безработица спадна до 8,2% от работната сила
през трите месеца от април до юни, спрямо 9,4% през същия
период на 2011 г., сочат официалните данни. Броят на безработ-
ните в страната е намалял с 278 000 души до 2 272 000 души.

Икономиката на Турция отбеляза впечатляващо възстановя-
ване от световната криза, нараствайки с 8,9% през 2010 г. и 8,5%
през 2011 г. Анкара се стреми на мине в редиците на 10-те най-
големи икономики в света до 2023 г. Въпреки това растежът на
страната показа леки признаци на забавяне през последното
тримесечие на миналата година, което обаче според правител-
ството в Анкара е здравословно.

Най-малко 9 души са ранени в бомбардировка с гранати
в Източен Афганистан. Нападението идва само ден след като
десетки загинаха в троен самоубийствен атентат в югоизточ-
ната част на страната. “Ал Джазира” определи двата дни
като най-смъртоносните за цивилните от началото на 2012 г.

Целта на вчерашното нападение не е ясна, но гранатите
са хвърлени в местност с джамия и американска военна база.

Вълна от атентати
в Афганистан

Индийският милиардер Су-
брата Рой, който преди няколко
месеца бе на посещение в Ма-
кедония, е заявил в интервю за
индийски вестник, че планира
да строи “Лас Вегас” в Македо-
ния, съобщава скопският в. “Ве-
чер”. “През септември ще пред-
ложим на македонското прави-
телство концепция за дизайна
на новия “Лас Вегас”, а струк-

Индийски милиардер строи
„Лас Вегас” в Македония

Турция продължава възхода си

турния дизайн - в началото на
следващата година. След като
бъде одобрен, се надяваме да
започнем работа до година и
половина”, казва Рой. При посе-
щението си в Македония Рой
обяви, че ще направи голяма
инвестиция. Освен в проект като
“Лас Вегас” той прояви интерес
да инвестира в туризма, земеде-
лието и рудодобива.

Заплатите в
Гърция падат
с още 30-35%

Заплатите в
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Свят

уска атомна подводница проект 971, по кла-
сификацията на НАТО - “Акула”, дълго вре-
ме е обикаляла необезпокоявана във води-
те на Мексиканския залив по крайбрежието
на САЩ, предаде Интерфакс, позовавайки

ече 37 политически пар-
тии, регистрирани от ми-
нистерството на пра-
восъдието, са представе-

С ново име
Опозиционната партия РПР-ПАРНАС бе регистрирана
от министерството на правосъдието

B Анна ЗАКАТНОВА

ни на сайта му. Тези дни една
от 37-те си смени името: ве-
домството потвърди раждане-
то на “Републиканска партия -
Партия на народната свобода
(РПР-ПАРНАС).

Досега в списъка на сайта
на правосъдното министерство,
който след либерализирането
на партийното законодателст-
во не успява да спре да расте,
републиканците бяха под осми
номер. Ще припомним, че РПР
беше ликвидирана с решение
на Върховния съд през 2007-а,
но след решение на Европей-
ския съд по правата на човека
в Страсбург тази зима регист-
рацията на републиканците бе
възстановена. В средата на
юни бе конгресът на РПР, на
който тя официално взе реше-
ние за обединение с ПАРНАС

и сега поиска да се регистрира
с ново име.

Партийни представители
вече бяха във ведомството,
където получиха свидетелство
за регистрация с новото име.
Всъщност тази пауза няма да
им попречи да участват в есен-
ните регионални избори на 14
октомври, уверява изпълнител-
ният директор Михаил Шней-
дер. “Близо 70 регионални ор-
ганизации получиха ат управ-
ленията на правосъдието реги-
страциите си, и сега партията е
регистрирана като РПР-ПАР-
НАС, получихме и свидетелст-
во за новото име - уточни
Шнейдер - и сега вече можем
да правим кампанията си с това
име”.

На практика новата структу-
ра се сформира (все още е в
процес) от три части: републи-
канци, парнасци (като нерегис-

трирани, преди се базираха на
основата на РНДС начело с
Михаил Касянов) и “Солидар-
ност”. “Част от организациите
на РПР и РНДС почти напълно
се вляха в новата партия, в
“Солидарност” е малко по-ина-
че - част от организациите й не
влязоха - каза изпълнителният
директор на РПР-ПАРНАС. -
Самата “Солидарност” и РНДС
обаче се запазват като отдел-
ни обществени организации”.

В близко време на старата
партия с ново име й предстои
да направи пререгистриране
на своите членове. Засега в
РПР-ПАРНАС се ограничават с
три хиляди души (при необхо-
димите според закона петсто-
тин души). В партията обаче са
убедени, че след като според
стария закон са успявали да
съберат на практика по петде-
сет хиляди души, то и сега няма
да им е трудно да попълнят
редиците си. А съпредседате-

лят на РПР-ПАРНАС Михаил
Касянов заяви пред агенциите,
че “сега имаме допълнителна
възможност за борба с властта
- освен участие в протестни
акции ние ще можем да участ-
ваме непосредствено в избори-
те”.

В навечерието на регистра-
цията ръководството на “репуб-
ликанските парнасци” проведе
заседание на бюрото, където
прие декларация за задачите и
координацията на протестното
движение. Авторите предлагат
максимално да се консолиди-
рат всички обществено-полити-
чески организации, граждански
инициативни групи и отделни
лидери на общественото мне-
ние в рамките на обединен
организационен комитет на
протестните действия. При това
те доста критично оценяват
идеята да се определят лиде-
рите на такъв организационен
комитет чрез избирателни про-

цедури. Наричат го “политиче-
ска грешка”, тъй като това само
ще разедини протестното дви-
жение. На протестиращите пък
се предлага да подкрепят три
искания:

“незабавно прекратяване
на неконституционните ограни-
чения на правата и свободите
на гражданите”,

“освобождаване на полити-
ческите затворници и всички
неправосъдно осъдени”,

провеждане на комплексна
политическа реформа,

а също така “свикване на
Кръгла маса на представители
на основните политически
сили в страната, независими
обществени граждански орга-
низации и упълномощени
представители на властта, на
която да се определят принци-
пите на политическата рефор-
ма, а също така организиране-
то на предсрочни избори за
федерални органи на властта”.
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до САЩ
„Акула” се крие месец
до САЩ
„Акула” се крие месец
до САЩ
„Акула” се крие месец
до САЩ
„Акула” се крие месец
до САЩ

P

Руската подводница обикаляла
необезпокоявана водите на
Мексиканския залив

се на съобщения от американски медии. Подводница-
та била оборудвана с крилати ракети с широк обсег.
За нейното пребиваване там станало известно едва
след като напуснала района.

По думите на Бил Херц, известен с близостта си до
Пентагона журналист, става дума за атомна подводница
от клас “Акула”, която е смятана за една от най-тихите и
неуловими за средствата за откриване руска подводница.

Фактът, че тя останала незабелязана в Мексикан-
ския залив, предизвиква безпокойство, признават
американски официални лица. За последните три го-
дини това е първият случай в който руска “Акула” се
приближава до бреговете на САЩ. Тя се е намирала
там няколко седмици през юни-юли.

За последен път преди този случай две такива
подводници били забелязани през 2009 г. до Източно-
то крайбрежие, пише журналистът. Той припомня за
прелитането на стратегически бомбардировачи на во-
енновъздушните сили на Руската федерация по-рано
през годината в непосредствена близост до въздуш-
ното пространство на САЩ. Пентагонът заяви тогава,
че разглежда прелитанията като обикновени учения и
не изпитва никаква тревога.

Този път официалният представител на ВМС на
САЩ отказал да коментира съобщенията за руска
подводница в Мексиканския залив, съобщава РИА
“Новости”. Руските издания не изключват изтичането
на информацията да има връзка с предстоящите съкра-
щения на бюджета за отбрана на САЩ заради общия
държавен дефицит. САЩ планират да намалят разхо-
дите на ВМС и авиацията за борба с подводници.

Руските подводници от проекта 971 “Щука Б”(“Аку-

ла”) са многоцелеви подводни съдове с подводни тор-
педни апарати за борба с надводни и подводни цели
на противника. Името “Акула” се използва в руската
военна терминология за обозначаване на атомните
проекти с кодови номера 941, които са създавани през
последните години на Съветския съюз за междуконти-
нентални балистични ракети. По класификацията на
НАТО подводните чудовища от студената война се
наричаха “Тайфун”.

Популярността на правителството на
бразилската президентка Дилма
Русеф продължава да е висока
въпреки процеса за политическа
корупция срещу управляващата
Партия на трудещите се и икономи-
ческите трудности на страната. Това
сочат резултатите от социологичес-
ка анкета на института Датафоля,
съобщиха Франс прес и Ройтерс.
Правителството на Русеф се радва
на 62% одобрение - незначителен
спад от два пункта в сравнение с
предишния рекорд (64%), постигнат
през април според данните, оповес-
тени от в. “Фоля”.
За анкетираните, запознати с
историческия процес за корупция
или следящи го, процентът на
одобрение е същия (62%), докато
той е с един пункт по-висок при
онези, които не са чували за
скандала. На 2 август бразилският
Върховен съд започна да съди 38
души в рамките на най-големия

Дилма пак е номер едно
скандал за политическа корупция в
Бразилия, станал по време на
първия мандат на предишния
президент Луис Инасио Лула да
Силва. Според мнозина наблюдате-
ли този процес би могъл да засег-
не имиджа на Дилма Русеф, която
е протеже на Лула, отбелязва АФП.
“Процесът на века”, както го
кръстиха местните медии, засяга
бивши министри, депутати, предпри-
емачи и банкери, замесени в
предполагаема мрежа за купуване
на гласове в парламента, оркестри-
рана от лявата партия в периода
2002-2005 година.
Икономическите трудности на
страната и по-специално забавяне-
то на икономическия растеж също
не са се отразили върху имиджа на
правителството, показва проучване-
то. Според анализатори това се
дължи на факта, че населението
още не е усетило ефекта от иконо-
мическа криза, отбелязва Ройтерс.

В САЩ към настоящия момент са
регистрирани над 80 горски и степни
пожари. Най-големите от тях бушуват в
западната част на страната, пише ИТАР-
ТАСС. Огънят е унищожил десетки пост-
ройки. Досега има един загинал пожар-
никар. Най-драматична е ситуацията в
щата Вашингтон, където през послед-
ните два дни огънят е обхванал площ от
107 кв. км.

Междувременно най-големият пожар
с обща площ 1700 кв. км вече десети
ден бушува на границата на щата Нева-
да и Орегон. С него се борят близо 750
пожарникари.

Огнен ад в САЩ
Кандидатът за президент на САЩ и

основен опонент на Барак Обама Мит
Ромни направи доста гръмко обещание.
“Ако бъда избран за президент в избо-
рите на 6 ноември, в края на втория ми
четиригодишен мандат САЩ напълно ще
се отърве от необходимостта от внос на
петрол”, заяви Ромни. Говорейки в Охайо
пред свои симпатизанти, той заяви, че
Съединените щати, които в момента вна-
сят около 45% от използваното гориво,
няма да имат нужда да купуват черното
злато от Венецуела и Близкия Изток.

Ромни с гръмко
обещание

Индия планира да изпрати космическа мисия на Марс през 2013 г., съобщи
премиерът Манмохан Сингх. Тя ще отбележи 65-годишнината от мирното извою-
ване на индийската независимост след британското господство.

Учени твърдят, че на космическия кораб ще му трябват 11 месеца, за да се
доближи до Марс. След това той ще се установи в орбита около планетата. На
борда му няма да има екипаж.

И Индия с мисия до Марс
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Интервю
Проф. Чавдар Николов:

Все още се влачим
по дъното на кризата
Дянков не само няма
намерение да сваля
ставки на ДДС, а
дори всячески ще се
старае да ги запази,
казва известният
икономист

ЧАВДАР НИКОЛОВ е роден през 1954 г. в София.  Завършил е УНСС,
защитил докторат в Хумболтовия университет в Берлин. Професор е
по международни икономически отношения и макроикономика. Той е
декан втори мандат на икономическия факултет в Югоизточния
университет “Неофит Рилски” в Благоевград. Автор е на публицистич-
ни книги за българския преход, на учебници по финанси и по европейска
интеграция, както и на стотици статии, публикувани в печата.
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 Професор Николов, само
преди ден финансовият министър
Дянков заяви, че правителство-
то няма да допусне диференци-
ране на ДДС ставки, каквато
възможност дава евродиректива-
та. Вчера здравната министърка
пък настоя да има намаляване на
ставката за лекарствата. Това
не е ли само заиграване по тема-
та за ДДС-то?

- На Симеон Дянков ДДС-то му
е единственият данък. Той просто
няма полезен ход при тази
данъчна система. Не само че няма
да го диференцира, но ще се ста-
рае всячески да остане във вида, в
който е. Това е главният данък в
България, така е нагласена
данъчната система. Ако имахме
прогресивно облагане на доходи-
те, за което настоявам от години,
това би било възможно. За да за-
почне да излиза страната ни от
кризата, трябва да бъде въведен
прогресивен данък. Плоският
данък обуславя недиференциация-
та на ДДС-то. Такава е логиката.
Дянков, отстоявайки плоския
данък, не може да въведе дифи-
ренциран ДДС, защото няма да
има никакви приходи. Друг въпрос
е, че тази система по начало е по-
рочна, защото при криза пада по-
треблението. Същото веднага се

случва и с приходите от ДДС. Ко-
свеният данък по принцип се смя-
та за социално проблематичен, за-
щото натоварва хората с най-нис-
ките доходи повече, отколкото
тези, които имат високи.

 Защо тогава изобщо се под-
хваща тази тема?

- Чисто политически ми е труд-
но да отговоря. Хората имат раз-
лично мислене. Не виждам напри-
мер социално мислене у социал-
ния министър Тотю Младенов. А
при Дянков - социалното мислене
е изключено по дефиниция. Онзи,
който решава финансовите въпро-
си в държавата, се нарича Дянков,
а той е много лош избор.

 НСИ отчете ръст на БВП
за второто тримесечие от 0,2
процента. Как ще върви икономи-
ката до края на годината, ще се
задържи ли този, макар и малък
растеж?

- Моята прогноза през тази го-
дина беше за от 0 до 1 процент
растеж на икономиката. Сега кло-
ня към прогноза за нулев растеж.
Европейската икономика пропада
и това ме кара да мисля, че ще
бъдем някъде около нулата. Този
ръст от 0,2% няма да трае дълго.
Нито има откъде да дойде някаква

инвестиционна активност, нито има
откъде да се повиши вътрешното
потребление. И да се раздвижи
нещо, то ще бъде в рамките на
някаква случайност.

 Възможен ли е дори по-не-
гативен сценарий, да речем в
първата половина на следваща-
та година?

- И спад е възможен през първа-
та половин година. Но се надявам
да ни се размине. Сега е много
рано да се каже. Въобще всички
тези прогнози за развитието на
икономиката за по 2-3 години на-
пред никога не са били сериозни.
Когато наближи новата година,
мога да бъда по точен, но сега
нещата изглеждат песимистични.

 Дянков за пореден път ни
зарадва, че излизаме от кризата,
позовавайки се на данни за рас-
теж на износа. Това реално ли е?

- За пореден път ще кажа, че
това не е вярно. Това може да се
направи при две последователни
тримесечия, в които има растеж на
икономиката. А това трудно ще се
получи при сегашната ситуация, в
която се намира европейската ико-
номика и която е определяща за
нас. У нас има и хора без особени
дефекти в паметта, които са свиде-

тели как той вече втора година обя-
вява излизане от кризата. В послед-
но време се беше кротнал, но защо-
то сега с по-малко от половин про-
цент е мръднала икономиката, и той
веднага обявява, че излизаме от
кризата. Продължаваме да се вла-
чим по дъното на кризата. И Дянков
носи лична отговорност за това, в
което живеем и което наричам без-
парична диета. Той трябваше да
сключи заем и да вкара пари в ико-
номиката. Освен това и изтеглянето
на капитали от икономиката ни се
отразява много негативно. Именно
заради рестрикциите, постоянно се
движим по дъното.

 Заговори се за повишаване
на пенсиите и заплатите на
държавните служители. Появиха
се коментари, че повишаването
на пенсиите и минималните за-
плати ще вдигне безработицата.

- Пенсиите могат и трябва да се
повишат, въпросът е да се уточни
с колко. Изхождайки от инфлация-
та и от това, в което Симеон Дян-
ков ни уверява, че се повишила
събираемостта, може да се заклю-
чи, че е възможно пенсиите да се
повишат с процента на инфлация-
та, който по данни на финансовия
министър с натрупването от 2009
година е около 7,5 на сто.

В тази страна трябва да се по-
виши търсенето. Това е и смисълът
на вкарването на пари в икономи-
ката. А у нас търсенето спада. По-
вишаването на пенсиите е също
качване на търсенето, и то търсе-
нето на български стоки. А тези,
дето твърдят, че повишаването на
пенсиите ще качи безработицата,
трябва да го обяснят. Мисля, че е
точно обратното. Пенсионерите
търсят български стоки, предимно
хранителни. Защото в България
пенсиите не стигат за плазмен те-
левизор.

 То в последните години и
хранителните ни стоки май ста-
наха повечето вносни...

- Тук вече навлизаме в огром-
ните проблеми, които бяха създа-
дени още от правителството на
Филип Димитров. Всички тези дес-
ни и последователно предложени
идеи се оказаха неработещи в
България. И не само, същото е и
по света. Ние се оказахме един ек-
спериментален полигон, в който се
доказа от години какво всъщност
не трябва да се прави.

 Преди ден станаха извест-
ни общините с най-добри и най-
лоши финансови резултати. Беше
лансирана идеята за изрядните
да има стимули. Как гледате на
подобна възможност?

- Това е вечният спор - центра-
лизация или децентрализация. Не
съм привърженик на силната де-
централизация в България. Някак-
ви стимули могат да се дадат, но
повечето от нещата трябва да си
минат през централния бюджет. С
оглед на това все пак да има ня-
каква равномерност в развитието.

 Има общини, които са в пла-
чевно състояние.

- То ако могат всички ще дойдат
да живеят в София. Нещо такова
вече е и станало, защото 40 на сто
от икономиката на страната е съсре-
доточена в София. Това е пълно бе-
зобразие и е безизходица.
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За националната
статистика и свинското

със зеле

Статистиката е стъпи-
ла върху математиката.
Тя борави с данни, фак-
ти, цифри и често прави
своите изводи търсейки
средно аритметичното.
Сиреч, някаква среда.
Дано да няма претенци-
ите да е златната среда...

В живота тръсенето и
определянето на средно
аритметичното понякога
е, ако не е напълно ци-
нично - от морлна глед-
на точка, то със сигур-
ност изглежда като
съшито с бели конци. Да
вземем данните за сред-
ната заплата, която за
страната ни е около 750
лв. За онзи, който се вози
в скъпата кола и няма на-
вика да се замисля откъ-
де ще намери пари да
покрие екзестенциални-
те си нужди, тази сума е
смешна, но за голямата
част от българските пен-
сионери това са адски
много пари. Същото е
като оная приказка, дето
средно статистически
българите ядели свинско
със зеле. Само дето по-
малко от 10% ядят свин-

ското, а другите над 90
на сто - зелето. Та, кол-
кото и да е точна статис-
тиката, трябва да сме
наясно, че зад нея стоят
нещо повече от числа,
стоят човешки животи. И
много често логиката на
числата може да е вяр-
на, ама истината да е
крива.

Да погледнем към ня-
кои от данните и цифри-
те, които оповести преди
ден официалната статис-
тика. Според НСИ през
второто тримесечие на
2012 г. спрямо първото
тримесечие на 2012 г.
БВП се е увеличил с
0,2%. Същевременно
обаче за периода април-
юни 2012 г. БВП нараст-
ва с 0,5%  спрямо същия
период на предходната

година. Въпросът е от
какво е това, макар и
малко увеличение, на
годишна база? Отговорът
на този въпрос се крие в
следните данни: “Брутна-
та добавена стойност на-
малява на годишна база
с 0,4% през второто три-
месечие”. Или иначе ка-
зано, отчетеният макар и
малък растеж на иконо-
миката не е от производ-
ство. Може да е от косве-
ните данъци например
заради акцията на
данъчните. Това е добре,
но не означава реален
ръст на икономиката.

Така, че миниатюрни-
ят растеж, с който се
пъчи финансовият ми-
нистър Дянков, също как-
то зелето с месо се
състои от различни ком-

поненти. И така, макар
крайните числа да вървят
нагоре, от статистиката
става ясно, че най-важ-
ната съставка на иконо-
миката, това, дето специ-
алистите наричат реална
икономика - производст-
вото, всъщност върви на-
долу.

Връщам се към каза-
ното по-горе, че с дан-
ните от статистиката
може да се направят, на
който каквито са му угод-
ни изводи. Не е трудно
те да се четат и както
дяволът Библията. Така
комай направи и финан-
совият министър, който
обяви, за кой ли път, че
вече излизаме от криза-
та. Аргументирайки се,
че водена от износа,
българската икономика

започва да се съживява.
Какъвто и “огромен” из-
нос да реализираме, а
това ще стане на кукуво
лято, щото нищо не про-
извеждаме, той няма да
изправи на крака иконо-
миката, нито да подейст-
ва като локомотив на
стопанството ни, както
твърдят управляващите.
Та, ако на г-н Дянков не
му е ясно, трябва в стра-
ната да има производст-
во, иначе скоро няма как
наистина осезателно да
се повишат доходите
и качеството ни на жи-
вот, както той обещава.
И повечето от нас ще
продължаваме да дъв-
чем зелето, докато
мръвките ще са за “по-
така” хора. Като самия
министър примерно.

На 26 юни 2012 г. сиг-
нализирах прокуратурата
за престъпно бездействие
от страна на кмета на Со-

фия - г-жа Фандъкова,
спрямо проблема с безсто-
панствените кучета, които
ежегодно нахапват стоти-
ци граждани, а тази годи-
на станахме свидетели и
на два смъртни случая. По
този проблем с години не
се правеше нищо, макар
Законът за защита на жи-
вотните да изискваше
справянето с него от стра-
на на общините до 2011г.

Двама изядени от куче-
та, хиляди нахапани, ви-
новни няма. Софийска
градска прокуратура отка-

за да образува досъдебно
производство срещу кмета
на София.

Фандъкова “акценти-
ра”, че действията й почи-
ват изцяло върху Разпо-
редбите на Република
България. Въпросът обаче
винаги е бил на какво по-
чиват бездействията й, не
действията.

Според прокурор Смо-
лички за “проблема се
полагат немалко усилия,
но не е овладян и не може
да бъде овладян светка-
вично”. И това е така, за-

щото “през последните две
десетилетия проблемът е
бил подценяван, не му е
обръщано достатъчно вни-
мание и вместо да е ре-
шен кардинално, се е
задълбочил”.

Пито - платено, изяде-
ният - изяден. Фандъкова
няма нищо общо с по-
следните две десетилетия,
това е “процес, по-точно
дълъг процес”, взети са
мерки и т.н.

Обяснете всичко това
на изядените и нахапани
хора...

1705 - УМИРА ЯКОБ БЕРНУЛИ, ШВЕЙЦАР-
СКИ МАТЕМАТИК ОТ ХОЛАНДСКИ ПРОИЗ-
ХОД (Р. 1654 Г.).

Най-високите му по-
стижения са в разви-
тието на теорията на
редовете, вариацион-
ното смятане, теория-
та на вероятностите.
Заедно с брат си Йо-
хан Бернули и Лайб-
ниц са признати за създатели на диференциал-
ното смятане. През 1690 г. Якоб предлага наи-
менованието “интеграл”, като има две хипотези
за етимологията му: от integer - непокътнат, цял,
или от integro - възстановявам, привеждам в пре-
дишно състояние.

1888 - РАЖДА СЕ ТОМАС ЕДУАРД ЛОРЪНС,
БРИТАНСКИ ОФИЦЕР (УМИРА 1935 Г.). Из-

вестен като Лорънс Арабски.
Обществено-популярният му
образ се дължи отчасти на сен-
зационния репортаж на амери-
канския журналист Лоуъл То-
мас за Арабския бунт (1916-
1918), както и на автобиографич-
ния разказ на самия Лорънс
“Седем стълба на мъдростта”.
Придобива слава като британ-
ски офицер за свръзка по вре-
ме на Арабската революция през Първата све-
товна война. Участва в британската делегация
на Парижката мирна конференция, където под-
крепя каузата за арабската независимост.

1896 - НАЧАЛО НА „ЗЛАТНАТА ТРЕСКА”.
Джордж Кармак открива зла-
то в р. Клондайк (един от
притоците на р. Юкон, Севе-
розападна Канада). Над 100
000 души се втурват в търсе-
не на злато. Историята на
Северна Америка е пряко
свързана със златните трес-
ки - всеки път новината за намиране на злато
примамва хиляди хора, много от тях след това
се установяват и остават да живеят в новите
райони. Един от най-известните филми на Чарли
Чаплин е именно за Клондайк - “Златна треска”
от 1925 г.

1965 - УМИРА КОНСТАНТИН КИСИМОВ, АК-
ТЬОР (Р. 1897 Г.). Завършва

право в СУ, след което зами-
нава да следва в “Сорбоната”.
Не става адвокат или съдия, а
се отдава на любовта си към
театъра и киното и още през
1923-а започва да учи в теат-
ралната школа при Народния
театър. Изпратен е на специа-
лизация, отново в Париж.
Загива при катастрофа в Бал-
чик. Музикално-драматичният
театър във Велико Търново
носи неговото име - “Констан-
тин Кисимов”.

1977 - УМИРА ЕЛВИС ПРЕСЛИ, КРАЛЯТ НА
РОКА (Р. 1935 Г.).

Музикалната кариера
на американския пе-
вец, китарист и кино-
актьор започва слу-
чайно и се развива
бурно. Въпреки огром-
ната си известност
Пресли няма концерти
извън САЩ, като се изключат 3 участия в Ка-
нада през 1957 г. и 1 импровизирана изява в
Париж през 1959 г. С над един милиард прода-
дени диска Елвис бие всички рекорди за соло
изпълнител. 85 000 са приблизително неговите
имитатори по света, а над 600 000 души всяка
година правят поклонение в къщата му Грейс-
ланд, превърната в музей.

1979 - В СОФИЯ Е ОТКРИТА ПЪРВАТА МЕЖ-
ДУНАРОДНА ДЕТСКА АСАМБЛЕЯ „ЗНАМЕ
НА МИРА”. В про-

явата, организирана
по инициатива на
Людмила Живкова и
под егидата на ЮНЕ-
СКО, участват деца от
79 държави. Те даря-
ват 68 камбани, които
са поставени в открития по същото време парк-
комплекс “Камбаните” в подножието на Вито-
ша. Асамблеята е планирана като еднократна,
но заради положителния международен отзвук
е решено срещите да се провеждат през три
години. Проявата през 1989-а постига рекорд,
посрещайки участници от 135 държави. През
1990 г. са закрити изградените 18 чуждестран-
ни структури “Знаме на мира”. През 1999 г.
дъщерята на Людмила Живкова - Евгения Жив-
кова, възстановява асамблеята.

Анатолий СТАНКУЛОВ
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ИГНАСИО РАМОНЕ

Уго Чавес 
и изборите

ТОВА е четиринадесетата му предизборна кампания. 
Откакто спечели първите президентски избори през 
декември 1998 г., Уго Чавес се явява пред избирателите 

тринадесет пъти – пряко или непряко. Спечели почти всички 
гласувания (1) в условия на демократична законност, потвър-
дена от най-взискателните международни наблюдатели на 
ООН, ЕС, центъра „Картър“ и др.

На 7 октомври Уго Чавес ще се изправи за 14-и път пред 
венецуелските граждани (2). Става въпрос за преизбирането 
му като президент. Официалната кампания започна на 1 юли 
с две особености в сравнение с предишните избори. Първо, 
Уго Чавес наскоро приключи 13-месечно лечение от рак, от-
крит през юни 2011 г. Второ, основната консервативна опози-
ция този път залага на обединението си. Тя се прегрупира в 
т. нар. Блок на демократичното единство, който на 12 февруа-
ри, след няколко първични избора, излъчи за свой кандидат 
Енрике Каприлес Радонски, 40-годишен адвокат, губернатор 
на щата Миранда.

Син на една от най-богатите фамилии във Венецуела, 
Енрике Каприлес беше сред организаторите на преврата от 11 
април 2002 г. и заедно с група превратаджии участва в напа-
дението над кубинското посолство в Каракас (3). Въпреки че 
произлиза от ултраконсервативната организация „Традиция, се-
мейство и собственост“ (4) и е подкрепян от най-дес ните среди, 
в това число частните медии, доминиращи в информацията, 
Каприлес умело води една кампания, в която си присвоява 
всички социални придобивки, наложени от боливарското пра-
вителство. Дори се кълне, че политическият му модел е ляв и 
следва бившия бразилски президент Лула да Силва (5)... Но 
залага най-много на физическата слабост на Чавес (6).

Тук обаче греши. По време на престоя ми във Венецуела 
през юли следях отблизо първите седмици на кампанията 
на президента, разговарях няколко пъти с него, видях го да 
участва в изтощителни многолюдни митинги. И мога да по-
твърдя, че е в добро здраве и в изключителна физическа и 
интелектуална форма.

За изненада на противниците си и в опровержение на 
неверните информации на някои медии, като The Wall Street 
Journal и El País,  за предполагаеми „метастази в костите и 
в гръбначния стълб“, поради което му оставали едва „шест 
или седем месеца живот“ (той навърши 58 години на 28 юли), 
Чавес заяви:„Няма следа от никаква болест, с всеки изминал 
ден се чувствам по-добре“.

И отново изненада тези, които се надяваха присъствието 
му в кампанията да е само виртуално, обявявайки решението 
си „да поеме пак по улиците“ и да обикаля Венецуела, за да 
успее за третия си мандат: „Казаха за мен, че „този човек ще 

Стотици хиляди манифестанти 
дефилираха в цяла Испания през юли, 
за да осъдят затягането на мерките 
за строги икономии. Протестите 
им дори разтревожиха председателя 
на Европейския парламент Мартин 
Шулц. „Заплашени сме от социална 
експлозия“, предупреди той. Във 
Франция вълна от затваряне 
на промишлени предприятия 
стремително възкреси кризата 
в съзнанието на политическата 
класа, доскоро изцяло погълната 
от предизборни вълнения. 
Правителството, което провъзгласи 
реиндустриализацията за един от 
своите приоритети, е изправено до 
стената.

ФРЕД Е Р И К ЛОРДОН*

* Икономист. 

ОЩЕ при назначава-
нето му начело на 
едно министерство с 
тъй гръмко заглавие 

заоплаквахме горкия Арно 
Монтбур. Дали това е плод на 
личната му наивност, или на 
някакво опасно коварство на 
Франсоа Оланд, или пък при-
чината се корени в сияйното 
преоткриване от двамата на 
магическата сила на думите, 
но резултатът е налице – ряд-
ко се вижда министерство, 
прокламиращо още с наиме-
нованието си тъй величави 
амбиции, а разполагащо с тол-
кова оскъдни ресурси. Не бива 
да грешим при преценката на 
въпросните ресурси. Те не се 
измерват толкова в милиарди 
евро, колкото в политическа 
воля – област, в която дефи-
цитите са не по-малко оче-
видни. Въпросът е в това, че 
злополучното „Министерство 
на възстановяване на произ-
водството“ се явява пресечна 
точка на всички източници 
на напрежение на глобализи-
рания капитализъм… без да 
притежава каквото и да било 
структурно средство, позво-
ляващо, макар и в малка сте-
пен, да ги овладее. Ако с това 
назначение Оланд си прави 
сметка да се отърве от неудо-
бен политически съперник, 
нека веднага го предупредим – 
той също ще бъде захапан 

ЗА ДА ПРИКЛЮЧИМ ВЕДНЪЖ ЗАВИНАГИ С КРИЗАТА 

„Ïåæî“ – ñîöèàëåí øîê 
è ïîâðàòíà òî÷êà 

от собствената си машина и 
изхвърлен като ненужен пар-
цал. Защото министерство за 
трансформиране на глобали-
зирания капитализъм, лишено 
от всякаква воля за трансфор-
миране на глобализирания 
капитализъм, е нещо като 
механизъм за нанасяне на бок-
сови удари, който най-напред 
разкървява носа на злополуч-
ните си изобретатели.

Като се почне от плановете 
за съкращения на персонала, 
законодателно закрепени от 
залязващия саркозизъм, и 
се стигне до разбушувалите 
се сили на рецесията, Монт-
бур, надянал власеницата 
на мъченик и нахлупил леко 
крив нат венец от тръни, се 
готвеше да поеме по пътя 
на предизвестената Голгота, 
поетап  но  превъзмогвайки 
преструктуриранията и увол-
ненията в цяла поредица от 
фирми: „Doux“, „Technicolor“, 
„Arcelor“, „Fralib“, „Lyondell 
Basell“… И точно тогава се 
появи „Пежо“ (Peugeot Société 
Anonyme,  PSA). Необяснима 
загадка на политиката, сравни-
ма в това отношение със случ-
ващото се между две любими 
същества: възниква един ден 
събитие, на пръв поглед само 
допълващо поредицата, което 
обаче насочва развръзката към 
качествен прелом, след който 
нищо вече не е същото.

Именно „Пежо“ може да 
се окаже прекомерната капка, 
довела до пропукване на натег-
натата до крайност обстановка, 
със съответните критични по-
следици. Не бива естествено да 
се пренебрегва количественият 
фактор – тук става дума за пря-
ко засегнати 8 хиляди работни 
места, към които се прибавят 
десетки хиляди работници в 
предприятия подизпълнители 
и в обслужващата сфера… На-
право смайващо. Да добавим 
отражението върху промиш-
лената история на страната, и 
получаваме всички съставки 
на съвършения символичен 
шок. Всъщност шокът е така 
огромен, поради това че въз-
никва в момент на крайно 
обострена криза на капитали-
зма и представлява до голяма 
степен съвършеното ѝ обоб-
щение. В този смисъл „Пежо“ 
може да се превърне само по 
себе си в световна емблема, 
а отвратителното отношение, 
проявено към работниците, 
да се възприеме глобално като 
случай, показващ, че самият 
свят е отвратителен.

Последиците се очертават 
като ужасно жестоки за прави-
телството на Оланд, тъй като 
ще извадят наяве всичко, което 
се разиграва в случая с „Пежо“ 
– както впрочем и при всички 
останали настоящи и бъдещи 

(1) Със съвсем незначителен 
процент загуби само референдума от 
2 декември 2007 г. по повод проект за 
конституционна реформа.

(2) Освен Уго Чавес, още шест други 
кандидати ще се представят на изборите 
на 7 октомври: Енрике Каприлес Радонски 
– за „Блока на демократичното единство“  
(MUD), Орландо Чиринос – за партия „Со-
циализъм и свобода“ (PSL), Уоел Акоста 
Чиринос – за партията „Двувековен ре-
публикански авангард“ (VBR), Луис Рейес 
Кастильо – за „Организация на автентич-
ното обновление“(ORA), Мария Боливар – 
за „Демократична партия – обединени за 
мир и свобода“ (PDUPL), и Рейна Секера – 
за партията „Народна власт“ (PP).

(3) Вж. Gilberto Maringoni, „En 
Venezuela Chávez sigue favorito“ (Във 

Венецуела Чавес продължава да е фа-
ворит), Le Monde diplomatique en español, 
май 2012. Вж. също: Romain Mingus, 
„Henrique Capriles, candidat de la droite 
décomplexée du Venezuela“ (Енрике Кап-
рилес, кандидат на освободената десни-
ца във Венецуела), Mémoire des luttes, 28 
февруари 2012. http://www.medelu.org/
Henrique-Capriles-candidat-de-lа.

(4)  Беше съосновател на венецуел-
ския клон.

(5) На 6 юли Лула изпрати на Чавес 
публично пожелание, в което му дава 
своята искрена подкрепа за изборите: 
„Твоята победа ще бъде и наша победа.“

(6)  В средата на юли най-важните 
анкети констатираха предимство на Уго 
Чавес с 15 - 20% пред кандидата на дес-
ницата Енрике Каприлес.

Пежо ООД
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(От  стр. 1)
планове за преструктуриране 
на предприятия, придружени 
от масови съкращения – т.е. ще 
кажат право в лицето на обще-
ството кои са всъщност силите, 
предизвикващи това бедствие, 
и ще посочат, че сегашната 
политика отказва реално да им 
се противопостави. Защото тук 
се проявява самата същност 
на глобализацията, т.е. самата 
конфигурация на настоящия 
капитализъм, срещу която не 
сме чули Оланд да възрази 
какво и да било – та нали 
съвременните социалисти се 
позовават на своята модерност 
и привеждат като едно от дока-
зателствата факта, че приемат 
света такъв, какъвто е? „Илю-
зия е да се мисли, че можем да 
избегнем конкуренцията, коя-
то по необходимост трябва да 
приемем, трябва да си кажем, 
че ние принадлежим към този 
свят“, напътства Ален Бер-
гуниу, член на националния 
секретариат на Социалисти-
ческата партия (СП)(1). Точно 
така – „Пежо“ ще каже право в 
очите на тези социалисти, че не 
е далеч времето, когато те ще 
бъдат последните, които все 
още приемат такъв свят.

Блокиране на икономиче-
ските политики в оковите на 
бедността под наблюдението на 
финансовите пазари. „Свобод-
ната търговия“ (по-точно е да 
се каже изключително деформи-
раната конкуренция със страни, 
неприлагащи социалните и 
екологичните стандарти), която 
води до крайно либерализиране 
на делокализацията. И натиск 
от страна на акционерите. Това 
е триъгълникът на глобалния 
капитализъм, в чийто център на 
тежестта се намира „Пежо“. Ето 
защо разобличаването на шефо-
вете-далавераджии на „Пежо“ 
по всяка вероятност е неумест-
но. „Пежо“ не е легендарно хищ-
ният „Колбърг Кравис Робъртс 
& Ко“ (KKR) – инвестиционен 
фонд от типа private equity (2), 
а доста обикновен капиталист, 
смазан от силите на самия ка-
питализъм. Макар като капи-
талист да прехвърля тежестта 
изключително на служителите 
и работниците си!

Това означава преди всичко, 
че възмущението трябва да се 
насочва не толкова към Филип 
Варен (главен изпълнителен 
директор на компанията - бел.
ред.) и фамилията Пежо, кол-
кото към по-далечни, по-аб-
страктни и по-неопределени 
мишени като структурите на 
глобализирания капитализъм 
– неразличими и безлични фак-
тори, които са същинските при-
чини за сегашното състояние на 
наемния труд (събрали под един 
знаменател сегашните неблаго-
получия на фирми като „Пежо“, 
„Doux“ и „Technicolor“, след 
неотдавнашните на „Conti“). 
Именно срещу тях днес пра-
вителството трябва да бъде 
принудено да вземе мерки, за 
да се сложи най-сетне точка на 
черната поредица.

Тези фактори несъмнено 
действат от много години, да 

кажем от две десетилетия. Но 
съчетанието им с финансовата 
криза от 2008 г., задълбочила 
се през 2010 г. и прераснала в 
общоевропейска, е източник на 
настоящата експлозия. Оланд 
скоро ще си даде сметка, че да 
кажеш „растеж“ и да получиш 
в замяна шепа семки на по-
следната европейска среща на 
върха (грандиозен план за въз-
становяване от…1% от БВП), 
можеше да създаде козметична 
илюзия в добрите времена, 
но не и при сегашната каша, 
усложнена, разбира се, и от 
всички други мерки, които той 
юнашки преглътна – Договорът 
за стабилност, координация 
и управление (3), който ще се 
въздържи да подложи на рефе-
рендум, е типичен механизъм за 
генериране на рецесия, предиз-
викваща лавина от съкращения 
на персонала. Много бихме 
искали да сме неврони-шпиони, 
за да наблюдаваме какво ще се 
случи в „социалистическите“ 
мозъци, когато стане ясно, че 
„либерална Европа“, „свеще-
ната Европа“, „Европа на всяка 
цена“ ще им донесе прилив от 
безработни на вълни от по сто-
тици хиляди…Не че Европа и 
по-рано не произвеждаше без-
работни в резултат на „неизкри-

Íåëåïàòà ôàòàëíîñò 
íà åâðîïåéñêèòå ïðàâèëà

НАЙ-ВЕЧЕ  Германия 
пожела тези правила и 
ги наложи. Германия 

пожела постоянно наблюдение 
на икономическите политики 
от страна на финансовите 
пазари. Финансовите пазари 
и Германия желаят незабавно 
балансиране на публичните 
финанси. Германия отхвърля 
всяко решение, несъответ-
стващо на ортодоксалния ѝ 
(бюджетен и паричен) подход. 
Франция желае френско-гер-
манската двойка, следователно 
тя вътрешно приема исканата 
от Германия Европа. Всичко 
това е чудесно. Сега остава 
да пожелае и последиците от 
това, което желае. Или пък да 
промени нещата с един удар.

На този фронт промяната 
се състои първо в това да се 
прогледне, за да се постигне 
поне елементарният рефлекс 
за оцеляване въз основа на 
разбирането, че щом Герма-
ния налага на Европа модел, 
водещ целия Съюз (освен нея 
и няколко нейни съседки) към 
Голямата депресия, тогава 
френско-германската двойка 
е токсична илюзия, от която 
следва спешно да се освобо-
дим, опирайки се на съотно-
шението на силите, дори на 
ултиматум. Или Германия ще 
се ангажира с дълбоко прераз-
глеждане на фундаменталните 
принципи на икономическата 
политика, или ще трябва да 
дръпнем стълбата, да конста-
тираме невъзможността да 
правим паричен съюз с нея 
и да приемем различни съд-
би – разделяне на еврозоната 
на блокове или връщане към 
националните валути. А това е 
необходимо, за да можем най-
сетне да си позволим някои 

спасителни мерки, подбрани 
между следните: интензивна 
мобилизация на Централната 
банка за смазване на спекулата 
и финансиране на публичните 
дефицити, организиране на 
извънпазарни канали за ре-
циклиране на националните 
спестявания чрез публични 
заеми, пълно или частично 
спиране на изплащането на 
държавния дълг – поне на 
онази част от него, която оче-
видно се дължи на провала на 
частното финансиране, т.е. на 
всичко, натрупано от 2008 г. 
насам поради свиване на кре-
дитирането, последвало кри-
зата със subprime (високорис-
ковите ипотечни кредити), 
радикална трансформация на 
банковите структури по този 
повод и т.н. (5).

Същевременно не трябва да 
губим от погледа си, че кризата 
само задълбочава присъщите 
на глобализирания капита-
лизъм тенденции, услужливо 
възприемани в процеса на ев-
ропейското изграждане. Всичко 
това се стоварва с пълна сила 
върху „Пежо“. С любезното 
съдействие на френските со-
циалисти, начело с Жак Делор 
и Паскал Лами, Единният евро-
пейски акт от 1984 г., а след това 
и „забележителният“ напредък 
на Световната търговска ор-
ганизация (СТО) доведоха до 
„прекрасни“ резултати – хората 
на труда и териториите от целия 
свят бяха поставени в конку-
ренция при режим, за който 
само се твърди, че е „неизкри-
вен“. Всъщност трудно можем 
да си представим по-изкривена 
конкуренция от тази, която 
поставя в условия на пълна 
равнопоставеност радикално 
различни социални модели.  

От това последва изклю-
чително дълбоко движение 
за преструктуриране на меж-
дународното разделение на 
труда, което буквално глобали-
зира производствените вериги. 
Големите капиталистически 
предприятия вече оптимизират 
подизпълнителските си канали 
на глобално ниво (включително 
понякога и до окончателното 
сглобяване на продукта) по мо-
дела на налудничавите мечти на 
Серж Чурук, който през 2001 г., 
като изпълнителен директор 
на „Алкател“, фантазираше 
на глас за достигането до най-
висшата цел – производствено 
предприя тие без заводи (6).

Неолибералният капита-
лизъм твърде много залага на 
необратимостта на тази ги-
гантска промяна. Грешка. 
Движение то е по-симетрично, 
отколкото той си мисли, а пре-
структуриранията могат да се 
извършват в двете посоки, воде-
ни от един и същ основен пара-
метър – факторът себестойност 
и цена. Една друга структура на 
себестойността би предопре-
делила ново преустройство на 
международното разделение на 
труда, а лостовете за това са в 
ръцете на държавите, посред-
ством данъчната система. След 
като капиталистите разбират 
единствено езика на стимулите, 
ще им говорим именно на него. 
Една добре обмислена киломе-
трична такса би пренасочила 
оптимизацията (която сега тър-
си  намаляване на междинните 
разходи за стоки  и услуги (7) 
в четирите краища на света)…

към решение за репатриране по 
море. Още известно време кар-
бураторите и гумите няма да се 
изпращат по мейл – именно там 
трябва да ударим. Отживели 
времето си митнически такси 
ще послужат за подходящо 
допълнение към системата – 
напук на чувствителните души, 
подплашени от думата „протек-
ционизъм“ (8). 

И при единия, и при другия 
случай очевидно е най-изгодно 
да се действа на регионално 
ниво… макар не по-малко оче-
видно да личи, че това ниво не 
съвпада с мащабите на сегашна 
Европа! Но кой може да каже 
каква ще бъде тази Европа 
след дванадесет месеца? Или 
по-скоро защо да не предпо-
ложим, че нов съюз между 
по-малък брой по-еднородни 
държави, постигнали съгласие 
за скъсване с най-явните край-
ности на днешния европейски 
неолиберализъм, може да реши 
групово да изостави една колко-
то вредна, толкова и близка до 
провал парична единица?

Натискът на акционери-
те е последната страна на 
триъгълника. „Пежо“ не е най-
крещящият модел на алчност в 
това отношение и не предлага 
най-извратения образ, върху 
който да основем нашата при-
съда: под контрола на семей-
ство Пежо (9), т.е. в по-скоро 
стабилна капиталистическа 
среда, през 2010 г. групата не 
изплати дивиденти за периода 
2009 г.; същата година въз-
връщаемостта на собствените 

вената“ свободна конку-
ренция и на свободното 
движение на капитали, 
но ваната се пълнеше 
бавно и нямаше какво 
да стресне казионните 
анализатори. А ето че 
сега всички кранове се 
отвориха едновременно 
и цунамито ще стане 
очевидно и за слепите. 

„Пежо“, подобно на 
целия кортеж от запада-
щи предприятия, страда 
от срива на пазарите 
в хиперконкурентна 
среда, т.е. най-вече от 
всеобщото затягане на 
коланите и от безумната 
политика, която пре-
тендира, че е открила 
тайната на растежа в 
дъното на строгите ико-
номии. Отдавна беше 
известно, уви (4), че нелепата 
фаталност на европейските 
правила ще доведе по необ-
ходимост до ограничителни 
икономически политики, т.е. до 
точно обратното на това, което 
изисква сегашната ситуация. 
Открит бе най-сетне свещеният 
Граал на европейската коорди-
нация… но той предвещава още 
по-зла участ.

(1) Разискване с Жак Женерьо, 
3 юли 2012, www.lemonde.fr

(2) Инвестиционен фонд за 
дружества, некотирани на борсата, 
по-специално чрез прословутото из-
купуване чрез задлъжняване (Leverage 
buy-out, LBO).

(3) Вж. Раул Марк Женар, „Два 
договора за един преврат в Европа“, 
Монд дипломатик в Дума, 7 юни 2012.

(4) Вж. Frédéric Lordon, „En 
route vers la Grande Dépression ?“ (На 
път към Голямата депресия), La 
pompe à phynance, 18 май 2010, http://
blog.mondediplo.net

(5) Неща, които трябва да са 
придружени от технически детайли. 
Вж. Les économistes atterrés (Поразе-
ните икономисти), Changer d’économie  
(Да променим икономиката) и 
L’Europe maltraitée (Малтретирана 
Европа), Les Liens qui libèrent (Връз-
ките, които освобождават), Париж, 

съответно 2011 и 2012; или още 
„Sauver les banques, jusqu’à quand?“ 
(Докога да се спасяват банките?), 
„Le commencement de la fin“ (Начало-
то на края), „Euro: terminus?“ (Евро – 
последна спирка), „La fausse solution 
des eurobonds“ (Погрешното реше-
ние за евробоновете), La pompe à 
phynance, 11 май 2010, 11 август 
2011, 24 май и 1 юни 2012, http://blog.
mondediplo.net

(6) Сън, много близък до сбъд-
ване от „Епъл“…

(7) Стоки и услуги, влизащи в 
производството на изделия (суровини, 
енергия, части…).

(8) Вж. досието за протекцио-
низма в Монд дипломатик от март 
2009.

(9) Което държи 31 % от дяло-
вете, но 48 % от правата на глас, към 
които се добавят 4,5 % на наемните 
работници.

„Ïåæî“ – ñîöèàëåí øîê  
ЗА ДА ПРИКЛЮЧИМ    

PETER KLASEN, 1989.
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НА всичко това ни на-
веждат внезапно шокът 
„Пежо“ и смехотворното 

„министерство на замитането “. 
Всичко това обрисува същин-
ския пейзаж на битката, която 
никога не става там, където е 
логичното ѝ място – в предиз-
борните дебати, а по принуда се 
провежда другаде – на фронта 
на социалните борби. По силата 
на историческо проклятие  Со-
циалистическата партия отново 
е въвлечена в нея. След „Talbot“ 
през 1983 г. и „Vilvorde“ през 
1997 г., „Пежо“ през 2012 г. 
Но мина много време, откакто 
разгневената вода тече под мос-
товете и е възможно този път 
социализмът на преминаването 
между капките да приключи 
добре намокрен.

Редки са случаите, при кои-
то друго събитие, сравнимо по 
обхват, е имало възможност-
та да концентрира до такава 
степен най-фундаменталните 
залози на една епоха. Чурук  
сънуваше буден, позволено е 
да сънуваме и ние. Можем да 
сънуваме на яве, че „Пежо“ 
ще се превърне в емблема и 
политически сборен пункт, но 
като политически център на 

социалното движение, припо-
знало в този трагичен особен 
случай универсалните повели 
на борбата срещу глобализи-
рания капитализъм. Явно е, 
че профсъюзите, работниците 
и служителите на „Пежо“ са 
навити като пружини на будил-
ник. Не трябва да ги оставяме 
сами. Едно социално движение 
„Пежо“ не би било просто 
„Пежо“, а също „Technicolor“, 
„Air France“, „Fralib“, „Conti“. 
То би било социално движе-
ние на днешните трудещи се, 
обречени, уви, скоро да бъдат 
придружени от много други, 
които европейската криза и 
неолибералният капитализъм 
се готвят да изхвърлят като не-
потребна вещ. Това социал но 
движение би заявило, че идва 
краят на един социализъм, 
който само подмита, и че след 
дългогодишни старания да не 
се развали спокойствието на 
агресорите на наемния труд, 
е дошло времето да се върнем 
към някои фундаментални 
принципи. И че същинската 
промяна е необходима днес.

ФРЕДЕРИК ЛОРДОН

(10) Вж. Изабел Пивер, „Рели-
гията на петнайсетте процента“, 
Монд дипломатик, март 2009.

(11) „Sanofi“, Годишен отчет 
за 2011 г.

(12) Вж. „Instabilité boursière: le 
fléau de la cotation en continu“ (Бор-
сова нестабилност: бичът на коти-
ровките в реално време) , La pompe 
à phynance, 20 януари 2010, http://blog.
mondediplo.net

(13) Вж. „Ами ако затворим 

борсата“, Монд дипломатик в Дума, 
4 февруари 2010.

(14) Вж. „Най-после някаква 
мярка срещу всесилието на финанси-
те – ГРАП (граница на разрешената 
акционерна печалба)“, Монд диплома-
тик, февруари 2007.

( 1 5 )  L a  C r i s e  d e  t r o p . 
Reconstruction d’un monde failli  (Пре-
комерната криза. Възстановяване-
то на един рухнал свят), Fayard, 
Париж, 2009.
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НО ДА не си правим 
илюзии: макар да не е 
разюздана колкото дру-

гите членове на борсовия ин-
декс CAC 40, групата „Пежо“ 
изпълнява съвестно някои от 
задължителните фигури на 
акционерния капитализъм – 
нали трябва да пусне нещо на 
„семейството“. През 2011 г. 
бяха изплатени дивиденти на 
стойност 287 милиона евро 
и най-вече бе осъществена 
абсурдната операция за изку-
пуване от предприятието на 
собствените му акции (buy-
back), коствала 200 милиона 
евро, която бе представена 
като средство за самоконтрол, 
но фактически имаше за цел 
да увеличи печалбата на акция 
и да подкрепи курса. С други 
думи –  близо 500 милиона евро 
през прозореца…

Фактът, че „Пежо“ не е 
най-добрата илюстрация не 
пречи най-лошите черти на 
акционерния капитализъм да 
се намерят другаде. Та нали, 
например, „Санофи“ се готви 
да съкрати между 1200 и 2500 
работни места, макар да е 
реализирал почти 6 милиарда 
евро печалба през 2011 г., да е 
изплатил 1,3 милиарда на ак-
ционерите (3,1 милиарда пре-
дишната година) и да е изкупил 
за 1 милиард собствени акции 
(11); а сме и щастливи да нау-
чим, че първото тримесечие на 
2012 г. било многообещаващо. 
Но от факта, че всичко върви 
добре, „Санофи“ не пропуска 
да направи заключението, че 
всичко би могло да върви още 
по-добре. И че това ще бъде 
постигнато за сметка на слу-
жителите му.

Ето на такива действия, 
понякога умерени, най-често 
съвсем разпасани, трябва да се 
сложи край. От добре йерархи-
зирания инструментариум от 
мерки за противодействие на 
акционерния натиск, които се 
простират от спиране на коти-
ровките в реално време (12) до 
чистото и просто затваряне на 
борсата (13), тук бихме препо-
ръчали системата Shareholder 
Limited Authorized Margin, 
SLAM  (Граница на разрешена-
та акционерна печалба). Това е 
една чудесна фискална гилоти-
на, която определя (по сектори) 
таван на акционерната печалба 
и взима 100 % от всичко, което 
го надхвърля (14). Очевидният 
ефект е да озаптява склонност-
та на акционерите да притискат 
предприятията за постигане на 
по-голяма рентабилност, тъй 
като допълнителната печалба 
и без това ще им бъде конфис-
кувана!

Но най-спешната и най-
достъпната от всички мерки би 
била да наложим на капитала 
да плати за всички безредия, 
които постоянно причинява на 
обществото с безкрайните си 
премествания и преструктури-
рания. Карл Маркс и Фридрих 

Енгелс отдавна отбелязаха в 
Комунистическия манифест 
от 1848 г., че капитализмът  не 
може да съществува, ако по-
стоянно не революционизира 
производствените инстру-
менти... Постоянни преврати 
в производството, непрекъс-
нато раздрусване на цялото 
състояние на обществото, ве-
чна несигурност и движение – 
това отличава буржоазната 
епоха от всички предишни епо-
хи.“ Нека това да е самата ло-
гика на капитала и страданията, 
които изпитваме, да са наша 
участ поради неумението ни 
да открием начин за излизане 
от този ред. Но не е непремен-
но наша участ обществото да 
търпи безмълвно постоянните 
социал ни и човешки катастро-
фи, причинявани безспир от 
игрите на капиталистите. Ако 
все още не знаем как да спрем 
пъкления ход на събитията, 
можем поне да открием начи-
ни да го забавим. След което 
да вменим задължението за 
възстановяване на щетите на 
онези, които са ги причинили. 

На такъв принцип би могъл 
да се основава големият полити-
чески компромис, единствено 
способен да превърне капита-
лизма във временно прием лива 
система – най-малкото, което 
може да се очаква от една що-
годе сериозна социалдемокра-
тическа линия: „Отчитаме, че 
самата логика на натрупването 
на капитала предполага по-
стоянно дестабилизиране на 
всичко. Засега не можем да на-
правим друго, освен донякъде 
да я приемем. Следователно 
разполагате за известно време 
със свободата да играете ваша-
та игра. Но само при известни 
структурни условия. И при 
императивното и неотменимо 
изискване, че поемате пълна 
отговорност за страничните 
последствия от вашето непре-
къснато движение.“

Приемаме, че разделение-
то на труда е подложено на 
безспирно преустройство – 
чрез постоянното навлизане на 
нови продукти, нови процеси, 
нови конкуренти! Но социал-
ната цена за това трябва да 
се понесе от самия капитал. 
Например, чрез финансиран 
от него Фонд за преустройство, 
поемащ реалните законови 
задължения, свързани със съ-
кращаването на работни места: 
1) намиране на работа на все-
ки засегнат (с изискването за 
географска и професионална 
съвместимост); 2) финансиране 
на доброволната мобилност; 
3) финансиране на програми за 
квалификация до намиране на 
нова работа.

И дума не може да става, 
разбира се, този Фонд за преу-
стройство, финансиран изклю-
чително от капитала (понеже 
служи за компенсиране на на-
несените от него щети)да бъде 
поставен единствено под негов 

контрол, тъй като става дума за 
живота на трудещите се. Имен-
но те и техните представители 
ще управляват средствата и ще 
определят критериите за прием-
ливи предложения за работа. 
Пак те ще решават с какво да се 
запълни времето до възстановя-
ване на заетостта, във връзка с 
което ги насърчаваме да проя-
вяват въображение. Програми-
те не бива да се ограничават 
до професионалното обуче-
ние. Може също да включват 
общообразователна тематика, 
да предвиждат преминаване 
през университетски курсове 
или специални институции, 
като например Националната 
консерватория на изкуствата и 
занаятите. Броят им трябва да 
нарасне, да предвиждат обуче-
ние на различни нива на хора на 
„надстудентска“ възраст или, 
защо не, периоди на включване 
в сдружения на активисти или 
в колективни каузи. 

Има нещо радостно в идея-
та, че трудови хора в процес 
на преход поради съкраща-
ване на работни места могат 
да се отдадат на изучаване на 
политическите науки, истори-
ята на социалните движения 
или икономическата критика 
(или каквото пожелаят). Тази 
перспектива, освен задължи-
телните отчисления в полза 
на фонда, би могла да склони 
предприятията добре да си 
помислят, преди да уволняват – 
скъпоструваща операция и 
възможност, към която да се 
пристъпва само в краен слу-
чай. Капитализмът, твърдят, 
е изтъкан от иновативност. 
Обзалагам се, че ще прояви ця-
лата си изобретателност, за да 
открие път сред препятствия та 
на едно скъпоструващо съ-
кращаване на работни места. 
Както съумя да го намери при 
скока на цените на суровините 
или, навремето, на лихвите.

Този фонд вероятно, по-
добно на всеки взаимоспома-
гателен фонд, ще създаде в 
краткосрочен аспект известно 
неравенство… в средите на ка-
питала, между предприятията, 
създаващи трайно работни мес-
та, и онези, които редовно ги 
съкращават. При което първите 
ще плащат сметката на вторите. 
Но в дългосрочна перспектива 
всички предприятия в крайна 
сметка ще преминават от пър-
вата във втората категория и 
ще могат да очакват момента, 
в който да се възползват от 
системата. Междувременно ще 
можем да поверим на групата 
на капитала грижата сама да 
урежда малките си проблеми 
на вътрешна координация и да 
определя за собствена сметка 
критериите си за справедли-
вост. След като общата сума на 
фонда е внесена, другото не ни 
интересува.

Може да се добави и след-
ното: когато предприятието е 
водено към фалит, но и преди 
тази фаза,  решението за колек-
тивно съкращаване на работ-
ната сила достатъчно силно 
засяга живота на наемните 
работници и затова те имат още 

по-голямо основание да поемат 
в свои ръце общата си съдба 
на производители. Плановете 
за съкращения биха могли да 
разширят прерогативите на 
представителите на наемния 
труд, като осигуряването на 
мнозинство в управителния 
съвет и пълноценно участие в 
управителните органи. След 
като капитализмът е властелин 
на труда, властта му е леги-
тимна само доколкото самият 
той… създава трудова заетост. 
Това условие естествено е 
приложимо на местно ниво, 
за разлика от твърденията на 
либералните идеолози, пре-
повтарящи, че глобализацията 
успешно осигурява „глобален“ 
растеж  с посредничеството на 
новите икономики – резултат, 
несъмнено достоен за адмира-
ции, но твърде неубедителен 
за европейците, изхвърлени на 
улицата.

Нужно е следователно да 
се осигури власт над властели-
на! Или поне да му се потърси 
сметка, т.е. да бъде принуден 
да се докаже. Капиталистите 
обичат да напомнят, че те са 
„хората, които създават работ-
ни места“. Нека се възползваме 
от собствените им твърдения. 
Хвалят се също, че обичат да 
бъдат пришпорвани и да посре-
щат предизвикателствата – ще 
ги задоволим. Всяка колектив-
на неспособност за създаване 

на работни места ще повлече 
увеличение на вноските във 
Фонда за преустройство. Всяка 
индивидуална некомпетент-
ност ще води до преотстъпване 
на работодателските позиции. 

Виждаме, че тук става 
дума за скициране на план за 
изход от капитализма, чийто 
основен етап би бил наемните 
работници да си възвърнат су-
веренитета на производители 
– т.е. финансовата собственост 
да се премахне като принцип за 
добиване на власт и чрез пълно 
политическо сдружаване тру-
дещите се да определят своята 
обща съдба. Инструментът на 
това постепенно приплъзване 
би бил, ако мога така да кажа, 
правенето на капитал от… 
провалите на капитала. Вся-
ко съдебно производство по 
несъстоятелност би дало на 
трудовия колектив правото на 
пръв купувач за 1 символично 
евро, успоредно със задъл-
жението да се организира в 
политическа производствена 
общност – нещо, което другаде 
нарекох „рекомуна“ (15). Ако, 
както се предполага, капиталът 
не желае нищо тъй силно, как-
то запазването на властта, да 
се обзаложим, че плановете за 
съкращаване на работни места 
и съдебните фалити ще преми-
нат от категорията „обичайни 
управленски методи“ към тази 
на „кошмарните фобии“.

капитали (return on equity, 
ROE) е 8%, доста далеч от 

славните 15 % (10); през 2011 г. 
спадна дори до 4 %.

   ВЕДНЪЖ ЗАВИНАГИ С КРИЗАТА 
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СПОРЕД легендата от далечни 
времена на о-в Ман живеело 
духчето Финодри („космат-
кото“), чието най-голямо удо-

волствие било да помага на селянина 
и на сръчния рибар (1). През нощта 
то събирало реколтата на единия и 
поставяло покрай нивата му всички ка-
мъни, необходими за построяването на 
колиба, а другият всяка утрин намирал 
лодката и мрежите си поправени.

Вълшебната пръчица на самодивите 
на остров Ман сега се нарича нулево 
данъчно облагане, а от нея вече се въз-
ползват не селяни и занаятчии, а – от 
2004 г. насам – покорителите на кос-
мическото пространство. Разположен 
в сърцето на Ирландско море, островът 
на овцете, откъдето при хубаво време се 
виждат бреговете на четирите съседни 
нации – Ирландия, Шотландия, Ан-
глия и, малко по-далече, Уелс – според 
класацията, направена от експертния 
кабинет „Ascend“, наистина е на пето 
място в списъка на държавите, които 
имат шанс скоро да се върнат на Луната 
с пилотиран полет (2). 

Малка нация, която не 
разполага с никакъв 
университет

Как една малка страна с 85 хиляди 
жители, която изпраща младите си хора 
да учат в чужбина, защото не разполага 
с никакъв университет, нито с изследо-
вателски център, е успяла „да се боксира 
във високите категории“ и да се превър-
не в надигаща се космическа сила?

В столицата Дъглас кварталът на 
бизнес администрацията и правител-
ствените сгради е съсредоточен в тесен 
периметър около малкото пристанище 
за риболовни и развлекателни кораби. 
Александър Дауни, член на законодател-
ния съвет (горната камара) на острова, 
ни посреща в Тинвалд, парламента, и ни 
припомня викингските корени на тази 
микродържава: „Нашата страна има 
най-стария парламент в света. Засе-
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Източници: National Aeronautics and Space Administration (NASA, Национално управление по 
въздухоплаване и изследване на космическото пространство), http://orbitaldebrisjsc.nasa.gov; US Space 
Surveillance Network (Мрежа за космическо наблюдение на САЩ).

Едва 7% от предметите в 
космоса са действащи 
изкуствени спътници. 
Останалото са отломки: 
корпуси на ракети, 
изоставени спътници, 
изгубени части, фрагменти 
от повредени спътници. 
През 2007 г. Китай унищожи 
един от изкуствените си 
спътници с ракета, а на 
следващата година САЩ 
сториха същото.

Брой на космическите отломки

Отломки с големина 
над 10 см

Космически 
кораби 

Части от 
ракети

Ракети - 
носители

данията на Тинвалд се водят от 979 г. 
Политическата ни стабилност със 
сигурност се дължи на традиционната 
липса на партии – почти всичките 24 
депутати от долната камара са неза-
висими. В резултат на това ние рабо-
тим с консенсус и индивидуален вот.“ 
Всяка година на 5 юли парламентът се 
събира в пълен състав на едно малко 
възвишение с формата на сватбена 
торта в Сейнт Джонс, малко селце в 
западната част на острова, за да обяви 
законите приети през годината.

Според бившия министър на тър-
говията и индустрията остров Елан 
Ванин (Ellan Vannin – името му на 
мански гойделски език) функционира 
с динамиката на малко предприятие, 
като адаптира законодателството си към 

обстоятелствата и нуждите на пазара и 
не се бои да поема рискове. Така, през 
1904 г. Ман приема закони, които упъл-
номощават Джулиан Орд да създаде 
автомобилно състезание – нещо невъз-
можно във Великобритания, където 
скоростта е била ограничена до 20 мили 
в час (32,2 км/ч). „Tourist Trophy“ бързо 
става едно от главните мотоциклетни 
състезания в света. Привлича 40 хиляди 
зрители, с което удвоява населението 
на столицата. Всяка година от пет до 
десет състезатели намират смъртта си. 
През юни 2012 г., още в самото начало 
на тренировките, са загинали четирима 
мотористи.

Животът на селянин или рибар е 
бил труден на острова. Дълго време, по-
ради невъзможност да изхранва своето 

население, страната насърчаваше мла-
дежите да емигрират. Огромните фото-
графии, които посрещат посетителя в 
мината Лакси на север, потвърждават, 
че тук невинаги са били сити. В нача-
лото на ХХ век туризмът е позволил 
разкриването на нови работни места 
(островът се намира срещу Блекпул, на 
английския бряг). Тръгват чартърните 
полети, които позволяват на летовни-
ците да летят до по-слънчеви места, а 
през 70-те години Дъглас започва да се 
специализира в офшорните финанси, 
осигуряващи оттогава най-много ра-
ботни места на острова, който се радва 
на много ниска безработица. Според 
статистиката от 2011 г. туризмът, рибо-
ловът и земеделието вече представляват 
само 3% от заетостта, а банковото дело, 
застраховането и услугите – 27%, което 
е висока стойност.

Готовност за риск, бързо реагира-
не, „балансирано“ данъчно облагане 
(защото, както повтарят всичките ни 
събеседници: „Ние не сме данъчен 
рай“), правителство, което работи ръка 
за ръка с предприятията, политическа 
стабилност, сигурност за всички форми 
на собственост, напреднал финансов и 
правен сектор – всеки изброява тези 
предимства сякаш са елементи на ком-
пютърна презентация. Но сами по себе 
си тези благоприятни условия не са 
достатъчни за устремяване към Луната. 
Трябваше да има търсене, родено от 
развалините на космическите амбиции 
на великите сили.

Както подчертава Том Маер, първи-
ят адвокат по търговски дела в Дъглас, 
специализирал през 2004 г. в космиче-

Туристическо пътешествие 
около Луната? От 19 юни един 
билет струва 20 милиона долара. 
Докато първата космическа 
надпревара противопостави 
великите сили на епохата 
– Съединените щати и 
Съветския съюз, космическите 
навигатори на XXI век са 
частни предприятия, като 
американската компания „Спейс 
Адвенчърс“ или „Екскалибур 
Алмаз“, базирана на… остров 
Ман.
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(1) Edward Callow, The Phynodderee, and 
Other Legends of the Isle of Man, (Финодри и 
други легенди от остров Ман), J. Dean & Son, 
Лондон, 1882.

(2) След САЩ, Русия, Китай и Индия и 
малко преди Обединеното кралство и Иран. 
Вж. „Return-to-Moon race runners and riders: which 
nation will make the next manned lunar landing?“, 
Space Intelligence News (Ascend), Sutton, август, 
2010. Що се отнася до първия пилотиран по-
лет към Марс, анализът поставя начело Русия, 
следвана от САЩ и Китай. 

Небето се пренасища



МОНД дипломатик - 16 АВГУСТ 20125

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Миряна Янакиева

Бъдещата икономика 
Земя – Луна 

Поддръжниците на частната колонизация на 
космоса мечтаят за изграждането на търговска 

инфраструктура, която туристите и 
индустриалците да използват.

МАРС 

Брой на мисиите
за наблюдение на Земята Загива ли държавният 

космически сектор? 
Поради липса на 

инвестиции броят на 
американските спътници 
за наблюдение на Земята 

намалява.

 В орбита                    Планирани

Източник

ския сектор, „след прекратява-
нето от страна на НАСА (3) на 
дейността на космическата со-

валка и бюджетните съкращения по 
решение на президента Барак Обама, 
космическата индустрия е вече главно 
търговска. Публичните агенции все 
повече се превръщат в потребители на 
услуги, осигурявани от частния сектор. 
Международната космическа станция 
ще бъде обслужвана от ракетите на 
компанията „SpaceX“. За всичко, свър-
зано с транспорта до близки до Земята 
орбити, все повече изобретатели и из-
следователи са в частния сектор. Пуб-
личните агенции пък преориентират 
своите ресурси към изследването на 
далечните космически пространства. 
А колкото по-комерсиален става този 
сектор, толкова повече той се нуждае 
от благоприятно законодателство в 
регламентен и фискален план“. 

Такава е тезата и на Тина Роулисън, 
директор на „Cavendish Trust“, иму-
ществено правно сдружение, специ-
ализирано в създаването на офшорни 
предприятия: „Това е малка индустрия, 
но с огромни числа. Сега, когато космо-
сът започва да става световен пазар, 
цените, на които всички се присми-
ваха, станаха залог. И така, поради 
добра стратегия или поради късмет, 
точно в този момент, на всички кон-
ференции ние силно подчертавахме, че 
никое предприятие, заинтересовано от 
сектора, не би трябвало да пропуска 
възможността да стъпи на остров 
Ман…“ Поради липсата на данък върху 
застраховката, например, един опера-
тор икономисва 100 милиона долара 
по време на жизнения цикъл на даден 
сателит. „Същото е, когато някой 
индустриалец реши да установи произ-
водството си в Китай или Индия“, за-
ключава Роулисън. Колегата ѝ Притеш 
Десе установява „промяна в начините 
на мислене. Нациите си сътрудничат 
повече отпреди, но те вече нямат 
политическата воля, желанието да 
доказват нещо. Надпреварата за кос-
моса е мъртва и ако Китай или Индия 
не се насочат към завладяването на 
Марс – защото нужната технология 
съществува, – публичните агенции ще 
отстъпят място на частните, които 
освен от сателити се интересуват 
също от космическия туризъм и от 
опитите в областта на микрограви-
тацията“.

Макар да има известни прилики 
между придвижването в космоса и 
морския или въздушния транспорт – 
два сектора, за които остров Ман също 
предлага свое пространство, както и 
свой режим на собственост и на да-
нъчно облагане – космосът все пак е 
различен сектор. В САЩ от 1999 г. 
насам износът на технологии с двойно 
приложение (цивилно и военно) се кон-
тролира строго от International Traffi c 
in Arms Regulations (ITAR, Правила за 
контрол над разпространението на оръ-
жие по света). Моторите за космически-

те ракети не се различават особено от 
тези за военните… „Досега начинът на 
регулация пречеше на предприятията 
да се установяват офшорно, обяснява 
Маер. Когато една американска ком-
пания иска да инсталира свой филиал 
в чужбина или да сподели дадена тех-
нология с доставчик, тя е ограничена 
в своя избор. Но в това отношение 
остров Ман има привилегирован ста-
тут в Обединеното кралство спрямо 
ITAR.“ За отбелязване е, че тридесет 
от петдесет и четирите организации в 
света, които работят със сателити, имат 
филиали на остров Ман.

От 2000 г. насам островът им пре-
доставя орбитални установки, нарече-
ни „места за космическо паркиране“, 
чрез публично-частно партньорство 
с „Мансат“ – компания, основана от 
Кристофър Стот, по произход от остров 
Ман. „На Крис, който е женен за аме-
риканската астронавтка Никол Стот 
и е работил за фирми като „Локхийд 
Мартин“ и „Боинг“, му дойде идеята 
да постави своя остров в орбита и да 
развие неговите таланти и мрежи“, 
заявява Ян Джарит, финансовият му 
директор. Стот е основал също така 
„Екскалибур Алмаз“, компания за кос-
мически туризъм, която е придобила 
и съхранява съветски станции от типа 
„Салют“ в един хангар в северната част 
на острова с намерението да ги върне 
към действие, за да изпраща богати пен-
сионери на обиколка около Луната…

Правителството на Ман може да се 
похвали и с отлична „международна 
репутация“. „Положихме всички уси-
лия за прозрачност, които се изискват, 

за да се попадне в белия списък на Г-20, 
и отговаряме на данъчните изисквания 
на Организацията за икономическо 
сътрудничество и развитие (ОИСР)“, 
подчертава Тим Крейн, директор на 
космическия сектор в Министерството 
на търговията. „Индустриалците са 
привлечени не само от нашия фиска-
лен режим, но и от развитата от 
нас експертиза чрез изпращането на 
професионалисти на обучение в Меж-
дународния космически университет 
в Страсбург. Най-доброто доказа-
телство за нашата нова роля е, че 
организация с нестопанска цел като 
„Space Data Association“ избра да се 
установи тук.“

Това групиране на оператори цели 
да събере в една база данни всички ин-
формации за позицията на сателитите, 
принадлежащи на членовете на групата, 
да изчисли орбитите, за да предвиди 
рисковете от удар и да предупреди за-
сегнатите оператори, за да могат те да 
променят траекториите. „Това е конкре-
тен отговор на един реален проблем, 
който международната регулация 
не успяваше да разреши поради тър-
говската тайна“, коментира  Хедър 
Гордън, адвокат в „Кейнс“, кантора, 
чиято международна клиентела включ-
ва най-големите имена сред изпращачи-
те и операторите на сателити. Подобна 
инициатива засяга и управлението на 
честотите, така че да се намалят интер-
ференциите между различните сатели-
ти – всеки час изгубена комуникация по 
технически причини възлиза на десетки 
милиони евро.

Само шестнадесет 
работни места, 
а милиони печалби

Дали като установява нулева так-
са върху космическия сектор, остров 

Ман не позволява на тази индустрия, 
финансирана основно от държавата 
и ползваща обществената изследова-
телска дейност, образованието и т.н., 
да избягва данъчните си задължения? 
Отговорът изскача веднага: „Ако 
правителствата искат да променят 
законите си, те могат да го направят. 
Трябва да смятаме, че ситуацията 
им е удобна.“ Каквото и да става, за 
остров Ман цялата тази дейност се 
изразява в непреки, но съществени 
ползи. Чрез данъка върху доходите 
и данък добавена стойност (ДДС), 
правителството би трябвало да събере 
между 2005 и 2013 г. около 34 милиона 
лири стерлинги (43 милиона евро). 
Ползите за частния сектор навярно 
ще възлизат на 1,6 милиарда лири
(2 милиарда евро) за периода 2011-2013 г. 
Само за… шестнадесет работни места 
на пълно работно време, посветени на 
космическия сектор!

Не са ли дейностите на острова 
само на хартия? Не съвсем, уверява ни 
Дауни: „Несъмнено тук никога няма 
да има завод с хиляди работници. Но 
мечтаем да създадем малки ателиета 
за прецизни изработки с по двадесет 
до петдесет служители. Например, 
за да произвеждаме елементи за ра-
кетни двигатели.“ Такава фабрика за 
прецизни изработки вече съществува, 
като една част от клиентелата ѝ ра-
боти в сектора. Установяваме го при 
посещението си във фабриката „CVI 
Technical Optics“, специализирана в 
производството на лещи за високое-
нергийни лазери, която от 1972 г. се 
намира в Онкан, северно от Дъглас. 
Именно тя изработи през 2008 г. ла-
зерната екипировка на теледетектора 
за мисията на сондата Phoenix Mars 
Lander. Един производител на катапул-
тиращи седалки също се е установил 
на острова, както и един доставчик на 
части за самолетните двигатели „Рол-
сройс“. „Де Биърс“ произвежда тук 
изкуствени диаманти.

„Може би в северната част на ос-
трова някое хлапе ще намери начин да 
полети към космоса, шегува се Маер, 
но това не е нашата цел. Страните 
се специализират. Можете да из-
стрелвате ракети от Казахстан, но 
няма да отидете там да създадете 
предприятие. Може да запланувате 
да извличате руди от слънчевата 
система, от пояса на Кайпер, от 
австралийския континент, но не и 
от остров Ман. Нашата сила тук е 
бизнесът.“ 

(3) National Aeronautics and Space 
Administration – американската космическа 
агенция. Имало е 135 изстрелвания между 
12 април 1981 и 21 юли 2011. Две от петте 
построени превозни средства бяха изгубени 
заедно с екипажите: Чалънджър – 73 секунди 
след излитането, на 28 януари 1986, и Колум-
бия при завръщането си в атмосферата, на 
1 февруари 2003.

ФИЛИП РИВИЕР

Упадък на спътниците за наблюдение
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                                           ДВАДЕСЕТ И ПЕТ ГОДИНИ ПРЕДИ АМЕРИКАНЦИТЕ -   

Íàçàä êúì îïèòà íà  
Запитан за предвиденото за 2014 г. изтегляне на 
западните въоръжени сили от Афганистан, руският 
посланик в Кабул не се стърпя и се върна към опита 
и грешките на Съветския съюз от 80-те години 
на XX в. Преди тридесет години СССР можеше да 
разчита на местното комунистическо движение. То 
обаче беше твърде непокорно и разделено и въвлече 
Москва в един смъртоносен конфликт.

КРИС Т И АН ПАР ЕН Т И*

*Журналист. Вариант на тази ста-
тия беше публикуван в The Nation (Ню 
Йорк), 7 май 2012.

ПРЕД някои чайни и 
сергии в Кабул може 
да се види портретът 
на строг мъж с кръгло 

лице, гъсти мустаци и черна 
коса. Това е Мохамед Наджибу-
ла, последният комунистически 
президент на страната. Член на 
Народната демократична партия 
на Афганистан (НДПА) от края 
на 60-те години на XX в., той 
дълго време ръководи тайната 
полиция, след което през 1986 г. 
оглавява държавата. След из-
теглянето на съветските войски 
през 1989 г. Наджибула остава 
на власт в продължение на три 
години. Убит е от талибаните 
през 1996 г.

Когато питаме жителите на 
Кабул за тези плакати и пощен-
ски картички в чест на бившия 
им ръководител, отговорите си 
приличат. Според някои „той 
беше силен президент и армия-
та ни беше силна“; според 
други „по онова време всичко 
работеше добре, а Кабул беше 
чист град“. Собственикът на 
една чайна обяснява просто, 
че „Наджиб се бореше против 
Пакистан“. И така, оказва се, 

че не се помни толкова „ко-
мунистът“ – неясен термин за 
много афганистанци, колкото 
модернизаторът и патриотът.

За да се разберат причини-
те, поради които Наджибула се 
превърна в подобен символ, 
трябва да се потопим в исто-
рията на отношенията между 
Съветския съюз и Афганистан. 
СССР проявява интерес към 
този регион още преди нача-
лото на Студената война. През 
20-те години на XX в. той се 
биеше срещу мюсюлманските 
бунтовници в пограничните 
зони на Централна Азия. През 
следващото десетилетие смаза 
тези басмачи (разбойници) 
с помощта на афганистан-
ската кралска армия. Тогава 
стабилността на страната се 
смяташе за ключов елемент 
за сигурността на съветската 
Централна Азия. От началото 
на 50-те години на XX в. Аф-
ганистан е една от четирите 
най-облагодетелствани страни 
от помощта на Москва, която 
изпраща инженери и кани хи-
ляди студенти, специалисти и 
военни, за да бъдат обучени.

„Íàáúðçî ñêàëúïåí ñêàíäàë“

В КРАЯ на десетилетието 
САЩ също вече се ин-
тересуват от Афганис-

тан. Двете суперсили стават 
конкурентки и започват да се 
съревновават по щедрост в 
стремежа си да „помогнат“ на 
местното население (1). Аме-
риканците издигат язовирна 
стена на река Хелманд, за да се 
осигури вода за напояване и да 
се произвежда електроенергия 
за южните пустинни райони. 
Руснаците пък построяват един 
от най-високите тунели в света, 
а именно тунела Саланг, който 
свързва северните и южните ра-
йони. Първите осигуряват елек-
трониката, комуникационните 
системи и радара за летището 
в Кабул, а вторите изграждат 
инфраструктурата му.

Изненадващо, първите во-
дачи на муджахидините (под-
дръжниците на борбата срещу 
съветските власти), сред които 
и Исмаил Хан, който оглави 
бунта в Херат през 1979 г., бяха 
бивши военни, обучени в СССР. 
И обратно, част от афганистан-
ските интелектуалци, като ми-
нистър-председателя Хафизула 
Амин, получили образованието 
си в САЩ, станаха комунисти-
чески дейци и впоследствие 
членове на правителството.

Комунистическият държа-
вен преврат от април 1978 г. 
е косвена последица от пред-
ходно въстание. Всъщност от 
1969 г. за Афганистан започва 
поредица от години на суша и 
глад. Четири години по-късно 
населението в провинция Гор, 
в централната част на страна-
та, буквално умира от глад. 
Генерал Мохамед Дауд сваля 
от власт братовчеда си крал 
Мохамед Захир Шах, премах-
ва монархията и установява 
републиканско управление. 
През 1973 г. той става пър-
вият президент на Република 
Афганистан.

Веднъж взел властта, Дауд 
възпроизвежда една много раз-
пространена навремето иконо-
мическа политика, като при-
бягва до държавно планиране и 
публични инвестиции, за да се 
създаде частен индустриален 
сектор и вътрешен пазар. Отно-
шението към политическите му 
врагове – ислямистите и комуни-
стите, самите те противостоящи 
се едни на други, е смесица от 
репресия и приобщаване. Нара-
стващата враждебност към тях 
обаче принуждава ислямисти, 
като таджика Ахмад Шах Масуд 
и пущуна Гулбудин Хекматияр, 
да се изселят в Пакистан.

Насилието на режима до-
вежда до събитията от 1978 г., 

до „този набързо скалъпен 
скандал“, по думите на Джо-
натън Стийл (2). На 17 април 
Мир Акбар Хибер, влиятелен 
и уважаван член на НДПА, е 
убит на улицата. Всички съм-
нения са насочени към прави-
телството. Два дни по-късно 
НДПА организира протестно 
шествие с близо петнадесет 
хиляди души, което завършва с 
полицейска хайка. Притеснени 
да не би това да е предисловие 
към собственото им унищоже-
ние, военните комунисти ата-
куват президентския дворец, 
убиват Дауд и вземат властта.

Това събитие сварва не-
подготвени съветските ръко-
водители и особено тези от 
КГБ, заемащи постове в Ка-
бул. Според тях Афганистан е 
толкова незрял за социализма, 
колкото и НДПА не е готова да 
управлява. Всъщност партията 
е разцепена на две фракции. 
„Халк“ (Народът) е мажори-
тарното и радикално течение, 
което организира държавния 
преврат. То разчита на подкре-
пата на населението, говорещо 
пущунски, което отскоро се 
е заселило в градовете, за да 
търси работа и да има достъп 
до образованието. „Парчам“ 
(Бойно знаме), малобройната 
умерена група, е подкрепяна 
от средната класа в градовете, 
която говори дари.

Началото на управление-
то на „Халк“ е потопено в 
кръв. Четиридесет генерали 
и политически съюзници на 
Дауд, сред които и двама бив-
ши министър-председатели, 
са екзекутирани по бързата 
процедура. Хвърлени в затвора 
или избити са и ислямисти, 
маоисти и дори членове на 
„Парчам“.

Това насилие започва да 
тревожи съветските власти. 
Въпреки различните прогре-
систки реформи – забрана на 
браковете между деца, нама-
ляване на зестрата, отмяна на 
заемите срещу земеделски имо-
ти, кампания за ограмотяване 

на мъжете и жените (всяка гру-
па се обучава отделно), аграрна 
реформа и т.н., определени 
управленски грешки пораждат 
крайна реакция от страна на 
част от населението (3).

Салех Мохамед Зеари, 
бивш комунистически ръко-
водител, чиито следи Стийл 
открива в невзрачна сграда в 
Лондон, обяснява съпротивата 
така: „В началото селяните 
бяха щастливи, но когато 
разбраха, че сме комунисти, 
отношението им към нас се 
промени. Целият свят беше 
срещу нас. Казаха, че не вяр-
ваме в исляма и не грешаха. 
Ясно виждаха, че не се молим. 
Освободихме жените от бре-
мето на зестрата и веднага ни 
обвиниха, че подкрепяме сво-
бодната любов“. Друг бивш 
член на НДПА, също живеещ 
в британската столица, си при-
помня как ръководителите на 
управляващата партия „искаха 
да изкоренят неграмотност-
та само за пет години. Беше 
смешно. Аграрната реформа 
не беше популярна. Обнарод-
ваха привидно революционни 
декрети, които се опитваха да 
наложат със сила. Общество-
то не беше готово. Никой не 
беше попитал хората“.

Замислените по спешност 
реформи на НДПА страдат 
от  старото  разделение  на 
афганистанското общество 
между града и селото. Мла-
дите идеа листично мислещи 
и образовани граждани не 
разбират селския свят и искат 
да го префасонират, а жите-

лите на селата, живеещи все 
още в кирпичени къщи, не 
проявяват никаква симпатия 
към бюрокрацията в градове-
те. Няма нищо изненадващо в 
това, че социалните и култур-
ните измерения на реформите 
бяха зле приети, тъй като за-
страшаваха привилегиите на 
моллите, маликите (селските 
вождове) и едрите поземлени 
собственици. По-притесни-
телно обаче е това, че про-
гресивните икономически 
аспекти на програмата също 
бяха отхвърлени от набожното 
селячество.

Въпреки че страната е бед-
на и с големи неравенства, 
през 70-те години на XX в. в 
Афганистан не се наблюдава 
аграрната концентрация, ха-
рактерна например за държави 
като Китай и Мексико преди 
революциите. Както обяснява 
Стийл, селяните често имаха 
„религиозни, родови и семейни 
връзки със собствениците и не 
бяха готови да пренебрегнат 
властта им“. Селското обще-
ство, което винаги се е радвало 
на известна автономия спрямо 
Кабул, се чувства застрашено. 
То постепенно се ориентира 
към въоръжената съпротива, 
присъединявайки се към ис-
лямистките групи, избягали в 
Пакистан по време на дирижи-
раната от Дауд репресия.

Определени технически 
грешки допълнително вло-
шават ситуацията за НДПА. 
В бързината комунистите в 
Кабул преразпределят земите, 
но не и водата. Грешка, която 
разкрива невежеството им по 
отношение на местното земе-
делие. Те отменят системата 
на несправедливи финансови 
заеми, които се сключваха на 
пазарите, но не установяват 
друга програма за кредитира-
не в помощ на безпаричните 
селяни. От своя страна, съвет-
ските власти не престават да 
приканват Кабул да се откаже 
или да отложи най-крайните 
реформи.

Комунистите не са първите 
афганистански модернизатори, 
които изпитват разочарова-
ния. Аманула Хан, „черве-
ният принц“, който прогони 
британците през 1919 г., беше 
свален от трона десет години 
по-късно с племенно въстание 
против неговата вдъхновена от 
кемализма политика на модер-
низиране. Той беше наложил 
минимална аграрна реформа, 
беше дал на жените право на 
глас и беше започнал да об-
разова момичетата. Селските 
елити оцениха хубавите пъти-

( 1 )  Вж .  R e n é  Ve rmon t , 
„L’Afghanistan face à l’URSS et aux 
Etats-Unis“ (Афганистан, изправен 
пред СССР и САЩ), Le Monde 
diplomatique, август 1967, статията 
е налична на DVD-ROM в архивите 
на Монд дипломатик, 1954-2011, www.
monde-diplomatique.fr/t/dvdrom.

(2) Тази статия е написана пре-
ди всичко въз основа на информация-
та, изложена от Родрик Брейтуейт, 
посланик на Великобритания в Мос-
ква от 1988 до 1992 г., в Afgantsy: 
The Russians in Afghanistan, 1979-89 
(Афганци: руснаците в Афганистан, 

1979-1989), Oxford University Press, 
2011, както и от бившия журналист 
на Гардиън Джонатън Стийл в Ghosts 
of Afghanistan: The Haunted Battleground 
(Призраците на Афганистан. Оби-
таваното от духове бойно поле), 
Portobello Books, Лондон, 2012. От-
правките към трудовете на двамата 
автори препращат към тези книги.

(3) Вж. Jean-Alain Rouinsard et 
Claude Soulard, „Les premiers pas du 
socialisme en Afghanistan“ (Първите 
стъпки на социализма в Афганистан), 
Le Monde diplomatique, януари 1979, 
DVD-ROM d’archives, цит. съч.
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  ДРУГО БЕЗСЛАВНО ИЗТЕГЛЯНЕ 

 êîìóíèñòèòå â Àôãàíèñòàí

Äà ñå ñïå÷åëÿò ñúðöàòà è óìîâåòå

Êðúâîïóñêàíå ñðåùó ïðåãîâîðè

КОГАТО през 1985 г. Ми-
хаил Горбачов застава 
начело на Комунисти-

ческата партия на Съветския 
съюз, властта е убедена в необ-
ходимостта от изтегляне от Аф-
ганистан. Мащабната кампания 
срещу войната, водена от се-
мействата на войници, ветерани 
и дори действащи офицери, 
принуждава Москва да поеме 
в тази посока. Перестройката 
и гласността (4) настъпват, 
а в Афганистан, Наджибула, 
който току-що е назначен за 
президент на Републиката, все 
повече се отдалечава от марк-
сизма-ленинизма в полза на 
прагматичния национализъм. 
През 1988 г. той преименува 
НДПА на „Уатан“ (Родина). В 
края на мандата си възнамерява 
дори да назначи за министър на 
отбраната командира Масуд.

Тези отклонения, които 
започват да се усещат със сли-
зането от власт на Кармал и 
идването на власт на Наджибу-
ла, са част от т. нар. официал-
на политика на „национално 
помирение“. В книгата си „A 
Long Goodbye“ (Дългото сбо-
гуване) историкът Артемий 
Калиновски прави добър обзор 
на дипломатическите аспекти. 
„От 1985 до 1987 г., пише той, 
политиката на Москва спрямо 
Афганистан беше водена от 
желанието да се сложи край 
на войната, без обаче да се до-
пусне поражение. Горбачов се 
притесняваше почти колкото 
предшествениците си от вре-
дите, които едно прибързано 
изтегляне можеше да нанесе 
на съветския престиж, особе-
но в очите на партньорите му 
от Третия свят. И все пак, той 
беше обещал да сложи край на 
войната и в това отношение 
Политбюро го подкрепяше. 
Това означаваше да се тър-
сят нови начини в Кабул да се 
установи стабилен режим, 
който да се задържи и след 
изтеглянето на съветските 
войски“ (5).

За да успее, политиката 
на „национално помирение“ 

ПЕТДЕСЕТ  ГОДИНИ 
по-късно НДПА е из-
правена пред същия 

вид религиозна съпротива. 
В опитите си да я заглушат 
комунистическите ръководи-
тели без колебание показват, 
поне публично, изненадваща 
набожност, като се молят и 
ходят в джамията. Закъснели 
и недостатъчни усилия. През 
март 1979 г. офицерите исля-
мисти от Херат се вдигат на 
бунт, несъмнено вдъхновени 
от иранската революция, тъй 
като само месец по-рано ша-
хът избяга от Иран, а имам 
Рухолах Хомейни се завърна 
в Техеран.

Въстанието и смазването 
му от военните, в което участ-
ват и съветски пилоти, не бяха 
толкова кървави, както често 
се твърди. „Въпреки че преса-
та и някои западни историци 
продължават да твърдят, 
че бунтовниците са избили 
близо сто съветски гражда-
ни, живеещи в Херат, твърди 
Родрик Брейтуейт, изглежда, 
че жертвите от съветски 
произход не са били повече от 
три“. Колкото до интензивни-
те бомбардировки над града от 
страна на комунистическото 
правителство, жертвите от тях 
също не са хиляди.

След Херат и други гарни-
зони се вдигат на бунт. Съвет-
ските власти изпращат нови 
съветници в Афганистан и 
започват да изготвят план за 
разгръщане на сухоземните 
си сили. През лятото САЩ 
изпращат пари и оръжие на 
муджахидините, за да атакуват 
от Пакистан правителствените 
сили и обществените инфра-
структури.

Междувременно конфлик-
тът в самата НДПА се задъл-
бочава. Личните и идеологиче-
ските различия стават причина 
за сблъсъци между „Халк“ и 
„Парчам“, както и вътре в самата 
„Халк“. През септември 1979 г. 
президентът Нур Мохамед 
Тараки е завързан и удушен с 
възглавница в леглото си. Убий-
ството е поръчано от министър-
председателя Хафизула Амин, 
негов приятел и конкурент в 
„Халк“. Съветските сановници, 
които смятаха Тараки за по-гъв-
кавия от двамата противници, 
са скандализирани от това 
убийство. Кремъл е обхванат от 
параноя да не би убиецът да се 
окаже американски агент.

Стара история. През 60-те 
години на XX в. Амин беше 
подготвил докторат в Колум-
бийския университет в Ню 
Йорк, където оглавяваше син-
диката на афганистанските 
студенти, и още тогава се го-
вореше, че поддържа тесни 
връзки с ЦРУ. Стийл отбелязва, 
че Амин си е признал, че е по-
лучавал пари от американските 

ща, но не и високите данъци, с 
които бяха платени. Хората по 
селата приеха селскостопан-

ските подобрения и достъпа 
до образование, но не и щурма 
срещу патриархата.

тайни служби преди револю-
цията. Брейтуейт съобщава, че 
дори американският посланик 
Адолф Дъбс, след като на ня-
колко пъти се е срещал с него, е 
питал ЦРУ дали е информатор. 
Много по-вероятно е обаче 
Амин просто да е поел по отъп-
кания от всички афганистански 
ръководители път, а именно че 
за да се управлява тази буферна 
държава, трябва да се лавира 
между големите сили.

По време на кризата през 
1979 г. комунистическото пра-
вителство тринадесет пъти 
моли за съветска военна на-
меса. В отговор Москва излага 
всички възможни причини, за 
да не разгърне сухоземните си 
сили. „Внимателно проучи-
хме всички аспекти на тази 
възможност и стигнахме до 
заключението, че ако войски-
те ни се намесят, не само че 
положението в страната ви 
няма да се подобри, но ще се 
влоши“, заяви тогава един съ-
ветски ръководител.

Убийството на Тараки оба-
че променя положението. През 
декември 1979 г. в Афганистан 
е изпратен 40-ти корпус на Чер-
вената армия, който пристига в 
страната с мисия не да помогне 
на Амин, а да го убие. На 27 
декември специални съветски 
части атакуват президентския 
дворец и убиват президента, на 
този пост само от сто и четири 
дни. Бабрак Кармал, избран 
от руснаците да го замести, е 
член на умереното крило на 
НДПА. Лунатик и параноик, 
той проя вява влечение към 
алкохола, което го прави още 
по-некомпетентен.

Въпреки че съветските 
сили изпращат специалисти и 
цивилни съветници идеалисти, 
Кармал не успява да спечели 
верността на мюсюлманите в 
селските райони, поради кое-
то способността за действие 
на държавата е ограничена. И 
за да се усложни всичко още 
повече, през юли 1979 г. САЩ 
въоръжават седемте партии на 
муджахидините ,  които  са 
ярост ни противници на НДПА. 
Финансирана много щедро 
от саудитското правителство 
и нелегално предоставяна от 
Вашингтон, по инициатива 
на ЦРУ, тази военна помощ е 
администрирана от пакистан-
ските тайни служби. Москва и 
Вашингтон мислеха, че наме-
сата ще продължи само шест 
месеца, че афганистанското 
население, или поне това в 
градовете, ще посрещне прия-
телски руснаците и ще се за-
радва на края на управлението 
на Амин. Но руснаците затъват 
във война, която ще продължи 
девет години.

Много съветски военни 
вярват искрено в своя „интер-
национален дълг“, подобно на 

някои американци, които днес 
гледат на войната си в Аф-
ганистан като на спасителна 
помощ за една изостанала дър-
жава, жертва на истинска теро-
ристична заплаха. По подобие 
на американските войници, 
изпратените в Афганистан съ-
ветски войници принадлежат 
основно на работническата 
класа и идват главно от селата 
и малките градове. Само във 
военновъздушните сили, в 
КГБ и в медицинските части 
военните произлизат от по-за-
можните прослойки на руското 
общество.

Истинската цел на 40-и ар-
мейски корпус беше да спечели 
сърцата и умовете. Но не успя. 
Когато сухопътните сили на 
съветското и афганистанското 
правителство са поставени 
на тясно от враговете си, на 
помощ идват авиацията и арти-

изисква и сътрудничеството 
на САЩ, най-големите за-
щитници на муджахидините. 
За голямо съжаление на Аф-
ганистан и съветските власти 
администрацията на Рейгън 
беше разделена на „кръво-
пийци“ и „парламентьори“. 
Държавният секретар Джордж 
Шулц беше сред най-големите 
„парламентьори“, привърже-
ници на постигането на ком-
промис със СССР. Те защита-
ваха простичка позиция – ако 
Червената армия се изтегли 
от Афганистан, САЩ спират 
помощта за муджахидините. 
„Кръвопийците“ обаче, чието 
присъствие в ЦРУ и в „афга-
нистанското лоби“ в Амери-

лерията. И когато муджахиди-
ните стрелят от някое село, то 
се бомбардира и унищожава. 
Брейтуейт опровергава твър-
денията, че съветските власти 
са употребявали химическо 
оръжие и играчки с взрив. Про-
тивно на това, което се твърде-
ше през 80-те години на XX в. 
в периода на Студената война, 
бруталността към цивилните 
не беше цел, а една от предви-
димите и непростими после-
дици. Червената армия осъди 
стотици войници за различни 
престъпления, от изнасилва-
ния до убийства, от употреба 
на наркотици до кражби. И все 
пак не успя или не пожела да 
обуздае насилието от страна на 
„Хад“ (тайните служби). Близо 
осем хиляди афганистанци са 
екзекутирани от правителство-
то на НДПА, а други няколко 
хиляди са хвърлени в затвора 
и измъчвани.

канския конгрес беше твърде 
осезаемо, не виждаха нещата 
така. Те обвързваха спирането 
на помощта за муджахидините 
със спирането на всякакъв 
вид съветска подкрепа за пра-
вителството на Наджибула. 
В крайна сметка се наложи 
тяхната позиция.

През февруари 1989 г. по-
следният съветски танк мина по 
Моста на дружбата в северната 
част на река Амударя. Москва 
обаче продължи да помага на 
Наджибула, а афганистанското 
правителство изненада всич-
ки, когато през март 1989 г. 
неговите войски, които вече се 
биеха сами, разбиха обсадата 
на муджахидините на Джала-
лабад, близо до пакистанската 
граница. Ако бунтовниците 
бяха успели да превземат града, 
Кабул щеше да бъде следващата 
им цел. Впоследствие обаче, 
въпреки изключителната им 
бойна техника, седемте муджа-
хидински групи си останаха 
разделени и стратегически 
непоследователни.

Според Брейтуейт Еду-
ард Шеварднадзе не е искал 
да бъде първият съветски 
министър на външните рабо-
ти, претърпял поражение, и 
затова беше най-пламенният 
поддръжник на Наджибула. 
Той беше убеден, че афга-
нистанците могат да се бият 
безкрайно дълго благодарение 
на доставките на петрол и оръ-
жия от СССР. И в действител-
ност, Наджибула издържа още 
три години. В края на 1991 г. 
обаче, когато Борис Елцин 
отстрани Горбачов и СССР се 
разпадна, потокът от жизнено-
важна помощ пресъхна.

(4) „Перестройка“ (преструк-
туриране) – съвкупност от реформи, 
започнати под ръководството на 
Горбачов. „Гласност“ – политика на 
предоставяне на свобода на словото и 
информацията, от същия период.

(5) Artemy Kalinovsky, A Long 
Goodbye: The Soviet Withdrawal from 
Afghanistan (Дългото сбогуване. 
Съветското изтегляне от Афга-
нистан), Harvard University Press, 

Кеймбридж, 2011.
(6) „The long life of Homo 

sovieticus“ (Дългият живот на Homo 
sovieticus), The Economist, Лондон, 
10 декември 2011.

(7) Вж . Selig S. Harrison, 
„L’Afghanistan s’installe dans la 
fragmentation“ (Трайното раздро-
бяване на Афганистан), Le Monde 
diplomatique, януари 1992, DVD-ROM 
d’archives, цит. съч.

Ïîòîïåí â òúìàòà

СЪВЕТСКОТО пораже-
ние в Афганистан обаче 
не доведе до края на 

Съветския съюз, както често 
се смята. Всъщност се случи 
точно обратното. Както наско-
ро се обясняваше в седмичника 
Икономист, „съветската 
система се срина, когато 
ръководителите ѝ решиха да 
превърнат привилегиите си в 
пари и собственост“ (6). Ко-
гато това стана по времето на 
Елцин, режимът на Наджибула 
се срина. Ако се вярва на ду-
мите на Брейтуейт, като прези-
дент на Русия Елцин вероятно 
тайно е поддържал контакти 
с муджахидините още преди 
свалянето на Горбачов. Освен 
това, веднага щом руските 
доставки спряха, Абдул Рашид 
Достум, един от най-влиятел-
ните генерали на Наджибула, 
премина на страната на бун-
товниците (7).

През април 1992 г. прези-
дентът в крайна сметка е сва-
лен от власт. Групи от свещени 
воини и етническо-национа-
листически фанатици нахлуват 
в Кабул. За кратко време на 
власт се задържа смесено пра-
вителство, след което започват 
конфликти между фракциите, а 
последните останали членове 
на НДПА бягат от страната 
или преминават в нелегалност. 
Наджибула се опитва да стиг-
не до Москва, но хората на 
Достум не му позволяват да 
стигне дори до летището.

През следващите четири 
години в Кабул царства варвар-
ството. Воюващите муджахи-
дински групи потапят в тъма 
страната в буквален и в прено-
сен смисъл. Уличното освет-
ление и електрическите жици 
на тролеите са унищожени, 
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стои затворен в президентския дворец 
„Мирафлорес“ и ще води кампания по 
Туитър и с видео“. Подиграваха ми се 
както им скимне, но ето, тук съм от-
ново, върнах се с непокоримата стихия 
на боливарския ураган. Вече ми беше 
мъчно за мириса на тълпите и грохота 
на народа по улиците.“  

Малко пъти съм чувал грохот като 
този, който посрещна Чавес на 12 и 14 
юли по булевардите на Барселона (в 
щата Ансоатеги) и в Баркисимето (щата 
Лара). Народът бе като океан. Червени 
водопади от знамена, символи и ризи. 
Огромна вълна от викове, песни, страс-
ти и радост. 

В продължение на километри, ка-
чен на ярко оцветен камион, който си 
проправяше път през тълпата, Чавес 
поздравяваше стотиците хиляди сим-
патизанти, дошли да го видят на живо 
за първи път след като се разболя. Със 
сълзи на очи и целувки на благодарност 
към един човек и едно правителство, 
които, уважавайки свободите на граж-
даните и демокрацията, изпълниха 
обещанията си към бедните, платиха 
социалния си дълг и дадоха на всички, 
най после, безплатно образование, ра-
бота, социална сигурност и жилища.

За да лиши опозицията от всякаква 
надежда, Чавес започна дългите си 
предизборни речи, които произнесе без 
никакви признаци на умора, със след-
ните думи: „Аз съм като безкрайното 
завръщане на Ницше, защото дейст-
вително видях смъртта няколко пъти 
и сега се завръщам от смъртта... 
Никой да не си прави илюзии. Докато 
Господ ми дава живот, ще се боря за 
справедливост за бедните, но когато 
си отида физически, ще остана при 
вас по тези улици и под това небе, 
защото аз вече не съм аз, чувствам 
се превъплътен в народа. Чавес стана 
народ и сега сме милиони. Чавес си ти, 
жено. Чавес си ти, младежо. Чавес си 
ти, дете, войнико, Чавес сте вие - ри-
бари, земеделци, селяни и търговци. 
Каквото и да ми се случи, няма да 
прегънат Чавес, защото Чавес е сега 
цял един непобедим народ.“

В своите изказвания той не се 
поколеба дори да разкритикува някои 

губернатори и кметове от собствената 
си партия, които не са изпълнили задъл-
женията си към избирателите: „Станах 
опозиционер номер едно“, заяви той. 
Но предупреди: „Може да се критикува 
революцията, но не може да се гласува 
за буржоазията, това би било преда-
телство. Понякога може да грешим, 
но в сърцето си носим истинска обич 
към народа.“

Речите на неповторимия оратор са 
на разговорен език, достъпен за хората, 
примесени са с анекдоти, хумор и дори 
песни. И въпреки че изглеждат импрови-
зирани, са много добре изградени, с по-
учителна стойност, подготвени сериозно 
и професионално, с конкретни цели. 
Общо взето, предават една основна 
идея, която е водеща в цялата реч. В 
тази кампания Чавес методично излага 
и обяснява програмата си (7).

За да не отегчава обаче, да не бъде 
прекалено сериозен, често се откло-
нява от главната нишка и се разхожда 
по други полета – случки, спомени, 
вицове, поеми, стихове, които сякаш 
нямат връзка с важната цел, но винаги 
имат. Това позволява на оратора, след 
като привидно е изоставил основната 
си тема, да се върне към нея и да я 
подхване от точката, където я е изоста-
вил. Това произвежда чудесен ефект на 
възхищение в аудиторията. 

В последните си предизборни речи 
Чавес сравнява политиката за унищо-
жение на Държавата-закрилница в стра-
ните от Европейския съюз (сочи за при-
мер най-вече бруталните ограничения, 
въведени от Мариано Рахой в Испа-
ния) с важните социални придобивки 
на своето правителството, решено да 

продължи „строителството на вене-
цуелския социализъм“.

За 14 години (1999-2012) Боливар-
ската революция постигна сериозни 
успехи в регионален мащаб – създа-
де регионалната петролна компания 
„Петрокарибе“, „Петросур“, „Банко 
дел сур“, АLBA (Боливарския съюз на 
народите от нашата Америка), Сукре 
(единната система за регионална ком-
пенсация,  регионална валута), UNASUR 
(Съюза на южноамериканските нации), 
CELAC (Съю за на страните от Латинска 
Америка и Карибите), Каракас влезе в 
MERCOSUR (Южноамериканския общ 
пазар)... Тези и  още много други инициа-
тиви направиха от Венецуела, под ръко-
водството на Уго Чавес, извор на нови 
политики за напредък към окончателната 
независимост на Латинска Америка.

Въпреки агресивната пропаганда, 
че в Боливарска Венецуела медиите 
са контролирани от държавата, всеки 
честен човек може да провери и да уста-
нови, че само 10% от радиостанциите са 
държавни, а останалите 90% са частни, 
само 12% от телевизионните канали са 
държавни, а останалите 88% са частни 
или комунални. Що се отнася до пресата, 
двата основни вестника – Ел Универсал 
и Ел Насионал, са частни и система-
тично враждебни към Чавес. Силата на 
Чавес се състои в това, че действията му 
са главно социални – здравеопазване, 
хранене, образование, жилища, това, 
което интересува бедните, т.е. 75% от 
хората. 42,5% от държавния бюджет 
той посвети на социалните проблеми. 
Детската смъртност намаля наполови-
на. Изкорени неграмотността. Умножи 
по пет броя на учителите в държавните 
училища – от 65 хиляди на 350 хиляди. 

По брой на студенти (83%) Венецуела 
е на второ място в региона – след Куба, 
но пред Аржентина, Уругвай и Чили, и на 
пето място в света – пред САЩ, Япония, 
Китай, Англия, Франция и Испания. Бо-
ливарското правителство направи общо 
достояние здравеопазването и образо-
ванието, тъй като станаха безплатни. 
Увеличи многократно строителството на 
жилища. Увеличи минималната заплата 
(най-високата в Латинска Америка). От-
пусна пенсии на всички трудещи се, дори 
на неосигурените. Подобри инфраструк-
турата на болниците. Чрез системата 
„Меркал“ предлага на бедните семей-
ства с 60% по-евтини храни, отколкото 
в частните супермаркети. Ограничи 
големите латифундии и в същото време 
спомогна да се удвои производството на 
храни. Даде техническа квалификация 
на милиони трудещи се. Намали нера-
венството, сега има три пъти по-малко 
бедни. Намали външния дълг, забрани 
неекологичния риболов с мрежи, които 
се влачат по дъното, лансира екосоциа-
лизма...

Всичко това, реализирано през 
последните 14 години, обяснява на-
родната подкрепа за Чавес. А в тази 
кампания той обещава: „Всичко, което 
сме направили, е малко в сравнение с 
това, което ще направим.“

Видях как милиони обикновени хора 
го боготворят като светец. Човекът, който 
е бил бедно дете, амбулантен търговец 
на сладки по улиците на своето село, 
повтаря спокойно: „Аз съм кандидат 
на обикновените хора и ще се посве-
тя изцяло на бедните.“ Сигурно ще го 
направи. Писателката Ана де Сеспедес 
веднъж попитала Фидел Кастро как е 
успял да направи толкова много за своя 
народ – образование, здравеопазване, 
аграрна реформа и прочие, а Фидел 
отговорил простичко: „С голяма любов.“ 
По отношение на Венецуела Чавес 
би могъл да каже същото. А какво ще 
отговорят венецуелските избиратели? 
Отговорът – на 7 октомври. 

(7) „Предложение на кандидата на родината 
команданте Уго Чавес за боливарското социалисти-
ческо управление 2013 - 2019 г.“ , Comando Campaña 
Carabobo, Каракас, юни 2012.

ИГНАСИО РАМОНЕ

Уго Чавес и изборите

а  обществените  служби 
престават да работят. Фракции те 
водят боеве на територията на 
половината град и се смята, че 
убитите, предимно от цивилното 
население, са близо сто хиляди. 
Самият Наджибула остава за-
творен в сграда на Обединените 
нации. Когато през 1996 г. най-
после талибаните превземат гра-
да и залавят бившия президент, 
те го бият, измъчват, кастрират 
и накрая го разстрелват. Влачат 
трупа му по улиците, след което 
го окачват на уличен фенер.

Въпреки че въоръжените 
сили на Организацията на се-
верноатлантическия договор 
(НАТО) окупират Афганистан, 
все още могат да се видят порт-
рети на Наджибула по улиците 

на Кабул. Защо? Днес, както 
и вчера, войната изправя едни 
срещу други не само нашест-
вениците и афганистанците, 
но и самите афганистанци, а 
именно населението в градове-
те, което подкрепя модерниза-
цията (дори на пълни обороти), 
и това в селата, което е против 
промените.

Друга аналогия: всяка стра-
на в конфликта може да разчита 
на могъщи чуждестран ни съ-
юзници. По време на Студе-
ната война съветските власти 
подкрепяха Кабул, а САЩ и 
Пакистан – бунтовниците. Днес 
други тревоги карат САЩ да 
защитават кандидат-обновите-
лите на Кабул (повечето от ко-
ито са работили за Наджибула), 
а Пакистан, любимият васал 

и съюзник (поне на теория) 
на Америка, продължава да 
поддържа религиозните бун-
товници и бунтовниците тра-
диционалисти.

Съществува също една про-
слойка афганистански гражда-
ни, за която основният полити-
чески въпрос винаги е бил: „Не 
ме интересува идеоло гията, 
кога ще имам ток?“ Хората, 
които се опитаха да подчинят  
на Кабул селските райони, 
още от 20-те години на XX в. 
системно се сблъскваха с една 
жестока опозиция. Отначало 
развяха знамето на конститу-
ционната монархия, след това 
на президентската република, 
на социализма по съветски 
модел и накрая на крайния 
национализъм на Наджибула. 

Днес те експериментират с 
крайно несъвършената либе-
рална демокрация, наложена 
от НАТО. Напълно очаквано, 
старите комунисти продъл-
жават да са модернизатори и 
заемат най-високите постове 
в онова нещо, което наричаме 
афганистанско правителство.

Несъмнено, поради из-
броените причини хората за-
качат по стените портретите 
на „Наджиб“ в Кабул, защото, 
въпреки всичките му недоста-
тъци, възгледите му за света 
включваха и електрическия 
ток. За съжаление, такъв не 
може да се прокара с войни.

КРИСТИАН ПАРЕНТИ
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поред световната здравна
статистика, ако гражданинът
на България е жена, вероят-
ността да заболее от рак,
преди да навърши 75 години,

На прага сме на национална
онкологична катастрофа
Български пациенти са принудени да харчат хиляди евро за лечение
в чужбина, което биха могли да получат тук на много по-ниски цени

С

На стр. 23

Проф. Лъчезар АВРАМОВ,
доктор на физическите науки

е 20,4 процента, ако е мъж - 26,5. Ве-
роятността да умре от рак преди 75 е
13,1%.

Това не е шега! За разлика от други
заболявания, при които понякога фи-
налът е внезапен, почти всички почи-
нали от рак преминават през “термина-
лен стадий”, свързан с огромни страда-
ния. Само този, който е засегнат лично,
или чрез близки хора от посещението
на рака, знае, че това е един от входо-
вете към ада. Над 17 000 трагедии еже-
годно!

“Ракът е огромен здравно-социален
и обществено-икономически фактор в
България и света” - пише на интернет
страницата на Националния онкологи-
чен център. Прогнозите сочат, че броят
на новите случаи ще нараства всяка
година и от 10 млн. през 2000 г. те ще
достигнат 15 млн. през 2020 г. Около
20 млн. души по света живеят с диагно-
зата рак, като се очаква техният брой
да достигне 30 млн. до 2020 г. Очаква
се нарастване на броя на починалите
от рак от 6 млн. на 10 млн. през след-
ващите 20 години.

Лечението на рака е нерешен, гло-
бален проблем и клиничните резулта-
ти в онкологията са най-ниски от почти
всички медицински дисциплини. Напри-
мер в периода 1975-2009 г. смъртност-
та от сърдечносъдови заболявания е
спаднала с повече от 25%, докато
смъртността от онкологични заболява-
ния практически не търпи промяна.
Една от основните причини за това е

лошата организация
на лечението

Съществува огромна пропаст между
научното знание за рака и практичес-
ките терапевтични подходи. Инструмен-
тариумът на конвенционалната онколо-
гия се изчерпва с три основни метода:
оперативен, лъчетерапия и химиотера-
пия. Първите два са локалистични, а
химиотерапията, дори в последните си
достижения, е неприемливо токсична.
В недопустимо висок процент причина
за смъртта на пациентите е лечението,
а не развитието на заболяването!

Поради това “по-цивилизованите”
държави изграждат разнообразни
структури за борба с онкологичните за-
болявания, за да могат да бъдат из-
ползвани ресурсите, както на “домини-
ращите” медицински технологии, така
и на традиционната медицина и на
възникващите високотехнологични ме-
тоди и подходи. В САЩ от 1998 г. съще-
ствува Служба за комплементарна и
алтернативна медицина на рака, отго-
варяща за изследователската програ-
ма на Националния институт за рака в
областта на превенцията, диагностика-
та, лечението и управлението на симп-
томите. Активно се развиват нови меди-
цински концепции, като “Тераностика”
и “Интегративна онкология”. Северноа-
мериканският консорциум на академич-
ните центрове за интегративна меди-
цина обхваща 51 най-авторитетни
здравни институции, включително уни-
верситетите Stanford и Harvard. Активно
работят Канадски център по интегра-
тивна медицина, Индийски институт по
интегративна медицина, Австралийски
национален институт по интегративна
медицина.

Европейският интелектуален потен-
циал също дава своя принос в тази
насока. Издават се научни списания
“European Journal of Integrative
Medicine”, “Integrative Medicine: A
Clinician’s Journal”. През септември
2012 г. във Флоренция ще се проведе
Петият европейски конгрес по Интег-
ративна медицина.

В тази сложна научна, технологич-
на и организационна среда

възниква класическият
въпрос - „Къде сме ние?”

Само преди няколко месеца, в брой
3, 2012 г.,  на списание “Health.bg” доц.
Галина Куртева, национален консул-
тант по онкология и химиотерапия,
твърди: “Туморните заболявания са не-
изброими като варианти, локализации
и разнообразие от прояви. А дори при
една и съща локализация, в една и
съща възраст има биологичният фено-
мен, че това заболяване се развива
абсолютно различно при всеки човеш-
ки индивид”.

Въпреки това както сред обществе-
ността, така и в медицинските среди
липсва разбирането за същността на
рака като хронично заболяване, изиск-
ващо многостранно внимание през це-

лия живот на човека, особено в небла-
гоприятната среда на съвременността,
както по отношение на екологични ус-
ловия, така и във връзка с повишения
стрес.

В областта на онкологията трябва
да бъде изграден и организационно и
финансово осигурен, следният страте-
гически подход: “превенция на заболя-
ванията и промоция на здраве - профи-
лактика - ранна диагностика - ефектив-
но лечение - рехабилитация - превен-
ция на метастазиране - адекватни гри-
жи за нелечимо болни”.

Вместо това реалната система пред-
лага на раково болните: “много късна
диагностика - лечение с много ограни-
чени средства - проследяване на ниско
ниво - изоставяне на произвола на
съдбата”.

Този погрешен подход е утвърден
методически и организационно и при
тези обстоятелства, дори със значител-
но повишаване на финансовите сред-
ства за лечение на онкологично бол-
ните, незадоволителният резултат няма
да бъде променен. Поставената диа-
гноза “рак” все повече се превръща в
синоним на “смърт”.

За да бъде постигнат реален про-
грес в борбата с рака, е необходимо да
бъдат взети следните мерки:

“да бъде изградена и финансово
осигурена система за “промоция на

Сами в
мъката...

Протестите
срещу липсата
на държавна
грижа за
лечението
на коварната
болест не
спират...

здравни знания” в областта на онколо-
гичните заболявания, която понастоя-
щем не съществува;

“да бъдат осъществени на практика
пропагандираните от дълги години про-
филактични програми, но на много по-
високо организационно и технологич-
но ниво;

“да бъде стимулирано внедряването
на нови диагностични и терапевтични
методи в здравната система;

“да бъде осигурена напълно липсва-
щата фаза на рехабилитация и превен-
ция на метастазиране, от която в най-
голяма степен зависи социалната зна-
чимост на тези заболявания;

“да бъде осигурена поне частична
държавна подкрепа за грижите за тер-
минално болните в хосписи, медицин-
ски центрове или у дома. Изключител-

на важност за успешна борба с онко-
логичните заболявания има организа-
цията - законовата и нормативната
база.

От медицинска гледна точка при ле-
чението, особено на ненавременно ди-
агностицираните пациенти, се използ-
ват три основни понятия: ПАЛИАТИВ-
НИ ГРИЖИ, СЪСТРАДАТЕЛНО ЛЕЧЕ-
НИЕ и ИНТЕГРАТИВНО ЛЕЧЕНИЕ. Тези
понятия са ясно дефинирани в норма-
тивната уредба на Световната здравна
организация (WHO) и европейските
здравни регулации. В българското за-
конодателство и административната
практика

в това поле цари хаос

и нормативно утвърдени недоразуме-
ния.

Според дефиницията на WHO “па-
лиативни грижи” е подход, който подо-
брява качеството на живот на пациен-
тите с животозастрашаващи заболява-
ния и техните семейства, чрез предот-
вратяване и облекчаване на страдани-
ето, като средство за ранно идентифи-
циране и безупречно оценка и лече-
ние на болката и други физически,
психо-социални и духовни проблеми.
Целта на “палиативните грижи” е един-
ствено подобряване на “качеството на
живота” на болния и не предвижда по-

следваща медицинска помощ и състоя-
ние на оздравяване. Грижите за “тер-
минално” болните пациенти се провеж-
дат в хосписи, лечебни заведения за
извънболнична помощ и най-вече в
домашни условия.

Националната регулация в тази
сфера се свежда до дефиниция в Меди-
цински стандарт “МЕДИЦИНСКА ОН-
КОЛОГИЯ”: “палиативна терапия (най-
добри поддържащи грижи) при онко-
логични пациенти, включваща контрол
на ракова болка, анемия, безсилие и
дистрес, дихателна недостатъчност,
нарушения в храненето и други състо-
яния, свързани с онкологична болест.
Единствената организационна мярка е
клинична пътека N297 “ПАЛИАТИВНИ
ГРИЖИ ПРИ ОНКОЛОГИЧНО БОЛНИ”,
която предвижда болничен престой
общо 20 дни в рамките на терминалния
стадий, в рамките на 6 месеца на онко-
логичното заболяване. Обществено
признато е, че КП N297 е недофинан-
сирана, но това не е основният про-
блем, защото “палиативни грижи” тряб-
ва да се извършват до последния час
на болния и “20-дневен болничен пре-
стой” е напълно безсмислен в иконо-
мически, медицински и социален ас-
пект.

Голям брой пациенти с хронични,
животозастрашаващи или сериозно ув-
реждащи болести не могат да бъдат
лекувани удовлетворително с разреше-
ните понастоящем лекарства, но зна-
чителна част от тях е възможно да
бъдат успешно лекувани с нови фарма-
цевтични продукти, които все още не
са разрешени чрез необходимите кли-
нични изпитвания. Поради това в по-
следните години

на европейско равнище се
предлагат нови механизми

които значително да подобрят достъпа
до лекарствена терапия.

Един от начините за решаване на
този проблем е да се позволи на тежко
болните пациенти да получат лекарст-
ва чрез програма за “състрадателна
употреба”. Терминът “състрадателна
употреба” е дефиниран в член 83 no. 2
на Регламент (ЕО) N 726/2004 на Евро-
пейския парламент и на Съвета на
Европа като “предоставяне на нераз-
решен лекарствен продукт, по състра-
дателни съображения, на група паци-
енти с инвалидизиращо хронично или
тежко заболяване или заболяване, за-
страшаващо живота, които не могат да
бъдат лекувани удовлетворително от
разрешен лекарствен продукт”.

Тази регулаторна рамка е създаде-
на в европейското законодателство
през 2004 г. Тя не включва обвързва-
щи процеса регламенти за страните
как да въвеждат и прилагат свои соб-
ствени програми за състрадателна
употреба, но създаването им е дирек-
тен показател за нивото на общество-
то и компетентността на управлението
в конкретната държава. Тук съществу-
ва дори проблем, произхождащ от
грешка в българския превод на член
83 на регламент (ЕО) N 726/2004. По-
нятието “compassionate use” е преве-
дено като палиативна употреба”. В
Европейския регламент то има
съвършено друг смисъл. Национална
регулация на “състрадателно лечение”
не съществува.

Поради това, че резултатите от
т.нар. “стандартни медицински методи”
в онкологията са незадоволителни в
световен мащаб, въпреки огромните
научни и финансови ресурси, вложени
в тях, в последното десетилетие се
наложи нов терапевтичен подход -
функционално съчетаване на конвен-
ционални и алтернативни методи. Спо-
ред дефиницията на “Консорциума на
академичните центрове за интегратив-
на медицина” на САЩ “Интегративна-
та медицина е медицинска практика,
която се фокусира върху цялостната
специфика на болния, основава се на
научни доказателства и оползотворя-
ва разнообразни терапевтични подхо-
ди и лечебни методи с цел достигане
на най-добро здраве”.
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Нима толкова
ни мрази
днешната власт
Днешни неволи на
ветеран от войната

В
естник ДУМА в продължение
на повече от 70 години чест-
но ме е информирал, съветвал
и подкрепял. Затова сега се
обръщам към нея.

сяка година в
Германия търже-
ствено се праз-
нува  падането
на Берлинската

Стоян Ал. СТОЯНОВ, София

Аз съм ветеран от войната и съм на
91 години. Изминах огъня на войната от
Деве баир до Драва. Три пъти съм раня-
ван и получих два ордена за храброст.
До 80-ата си годишнина не пожелах да
си взема документ, че съм ветеран. Без
да зная, ръководството на Съюза на ве-
тераните ме изненада, като на рожде-
ния ми ден ми връчи удостоверението
за ветеран. Сега ми съобщават, че за
да си взема лекарствата, трябва да ходя
освен при личния лекар и два-три пъти
в някаква агенция, за да си получа па-
рите, които съм дал за лекарства. Тази
власт нима не разбира, че на моите
години човек едва ходи, а и трудно
вижда. Нима толкова ни мрази днешна-
та власт? Та ние сме останали от поло-
вин милион едва 8-10 хиляди души и
след няколко години всички ще си оти-
дем.

Преди няколко години отидох на

лечение в Александровска болница.
Когато ми попълваха документите, раз-
браха, че съм ветеран от войната. Един
от лекарите се провикна: Защо сте хо-
дили на война, та вие сте били голям
глупак. Погледнах сконфузено, взех си
документите и повече не се върнах в
тази болница. Навярно така мислят и
днешните властници, че не сме били
родолюбци, а глупаци.

Подготвил съм ордените за храброст
и удостоверението като ветеран, и ако
не ни разбират, всичко това с препоръ-
чана пратка ще го върна на г-н Бойко
Борисов.

История

Войнико, братко мой

о.з. полковник
Пирин ВАЧЕВ,
с. Чирен, Врачанско

Неделя е. Денят е приятно топъл. На-
мирам се в автобус №3 в посока София -
Пасарел. Седалките са заети, има и пра-
востоящи. Разнообразие от физиономии.
Аз пък за кой ли път препрочитам стихо-
вете на Димчо Дебелянов и току повдигам
очилата, за да видя някой познат, с когото
да си поприказвам. Такъв обаче не се
случи. На спирката при Горубляне в авто-
буса влезе към 50-годишен мъж с припов-
дигнато настроение.

- Вие четете Дебелянов? Зная го наи-
зуст. Особено ми допадат сатиричните му
стихове. И зарецитира: “Всички сме дошли
на този свят, точно по еднакъв начин, ала
не за всеки врат същ хомот е бил назна-
чен.” Вие, господине, убеден съм, знаете
за преклонението на Дебелянов към твор-
чеството на Иван Вазов. И Дебелянов
често е рецитирал “Елате ни вижте”. Ето

В ъ з р а -
жението на
Бойко Бори-
сов, че дър-
жавата ни
няма доста-
тъчно сред-
ства за про-
веждане ре-
ф е р е н д у м
относно по-
с т р о я в а н е
на АЕЦ “Бе-
лене”, не от-
говаря на
истината.

Неоспорима истина е, че за увеличаване за-
платите на държавните служители и премии, пари
винаги ще се намерят, за чуждестранния военен
контингент, за допълнителни разходи на прези-
дентството и други подобни - също, но като стана
въпрос за предложения въпрос от БСП относно
референдум за изграждане на АЕЦ “Белене”, се
оказа, че пари няма.

И друго отдавна ни е повече от ясно, че управ-
ляващите няма да изневерят на Запада, като на-
рушат явното му вето против построяването от
руска страна на нови ядрени централи в България
под предлог, че това е скъпо строителство, което
в крайна сметка е неизгодно за държавата ни.

Повече от ясно е, че в парламента разпадащи-
те се сателитни групировки на управляващите ще
подкрепят последните, като контра на здравия
разум.

Затова с всякакъв вид и начин управляващите
ще търсят предлог да осуетят на първо време про-
веждането на такъв род допитване.

Няма да бъде безинтересно да си припомним,
че първият удар върху ядреното производство на
електроенергия нанесе Симеон Втори. Който ос-
вен че присвои с помощта на магистрати българ-
ско имущество за около 600 милиона лева, нанесе
и удар върху ядрената ни енергетика, като се яви
като доброволен екзекутор, поднасяйки на тепсия
III и IV блок на АЕЦ “Козлодуй”, с което всяка
година лишава българския бюджет от 2-3 милиар-
да лева доход от продажба на елекроенергия
извън България, без никой да му е потърсил отго-
ворност.

Да се надяваме, че благоприятно решение за
народа и държавата ни ще бъде взето през след-
ващата година след спечелване на изборите в
България от патриотичните сили начело с БСП.

ÒÍË Ë ‡Î·‡ÌÒÍË ·‡ÎÍ‡ÌË ÔÓ·Â‰Ë,
‡ ƒ‡‚‡ Ò ·‡ÚÒÍ‡ Í˙‚ ÔÂÁ ÔÎÓ-
‰ÓÓ‰ÌË ‡‚ÌËÌË ÔÓÚÂ˜Â.

 ÓÎÂÌË˜‡ ÔÂ‰ ÚÂ·, ‚ÓÈÌËÍÓ,
Í‡ÍÚÓ ÔÂ‰ ¡‡Ú‡¯Í‡Ú‡ ˆ˙Í‚‡,
ÃËÎËÌ Í‡Ï˙Í, ŒÍÓÎ˜Ëˆ‡, ÿËÔÍ‡,
—ÎË‚ÌËˆ‡ Ë ƒ‡„ÓÏ‡Ì, ŒÒÚË
‚˙ı, ÕË¯ Ë ‰‡ÎÂ˜ÌË ’‡Í‡Ì.

«Ì‡ˇ ÚÂ, ‚ÓÈÌËÍÓ, ÓÚ ÏËÌË-
ÚÂ ‰ÌË Í‡Í Ï‡ÈÍË Ë ·‡˘Ë, ·‡Úˇ
Ë ÒÂÒÚË, Ó‰ÌËÌË, ÔËˇÚÂÎË Ë
‰Û„‡Ë ÚÂ ËÁÔ‡˘‡Ú.

’‡·Ë ‚ÓÈÌËÍÓ, ˜ÂÚËË ‰Â-
ÒÂÚËÎÂÚËˇ ‚ ‡‰ÒÍË ÒÚÛ‰ Ë ÔÂÍ
·ˇıÏÂ Â‰ËÌ ‰Ó ‰Û„, ËÁ‰Ë„‡ıÏÂ
·ÓÈÌËˇ ÒË ‰Ûı. ¡ÂÁÒÚ‡¯ÂÌ ·Â¯Â
ÚË, ‚˙‚ ‚ÒÂÍË ·ÓÈ Î˙‚ÒÍË Ì‡ÔÂ‰
ÎÂÚÂ¯Â Ë ‚ÒˇÍ‡Í˙‚ ‚‡„ „ÓÏÂ¯Â.
¬ ·Óˇ ÌÓ‚ÓÒÚË Ò˙Ú‚ÓË, ÌËÍÓÈ
ÌÂ ÚÂ ÔÓ·Â‰Ë Ë ÁÌ‡ÏÂÚÓ ÚË ÌÂ
ÔÎÂÌË. ÕÓ ‚ ·ÓÈÌËˇ ÚË Â‰ ‰‡ÎÂ-

˜ÂÌ ÔÓÚË‚ÌËÍ Â ÔÓ‰‰˙Ê‡Î ‚‡„
ÔÓÍÎÂÚ. — Ô‡ÚËÓÚË˜ÌË Ù‡ÁË
ÚÓÈ ÚÂ Á‡·ÎÛ‰Ë, ·ÂÁ ·ÓÈ ÚÂ Ó·ÂÁ-
ÍÛ‡ÊË. œÓˇ‚Ëı‡ ÒÂ „ÂÌÂ‡ÎË ‚
Í‡Á‡Ï‡ ÌÂ‚ÎËÁ‡ÎË Ë ÍÓÍÂÚÌË
‰‡ÏË ÌÓ‚Ó·‡ÌÂˆ ÌÂËÁÔ‡˘‡-
ÎË. “Â ÂÈÌ‰Ê˙ ÚÂ Í˙ÒÚËı‡ Ë
‚ ‰‡ÎÂ˜ÌË ÒÚ‡ÌË ÚÂ Ô‡ÚËı‡,
Ó‰ÌË Í‡Á‡ÏË ‡ÁÛ¯Ëı‡, ·ÓÈ-
Ì‡Ú‡ ÚÂıÌËÍ‡ ÛÌË˘ÓÊËı‡, Ò Í‡-
‰ÂÌË ÏËÎËÓÌË ÒÂ Ò‰Ó·Ëı‡, Ó-
‰ËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÔÓ˜ÚÂÌËÚÂ ·˙Î„‡Ë
Â‰‚‡ ÌÂ ÛÊË˘ÓÊËı‡.

¬ÓÈÌËÍ, ·‡ÚÍÓ ÏÓÈ, ÒÚ‡ÌË.
ŒÚ ·‡˘Ë, ‰Â‰Ë Ë ÔÂ‰ˆË ÒÂ
‚‰˙ıÌÓ‚Ë Ë Ï‡ÈÍ‡ ¡˙Î„‡Ëˇ ÓÚ
ÔÂ‰‡ÚÂÎË Ó‰ÌË ÒÔ‡ÒË.

Поезия

НЕОБИЧАЕН РЕЦИТАЛ

Предизвикано

Никола ЯНЕВ, с. Пасарел, София

така: “Вий мъдри велможи, от нази гоени,
за миг напуснете там вашто тържище, на
шум и на фрази богато платени. Елате ни
вижте!”

- Вие няма ли да млъкнете? Кой ви
дава право да казвате комунистически сти-
хове?! - кресна един мъжага с бръсната
глава.

- Какви комунистически стихове, госпо-
дине, тези неща са писани от Дебелянов
и Вазов, а за комунистически може да ви
припомним Вапцаровите: “Живот ли е да
го опишеш, живот ли е да го разровиш,
разровиш ли го, ще мирише и ще горчи
като отрова.”

- Браво! Браво на чичкото! - изръко-
пляскаха от задната седалка двама влю-
бени - Великолепно! Продължавайте!

НЕ Е ИСТИНА, ЧЕ НЯМА
ПАРИ ЗА РЕФЕРЕНДУМА
ЗА АЕЦ „БЕЛЕНЕ”

Георги АСЕНОВ, Лом

Истината за Берлинската стена
Памет

В
стена - символ на комуниз-
ма, обстойно отразявано от
европейските държави във
всекидневници, телевизии.
Едни други предшестващи
годишнини обаче са
премълчавани, а именно:
създаването на ГФР през
септември 1949 г. от съюз-
ниците на СССР - САЩ, Ве-
ликобритания и Франция,
върху териториите на три
окупационни зони със сто-
лица Бон, както и провъз-
гласената впоследствие на
7 октомври 1949 г. ГДР - в
четвъртата окупационна
зона на СССР. При това
ГДР бе създадена въз ос-
нова на Конституцията на III
германски народен кон-
грес, в който бяха предста-
вени всички партии, и за
столица на ГДР бе опреде-
лен град Берлин. Това
именно са последиците от
Втората световна война, за-
почната от Германия!

 7-милионният герман-
ски Вермахт (190 дивизии)
прегази Чехословакия, Пол-
ша, Франция, Белгия, Юго-
славия, Гърция и се насочи
на Изток. След битките със
Съветската армия при Ста-
линград, Курск, Москва,
Северен Кавказ, Орел, Бел-
город, Украйна, Корелия и
продължили до Берлин, на
9 май 1945 г. бе подписана
капитулацията на Германия.
След 1418 дни и нощи в
една свещена война с над
20 милиона загинали бой-
ци за народите на СССР!  В
тази страшна равносметка
не са включени експорти-
раните в европейските
концлагери на смъртта!

Войната завършва, Гер-

мания е заета от войски на
СССР, САЩ, Великобрита-
ния и Франция, като е раз-
делена на четири окупаци-
онни зони, а Берлин е с
особен статут - временно
под съвместното управле-
ние на съюзниците - реше-
ние на Сталин, Рузвелт и
Чърчил на Потсдамската
конференция, състояла се в
съветската зона през 1945
г. Страните победителки
постигат съгласие за деми-
литаризиране, денацифика-
ция и демократизация на
Германия.

През 1948 г. противно
на договореностите запад-
ните държави обединяват
трите сектора на Берлин,
който е в четвъртата окупа-
ционна зона на СССР,
създават в западната част
на града сепаративен ма-
гистрат в нарушение на
споразуменията за съвмест-
на окупация и управление
на града; отделят част от
Германия и създават ГФР;
откъсват и част от Берлин,
т.е. обособяват Западен
Берлин, който не е състав-
на част на ГФР - за да се

продължава с опитите за
проникване и провокации,
нарушаващи правния ста-
тут! Така остава столицата
на ГДР разделена... с Бер-
линската стена, т.е. остана-
лата част без Западен Бер-
лин е Източен Берлин. Това
е неопровержимата истина!
Тъй падането на комуниз-
ма се оказва по-значимо от
фашизма. А непростимата
вина към паметта на заги-
налите съветски герои е за
самите обвинители!

Вяра ДЯНКОВА

З
«Ì‡ˇ ÚÂ, ‚ÓÈÌËÍÓ, ÓÚ ˜ËÚ‡Ì-

ÍËÚÂ Í‡Í ‚ ÒÚ‡Ë ÒÚ‡Ó‰‡‚ÌË
‚ÂÏÂÌ‡ ’‡Ì ¿ÒÔ‡Ûı, ÒËÌ˙Ú Ì‡
 Û·‡Ú‡, ÚÂ ‰Ó‚Â‰Â ÚÛÍ Ì‡ Ô‡¯-
ÌË ÒÚÂÏÂÌ‡.

«Ì‡ˇ Í‡Í ÔË ¬˙·ÌËˆ‡,
 ÎÓÍÓÚÌËˆ‡ Ë ¿ıÂÎÓÈ ‡„ÂÒË‚-
ÌËÚÂ ‚ËÁ‡ÌÚËÈˆË ÒÎÓÏË.

«Ì‡ˇ Í‡Í ÓÚ –‡‰ÂˆÍË Ë ÃË-
ÎËÌ Í‡Ï˙Í ‰Ûı˙Ú ·˙Î„‡ÒÍË ‚˙‚
‚Â˜ÌÓÒÚÚ‡ ‚˙Á‚ËÒË, ‡ Ì‡ ÿËÔÍ‡
Í˙‚Ú‡ ÒË Ò ÛÒÍ‡Ú‡ ÒÏÂÒË, ÔÂÚ-
‚ÂÍÓ‚ÌËˇ ÔÓÓ·ËÚÂÎ ÔÓ·Â‰Ë Ë
Ó‰ËÌ‡Ú‡ ÒË ÓÒ‚Ó·Ó‰Ë.

¬ÓÈÌËÍÓ, ·‡ÚÍÓ ÏÓÈ, ÁÌ‡ˇ
ÚÂ ÓÚ ÔÂÒÌËÚÂ Ì‡ ·‡·‡. À˛ÚË Ò‡
·ËÎË ÍÎÂÚ‚ËÚÂ È Í˙Ï ·˙Î„‡ÒÍË-
ÚÂ ‰Û¯Ï‡ÌË Ë ÌÂÊÌË Á‡˙ÍËÚÂ È
Í˙Ï Ò‚Ë‰ÌËÚÂ ÓÊ·Ë.

«Ì‡ˇ, ‚ÓÈÌËÍÓ, Í‡Í ıËÚÎÂ-
ËÒÚÍË Á‡‚ÓÂ‚‡ÚÂÎË ÔÓ ˛„ÓÒÎ‡‚-
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Позиция Мисия Брюксел

белязаха автоголове. Лошият
пример е винаги заразителен.
Европейската народна партия
стиска зъби и не се разграни-
чи от Орбан. Това сякаш оку-
ражи Партията на европейски-
те социалисти за подобно по-
ведение спрямо Понта.

На 25 ноември миналата го-
дина, ден след като Станишев
беше избран за и.д. председател на ПЕС, брюксел-
ски журналисти го попитаха как би коментирал при-
емането от ЕНП на недемократичните методи на уп-
равление в Унгария за нормални. Отговорът му на-
прави силно впечатление. Станишев цитира Ричард
Никсън, който беше казал по повод подкрепата на
САЩ на фашизоидни режими в Латинска Америка:
“Те са копелета, но наши копелета”.

Но не мина много време, и ето че Станишев даде
подкрепа на Понта по време на негово посещение в
Брюксел на 12 юли. Не знам дали си е повтарял наум
същата крилата фраза...

Живял съм в Румъния няколко години, там
завърших Букурещкия университет. Още по времето
на Чаушеску това учебно заведение се опитваше да
си върши работата както трябва. И очевидно
продължава да го прави, защото обяви за плагиатст-
во докторската дисертация на Понта. Направи го, след
като официалната комисия за освидетелстване на
дипломи отсъди, че е плагиатство, след което съставът
й бе подменен от Понта, за да каже обратното.

Не прави чест на ПЕС да подкрепя лидер, на-
помнящ за Чаушеску. Даже в Унгария президентът
Пал Шмит през април подаде оставка заради пла-
гиатство. Да не говорим, че в Германия Карл-Теодор
Цу Гутемберг, смятан за наследник на Меркел, ми-
налата година се прости с политическата си карие-
ра за подобен случай и направи благотворително
дарение от 20 000 евро в сделка с прокуратурата,
която срещу този жест се отказа да го преследва.
(Впрочем и в двата случая има българска връзка.
Шмит е преписал от българин, а Енох Цу Гутемберг,
бащата на Карл Теодор, се омъжва повторно за
българка, баронесата Любка Цу Гутенберг.)

Румъния е страна на тайните. Кървавата
румънска революция от 1989 г. и до днес остава
загадка. По същия начин е загадъчно възшествие-
то на Понта. Бъсеску не ми е никак симпатичен, но
усилията за отстраняването му ми приличат в най-
добрия случай на политическите борби в Украйна,
една прекрасна страна, която обаче е далече от
членство в Евросъюза.

И ето, че се задава конгресът на ПЕС, важно
събитие, което се провежда два пъти за всеки петго-
дишен период. Предвидено е да се проведе на 28 и
29 септември в Букурещ, като предварителната идея
беше да даде възможност на слабо известния лидер
на румънската социалдемократична опозиция Вик-
тор Понта да получи международна подкрепа преди
парламентарните избори, които ще се проведат през
октомври или ноември (датата още не е определена).

Но ето че междувременно Понта взе властта и от
неизвестен политик се превърна в едно от най-спря-
ганите имена от световните медии. Домакинството му
на конгреса на ПЕС се оказва горещ картоф за ев-
ропейските социалистически и социалдемократичес-
ки ръководители. Прогнозирам, че повечето от тях
ще си измислят благовидни причини, за да не отидат
в Букурещ.

Положението е още по-деликатно за Станишев,
който се очаква да бъде избран официално за лидер
на ПЕС именно на този конгрес. Съществува опас-
ност той да бъде инструментализиран от домакина
си. Или поне да се създаде впечатление, че с Понта
са се договорили: аз те подкрепям, ти ме подкрепяш.
Но от такава сделка Понта може би ще печели, но
Станишев със сигурност ще загуби.

Още е август и политическите централи спят
дълбок сън. Чрез имейли зададох въпроса на чинов-
ниците от ПЕС дали имат идеи да се мести конгресът
от Букурещ на друго място, отговорът беше - в отпуск
сме, ще се свържем с вас, когато се върнем.

Лично съм на мнение, че конгресът на ПЕС тряб-
ва да се премести в друга европейска столица. Из-
вестно ми е, че е трудно да се намерят кандидати,
защото тези мероприятия струват скъпо, макар и
основните разноски да ги поемат самите участни-
ци. Но най-вече подходящи зали се резервират с
месеци предизвестие.

Но задачата не е невъзможна. Всъщност защо да
бъде столица? Не може ли просто голям град, който
разполага с хотелска база и зала, подходяща за кон-
ференции? И дявол да го вземе, нямаме ли поне
няколко такива градове в България, за които краят на
септември вече не е активен туристически сезон?

И за да се помогне на Станишев да не изглежда,
че подлива вода на Понта, не е ли добре инициати-
вата да тръгне не от него, а от местните власти?

Тук даже не става дума да се помогне на Ста-
нишев да бъде преизбран, а на самата ПЕС да
запази лице. Ако конгресът бъде все пак проведен
в Букурещ, резултатът от мача на ПЕС с ЕНП вече
ще бъде 2:1 в полза на дясноцентристите. Те поне
нямаха лошия късмет конгресът им да бъде органи-
зиран от унгарските им другари.

Георги ГОТЕВ

М
ачът ЕНП-ПЕС засега
е с резултат 1:1 с гол-
майстори Орбан и
Понта, които обаче от-

Може ли Понта да
е домакин на ПЕС?
Може ли Понта да
е домакин на ПЕС?
Може ли Понта да
е домакин на ПЕС?
Може ли Понта да
е домакин на ПЕС?
Може ли Понта да
е домакин на ПЕС?

Уважаема г-жо Бъчварова,
1. Потвърждавате ли изнесена-

та от вестника информация, който
цитира депутата от ГЕРБ Емил Ди-
митров: “И двата отбора (“Бистриш-
ките тигри” и “Чавдар” Етрополе -
б.а.) са в предсезонна подготовка
и по покана на Етрополе с прави-
телствения самолет бяха докарани
двата отбора за приятелска среща
във Варна. Полетът бе платен от
етрополския тим (Димитров е не-
гов собственик - б.а.)”. По-нататък

Иво Инджов:

Ìîãà ëè è àç äà íàåìà
ïðàâèòåëñòâåíèÿ
ñàìîëåò?

Знае ли министър-председателят, че 600
училища у нас нямат физкултурни салони

В писмо до началника на
политическия кабинет на
премиера Румяна Бъчварова и
основните медии у нас полито-
логът д-р Иво Инджов задава
9 въпроса във връзка с воде-
щото заглавие на в. “Преса”
от 15 август “Авиоотряд 28
возил “тигрите” на Борисов за
мач”, с подзаглавие “Емил
Димитров от ГЕРБ платил
полета на еърбъса”. Копие от
писмото бе получено и в
ДУМА. Публикуваме го без
съкращения.

Димитров потвърждава, че футбол-
ният мач бил в последната събота
на юли, а “Бистришките тигри” по-
бедили с 1:0 етрополци. Борисов
през цялото време бил на терена.

2. Кой закон, наредба или друг
акт позволява на футболен клуб в
България, респ. на неговия собст-
веник, който на всичкото отгоре е
и депутат, да наема правителствен
самолет?

3. Бихте ли изнесла в най-скоро
време всички данни за подобни
акции, в които е въвлечен Авиоот-
ряд 28, превръщащи го в нещо като
чартърно дружество на властта?

4. Бихте ли публикувала подроб-
на справка колко са били и колко
са стрували на данъкоплатците
воаяжите с правителствения само-
лет за Олимпиадата в Лондон и
кои лица са летели с него?

5. Бихте ли информирала широ-
ката общественост каква е позици-
ята на министър-председателя Бой-
ко Борисов към описаните по-горе

практики?
6. Нека отново се върнем на

олимпийска тема. Преди броени
дни министър-председателят в ха-
рактерния за него стил демонстри-
ра прословутото си фамилиарно
отношение - този път към британ-
ския му колега Дейвид Камерън: “С
Дейвид се разбрахме...”, с “Дейвид”
това, с “Дейвид” онова и т.н. При
такава една близост, заявена от
Борисов, на топка в работно време
може би двамата са обменили опит
и по теми като ролята на първия
партиен и правителствен ръково-
дител за строителството на спорт-
ни зали, намирането на спонсори
за футболни отбори, ритане, други
подобни, важни за гражданите на
двете страни въпроси. С каква ин-
формация разполагате?

7. Знае ли министър-председа-
телят, че 600 училища в България
нямат физкултурни салони, а още
толкова използват за целта приго-
дени помещения? От замаха, с кой-
то Борисов е запретнал ръкави да
открива големи спортни зали, из-
ползвани ударно за личен и пра-
вителствен пиар, и да намира не-
рядко съмнителни спонсори на фут-
болни клубове (целта е същата, на-
ближават избори), не става ясно
как любовта му към спорта съжи-
телства със спортната мизерия в
училищата.

8. Какво стана с обещанията на
ГЕРБ от началото на мандата да
се откаже от правителствения
еърбъс и министрите да пътуват с
граждански линии?

9. Мога ли аз като човек с граж-
данска позиция да наема с група
съмишленици правителствения са-
молет, за да стигнем навреме във
Варна и подкрепим протестите сре-
щу застрояването на Морската гра-
дина и изграждането на “Алея
първа”? Претенции за обратен по-
лет няма да имаме, защото отпус-
карският сезон продължава и са-
молетът може да е необходим на
някой друг министър, който подоб-
но на гмуркача Николай Младенов
е повредил мускул или друг орган
и трябва да бъде транспортиран по
спешност до елитно болнично за-
ведение в София.

Целите на “интегра-
тивното лечение” не се
изчерпват с подобряване
на “качеството на живо-
та” на болния, а имат за
задача постигане на ре-
мисия на туморното забо-
ляване, в редица случаи -
пълна ремисия. Поради
това клиничните резулта-
ти при лечение на онко-
болните по този метод
многократно надхвърлят
резултатите от “стандарт-
ното лечение”.

Национална регула-
ция на “интегративното
лечение” също не съще-
ствува.

Общото впечатление
при преглед на национал-
ното законодателство е,
че доминира стремеж
всички дейности, свърза-
ни с лечението на на-
преднали форми на онко-

На прага сме на национална
онкологична катастрофа

логични заболявания, да
бъдат концентрирани в
лечебните заведения за
болнична помощ, т.е. там,
където това е медицински
и икономически най-не-
ефективно и противопо-
ложно на съвременните
тенденции в здравеопаз-
ването за намаляване на
болничните легла и уве-
личаване на извънбол-
ничното обслужване на
пациентите.

Цялата нормативна
уредба в областта на он-
кологията е

архаична,
антиевропейска
и антихуманна

От години са разрабо-
тени редица предложе-
ния за усъвършенстване
на законовата и норма-
тивната база, които са

предоставени на внима-
нието на бивши и настоя-
щи министри, депутати от
здравната комисия на
парламента, чиновници
от всякакъв калибър, но
те остават без внимание.

Средствата за масова
информация изобилстват
с примери за стотици
случаи на грешни кли-
нични и хистологични
диагнози, погрешно и
ненавременно лечение,
излишни хирургични
операции, химиолечение
на здрави хора. Медицин-
ските власти не допускат
приложение на перспек-
тивни и доказани методи
за лечение и обричат на
мъчение и смърт стотици
хора.

Български пациенти
са принудени да харчат
десетки хиляди евро за
лечение в чужбина - ле-

чение, което биха могли
да получат тук на по-нис-
ки цени. В тази връзка са
заведени редица дела в
Европейския съд по пра-
вата на човека, за които
има индикации, че скоро
ще бъдат спечелени от
все още живи пациенти,
или от наследниците на
други, напуснали този
свят с помощта на собст-
вената си държава, която
ще плаща за действията
и бездействието си с на-
шите пари, с нашите ми-
лиони евро!

В заключение и с
дълбоко съжаление не
мога да не споделя кон-
статацията си, че в Бълга-
рия основен съюзник на
рака е здравната админи-
страция.

На прага сме на На-
ционална онкологична
катастрофа!

От стр. 21
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удоволствие или риск
София е на опашката по велоинфраструктура
сред европейските столици

те пречиш на разхожда-
щите се и на играещите
деца. По тротоарите си
неудобен за минувачите,
а по улиците си опасен за
шофьорите на автомоби-
ли. Въпреки това през
последните години люби-
телите на този вид транс-
порт успешно се
промъкват между неудоб-
ствата и правят придвиж-
ването с колело в градски
условия все по-популярно.
Те се борят с неуредения
и хаотичен трафик в голе-
мите градове, с недостатъ-
чен брой велоалеи, които
често са очертани по
невъзможни маршрути.

Най-големият град у
нас, с вероятно най-мно-
го велосипедисти, отново
се нарежда на опашката
сред европейските столи-
ци по развитие на вело-
инфраструктурата, обоб-
щава с горчивина Иво
Делин, председател на
неправителствената ор-
ганизация “Велоеволю-

Деси ВЕЛЕВА

ция”. Доказателство за
това според него е и, че
София е начело на сто-
лиците по отделяне на
вредни газове от автомо-
билите. Въпреки това
сред колоездачите се
промъква и оптимистична
нотка и те признават, че
проблемите с велоалеите

Д
а си велосипе-
дист в Бълга-
рия все още е
опасно занима-
ние. В паркове-

Децата са принудени
да карат колелата си

по необозначени и
опасни места

Когато няма
велоалея, и
тротоарът
е подходящ

Така изглежда
велосипедният
трафик в Европа

ВЕЛОАЛЕЯ - БУЛ. “ЕВЛОГИ ГЕОРГИЕВ”
Начало - НДК, по бул. “Евлоги Георгиев” -
край - бул. “Янко Сакъзов” (парка Заимов)
Настилка: тротоарни плочки
Дължина: 2,7 км.

ВЕЛОАЛЕЯ - БУЛ. “ЦАР БОРИС III”
Начало - Руски паметник, успоредна на
бул. “Цар Борис III” - край - Околовръстен път.
Настилка: асфалт
Дължина: 5 км.

ВЕЛОАЛЕЯ - БУЛ. “ГОЦЕ ДЕЛЧЕВ”
По бул. “Гоце Делчев” от бул. “Цар Борис III”
до бул. “Петко Ю. Тодоров” (Южен парк)
Настилка: червен асфалт
Дължина: 2,1 км.

в София се решават, ма-
кар и бавно, през послед-
ните 2-3 години, както и,
че се вижда желание за
работа от страна на
Столичната община. Ус-
поредно с това и в други
големи градове в Бълга-
рия личи по-активно мис-
лене над проблемите с
велосипедния трафик и
инфраструктура, смята
още Иво Делин.

Полагането на основи-
те на инфраструктурата за
колоездачи в София за-
почва разпокъсано и без
да се извади поука от
грешките на напреднали-
те в тази сфера европей-
ски градове. Първоначал-
но се появяват странни и
неудобни велоалеи около
НДК, които като че ли са
просто

изрисувани линии
без конкретна цел.

Именно експеримен-
талната алея от 1998 г.
около НДК е едно от най-
големите недоразумения
в зората на велотрафика.
Тя е направена по трото-

арни плочки с големи
луфтове, криволичи, за-
обикаля преместваеми
обекти като реклами, бил-

бордове и т.н. Въпреки
това алеята се  премар-
кира няколко пъти по
същия безумен начин.

Затова според любите-
лите на велосипедите е
неразумна липсата на
планове и стратегии за
развитие на велосипед-
ния транспорт на нацио-
нално и местно ниво.
Едва ли има град у нас,
който да е завършил из-
цяло велосипедния план.
Затова от сдруженията на
любителите на колелата
смятат, че съществува ре-
ален риск да се направят
големи инвестиции, които
да не доведат до очаква-
ния резултат и да напра-
вят инфраструктурата не-
използваема или дори
опасна. Първото правило
при изграждането на ве-
лоалеи е да са максимал-
но безопасни, иначе по-
добре да не се правят, ка-
тегоричен е председате-
лят на “Велоеволюция”. В
същото време той е на
мнение, че от Столична-
та община все още изпит-
ват страх да отнемат част
от улиците, за да очерта-

ят велоалеи. Затова в мо-
мента се взема предимно
от площта на тротоарите
и зелените площи, което
не е най-доброто реше-
ние. Така, от една страна,

пешеходците са недовол-
ни, от друга, велосипеди-
те като бързодвижещи се
превозни средства са
опасни за тях.

Всичко вече е измис-
лено от специалистите по
света, има редица добри
практики, с които се опит-
ваме за запознаем общи-
ната, за да не се стига до

създаването на
криволичещи

велоалеи

по тротоарите, обяснява
още Иво Делин. Засега
обаче в София все още
съществуват опасни вело-
алеи без видимост, пре-
минаващи през кръстови-
щата, което пък води до
инциденти.

В момента в Столична-
та община има работна
група, която се занимава
с велосипедния план на
София и с текущи пробле-
ми. На последното засе-
дание на Столичния об-
щински съвет дори се по-
яви стратегия за развитие
на велотранспорта до
2015 г., подготвена от

съветника от ГЕРБ Зафир
Зарков. Тя обаче бе оттег-
лена за допълнения и
промени.

Докато се появи офи-
циален документ на общи-
ната, сдруженията на ве-
лосипедистите продъл-
жават да се борят за сво-
бодното си и безопасно
придвижване. Те правят
първата карта с приоритет-
ни велоалеи. Успяват да
убедят общината и главния
архитект на столицата, че
е важно от крайните квар-
тали да се пуснат големи
и бързи велолъчи към
центъра. А не да се изграж-
дат алеи, на които така
или иначе може да се
кара, без да има специал-
ни очертания. Според ве-
лосипедистите през след-
ващите 2-3 години трябва
да са приоритетни велолъ-
човете от крайните квар-
тали към центъра. Идеята
е тези лъчове от “Надеж-
да”, “Младост”, “Люлин”,
“Студентски град”

да се свържат
във велоринг

около центъра

Велосипедистите оба-
че не са единни в пози-

цията си дали по обновя-
ващата се пешеходна
част на бул. “Витоша”
трябва да има велоалея.
От една страна, ако тя се
запази и бъде направена
качествено и безопасно,
ще бъде удобна и полз-
вана. От друга страна,
стои проблемът с големия
трафик на пешеходци. А
когато човекопотокът
премине критично ниво,
не се препоръчва да има
велоалея, обясни още
Иво Делин. Според него
е възможно велосипедис-
тите да се придвижват в
пешеходната зона на “Ви-
тоша” и без инфраструк-
тура, но трябва да бъдат
ограничени в скоростта и
да са предпазливи.

От сдруженията са на
мнение, че ако се спазят
сегашните темпове на
растеж, до 3-4 години в
София ще има 90 км ве-
лоалеи. Ако пък се раз-

чита на думата на столич-
ния кмет Йорданка Фан-
дъкова още до края на
2013 г. ще има 100 км
велоалеи. Любителите на
велосипедния транспорт
обаче не са оптимисти. Те
виждат, че проектиране-
то и изпълнението на
процедурите по създава-
нето на алеи върви твър-
де бавно. Затова и в мо-
мента изцяло изградени-
те велопътеки са под 30
км. По Общия устройствен
план на града пръвнона-
чално са планирани 300
км. При положение че
тези планове се осъщест-
вят в близките 10 години,

това би довело до осно-
вите на добра велоалей-
на мрежа в София, комен-
тира още Иво Делин от
“Велоеволюция”. Според
него обаче преди алеите
да станат с дължина от
150-200 км

не може да се
говори за

истинска мрежа

Според последните
новини от Столичната об-
щина до края на 2012 г.
ще бъде изградена нова
велоалея от 3,5 км по бул.
“България” от пресечката
с бул. “Гоце Делчев” до
НДК с отклонение към
музея “Земята и хората”.
За изграждането й ще са
нужни 1,3 млн. лв. Нова
велоалея се обещава и по
бул. “Мария Луиза” в от-
сечката от надлез “На-
дежда” до Лъвов мост. Тя
ще е дълга 2,4 км и ще

струва около 2 млн. лв.
А дотогава София са-

мо може да мечтае да за-
прилича на Копенхаген -
най-напредналия град в
сферата на велосипедния
трафик. В датската столи-
ца почти няма улица без
велоалея, като почти по-
ловината от придвижва-
нията в града са с вело-
сипед. Хората зад волана
отлично знаят какви са
последствията, ако пре-
дизвикат инцидент с ве-
лосипедист. Всъщност
там не придвижването с
велосипед е трудност, а с
автомобил. У нас пък сме
наобратното.

НЯКОИ ОТ ПО-ГОЛЕМИТЕ
ВЕЛОАЛЕИ В СОФИЯ

С КОЛЕЛО В ГРАДА -С КОЛЕЛО В ГРАДА -С КОЛЕЛО В ГРАДА -С КОЛЕЛО В ГРАДА -С КОЛЕЛО В ГРАДА -
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Култура
очаквайте

крият ХХ Международен теат-
рален фестивал “Двама са
малко, трима са много”
(4-8 септември). Режисьорка-
та Веселка Кунчева реализи-
ра един свой проект от по-
следните години - “Вгражда-
не”, идеята е по текст на Ма-
рия Станкова, в сценария са
залегнали и други материали.

Обичаят и митът за вграж-
дането се оказва много ха-
рактерен за нашите балкан-
ски ширини и интригуващ

различни автори. От “Изворът
на Белоногата” на П. Р. Сла-
вейков през “Зидари” на Пет-
ко Ю. Тодоров до текста на
Мария Станкова, отделно са
фолклорните интерпретации.
С Веселка Кунчева и нейния
екип, в който са сценограф-
ката Мариета Голомехова и

Николая ИВАНОВА

Ценителите на изобразителното из-
куство останаха очаровани от изложба-
та на арт група “Китанова” към ОДК в
Перник и Китан Китанов в зала “Джами-
ята” в Дупница. Интегрираната арт гру-
па “Китанова” съществува от 1999 г. под
ръководството на художничката-педа-
гожка, специалистка по социални дей-
ности Татяна Китанова. Младежи на
възраст между 11 и 24 години, част от
тях с различни физически и умствени
увреждания, заедно създават
творби, в които влагат много
любов и въображение. В  излож-
бена зала “Джамията” са под-
редени 31 творби, правени тази
година. Съпътстващата изложба
на Китан Китанов ни въвежда в
своеобразния свят на известния
пернишки автор, който от десе-
тилетия с последователност от-
стоява своите художествени
идеи и пластични възгледи.

Китанов е роден през 1945 г.
в Перник. Във времето работи
живопис, иконопис, дърворезба,
керамика. Участвал е в почти
всички градски и регионални
изложби, както и в някои наци-
онални. Има реализирани 12 са-
мостоятелни експозиции, сред

Община Самоков, кметство-
то на с. Радуил и местното чи-
талище “Христо Ботев” органи-
зират на 8 и 9 септември десе-
тия юбилеен Бобфест. Открива-
нето е в 11 ч. на 8 септември на
площада пред читалището. През
първия ден ще има разиграване
на кукерски игри, откриване на
изложби, започва и конкурсната
програма на сцената. След при-
ключването й съставите и гру-
пите ще поведат народното
веселие. Празникът се открива с
кукерски игри в неделя в 10 ч., а
вечерта ще обявят участници-
те, които ще бъдат отличени
със специалната статуетка на
фестивала.

Първата музикална
борса ще бъде
представена у нас

Първата българска музикална
борса MusicPRO ще бъде пред-
ставена на ON! Fest. Тя събира
всички участници, които имат
професионална връзка или инте-
рес към музикалната индустрия.
Това е платформа, на която все-
ки - от независимите групи и
изпълнители, музикалните лейбъ-
ли, клубовете и фестивалите,
през адвокати по авторски пра-
ва, графични дизайнери и музи-
кални журналисти, до охранител-
ни фирми, кетъринг компании и
фирми за озвучителна техника
под наем, може да сподели про-
фесионален опит и знания, да
представи дейността си, да се
сравни с конкуренцията, да пре-
говаря, купува и продава. ON! Fest
ще се състои от 21 до 23 сеп-
тември в Интер експо център в
София.

„Мюз” издава нов
студиен албум
на 1 октомври

Обичаната група “Мюз” ще из-
даде своя шести студиен албум
“The 2nd Law” през “Helium
3/Warner Records” на 1 октомври.
Музикантите са направили
кратък филм, който може да бъде
гледан на www.muse.mu и фенове-
те да добият представа за дис-
ка. Излиза-
нето на за-
писа на му-
зикалния па-
зар ще бъде
последвано
от голямо
турне в Ев-
ропа, което
ще започне
от Франция
на 16 октом-
ври и ще включва 5 концерта в
Обединеното кралство с първо
шоу в Глазгоу на 24 октомври и
две дати в прочутата O2 Arena
в Лондон, както и една вечер в
Бирмингам и една в Манчестър.
Последният студиен албум на
групата “The Resistance” излезе
през 2009 г. и оглави класациите
в 19 страни, включително Обеди-
неното кралство, превръщайки
се в техния трети номер 1 ал-
бум там. “The 2nd Law” на “Мюз”
ще бъде на музикалния пазар у
нас от “Орфей Мюзик”, научи
ДУМА от Милена Крумова.

Юбилейна проява
в село Радуил

започва пловдивският
куклен фест

Ñ “Âãðàæäàíå”

Двайсетото издание на
„Двама са малко, трима са
много” е от 4 до 8 септември

музикантът Христо Намлиев,
Пловдивският куклен театър
досега има два успеха, два
“Икар”-а: през 2003 г. за
“Малкият Цахес, наречен
Цинобър” по Хофман, и тази
година за мюзикъла “По ръба
на небето” от Ина Божидаро-
ва и Веселка Кунчева.

“Вграждане” ще бъде
представление за възрастни
и още на сравнително ранен
репетиционен период съдър-
жа обещание за нов голям
успех на постановъчния екип
и трупата, в която са млади-
те, но популярни актьори
Живко Джуранов, Татяна Ети-
мова, Росен Русев, Михаела
Антонова, Наталия Василе-

ва... Истински камъ-
ни от река Чая и бу-
тафорни ще изграж-
дат стената, в която
ще бъде вградена
сянката на младата
невеста. Решението
е необичайно, защо-
то ще виждаме само
краката и долната
част на телата, но
пък усещането за
ритъм от този ракурс,
за всевъзможни ком-
бинации в отноше-
нията е смайващо.

П л о в д и в с к и я т
куклено-театрален
фестивал “Двама са
малко, трима са
много” наруши ритъ-

ма си с едно прескачане на
миналата година. Това като
че ли даде глътка въздух на
организаторите - председа-
телката на управителния
съвет, сценографката Виржи-
ния Давчева и на директора
Виктор Бойчев, и тази годи-
на те са подготвили впечат-

ляваща програма. На сцена-
та на Кукления театър ще
видим две представления на
режисьорката Катя Петрова,
на театри от Омск, Рязан,
както и Московския областен
от Русия, на трупи от Босна и
Херцеговина, Австрия и Сло-
вения, Ателие 313 и театър
“Атом” от София и Центъра
за изкуства “За Родопите”,
както и спектакли от Видин,
Велико Търново и Бургас.

Освен представленията на
закрито има един нов модул,
който се нарича “TheatAir” -
шествия на кокили, акроба-
тични номера, зрелищни ги-
гантски кукли, впечатляваща
клоунада, “живи статуи”... По-
канен е за селекционер и за
координатор на проекта
ръководителят на Театъра на
огъня и сенките “Fireter” Пла-
мен Иванов. Локациите на
трупите и изпълнителите от
Холандия, Уругвай, Испания,
Нова Зеландия, на интерна-
ционалния цирк “Кумбо” и
пловдивския театър “Хенд” са
обновеният Римски стадион,
Главната улица, Централни-
ят площад, Цар-Симеонова-
та градина, стълбите до “Ка-
меница” и градинката “Сед-

мото тепе”. Така например в
Деня на Съединението и
празник на Пловдив - 6 сеп-
тември, по улиците на града
ще се разхождат гигантски
създания от праисторическа-
та епоха - излиза, че и дино-
заврите се завръщат в ХХI
век. Театър “Клоуз акт” от
Холандия е един от символи-
те за впечатляващ уличен
театър. Но и формацията на
Ивомир Игнатов-Кени, позна-
та на пловдивчани като те-
атър “Хенд”, има какво да
покаже.

“Ти си въображение!... И
си силата да променяш, да
мечтаеш, да забравяш и
възкресяваш! Ти си самата
радост... и тревога, и разум, и
лудост. Ти си детето! Небето!
И котката! Ти си и ежедневи-
ето, и празникът, и магията,
и магьосникът, и актьорът, и
зрителят... Ти си част от ХХ
Международен куклено-теат-
рален фестивал “Двама са
малко, трима са много”. И ние
ти благодарим, че сме заед-
но” - това е посланието на
тазгодишния фест, който пък
е част от 65-те сезона на
Държавен куклен театър
Пловдив.

Пенка КАЛИНКОВА

З
а пловдивските куклени-
ци август не е ваканци-
онен - репетират спек-
такъла, с който ще от-

Сцена от спектакъла
на театъра от Холандия

ИЗЛОЖБА НА АРТ ГРУПА
„КИТАНОВА” И КИТАН КИТАНОВ
ОЧАРОВА В ДУПНИЦА

които в Българския културен инсти-
тут в Будапеща, в Националната га-
лерия за чуждестранно изкуство и в
галерия “Владимир Димитров-Май-
стора” в Кюстендил. Участвал е в из-
ложби с художници от Франция в
галерия “Барбизон”. От 10 години из-
лага в галерия в Париж.

“Представените в “Джамията” 20
негови творби, повечето от които
дървени скулптури и пластики,
въздействат силно, защото се явяват
с непреднамерената естественост

на дървото”,
уточни Бо-
жура Каца-
рова - уред-
ничка на га-
л е р и я т а .
“Експозици-
ята впечат-
лява с пре-
мислената
пластичес-
ка реч, с бо-
гатството на
асоциации
за фолкло-

ра, митологията, за статичното и дина-
мичното в природното битие”, коменти-
ра още Кацарова.

Изложбата е организирана от гале-
рия “Джамията”, община Дупница и асо-
циация “Мисия България”, чийто пред-
ставител за България е Ирина Верне. Тя
сподели, че работи с арт групата от
2008 г. и с нейно съдействие са пред-
ставени редица изложби във Франция.
Поетесата Красимира Зафирова и музи-
кантът Стоил Джонев взеха участие в
събитието. Специален гост в Дупница
беше Росен Иванов, председател на
Агенцията за българите в чужбина. Из-
ложбата на арт група “Китанова” и на
Китан Китанов ще може да се види до
28 август.

Най-продаваният класически
изпълнител пак е Дейвид Гарет
Най-продаваният класически
изпълнител пак е Дейвид Гарет
Най-продаваният класически
изпълнител пак е Дейвид Гарет
Най-продаваният класически
изпълнител пак е Дейвид Гарет
Най-продаваният класически
изпълнител пак е Дейвид Гарет
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Култура

есец след началото на “Зе-
лена идея”, по инициативата
на N-JOY, Z-Rock, bTV Radio,
Melody, Jazz FM, Classic FM и
Министерството на околната
среда и водите, проектът

400 предложения за
“Çåëåíà èäåÿ”
Десетките впечатляващи снимки от Черноморието
и планините се превръщат в истинско
пътешествие из най-красивите места в България

много богата и разнообразна палитра от
красиви кътчета в българската природа,
а на специалния сайт на кампанията
www.zelenaidea.bg всеки може да гласу-
ва за идеите, които са го впечатлили най-
много и би искал да подкрепи.

Да прекарваме повече време в пла-
нината, защото тя зарежда с позитивна
енергия, призовава Александра Ивано-
ва. С предложение да се създадат по-
благоприятни условия за животните в
зоопарковете в “Зелена идея” се включ-
ва Диана Дюлгерова. Кампанията вдъхно-
ви Ивелина Димова да създаде натюр-
морт, с който да изрази хрумването си за
използване на биоенергия.

До 23 ноември т. г. всички слушатели
на N-JOY, Z-Rock, bTV Radio, Melody, Jazz
FM и Classic FM могат да се включат в

к а м п а н и я т а ,
като споделят
своята зелена
идея на специ-
алния микро-
сайт на кампа-
ниятa. Участие-
то може да се
осъществи чрез
публикуване на
снимка и текст
към нея след
безплатна ре-
гистрация.

Основната
Ивелина Димитрова, “Натюрморт”

зложбата “Сърцето на
Запада” на американ-
ската фотографка Ин-
диа Блейк се открива
днес, 16 август, в 18 ч. Музикалният фестивал “Let`s

rock it” ще се състои на 22 и 23
септември в летния театър на
Добрич. Второто издание на
проявата ще мине под мотото
“Успяваме в България”, съобщи
организаторът Николай Нейчев.
Събитието е под патронажа на
министъра на спорта Свилен
Нейков.

Фестивалът ще има две кон-
курсни линии - за най-добра ав-
торска песен и за най-добро
изпълнение на кавър. Подготвя
се и богата съпътстваща про-
грама от изложби, премиери,
литературни четения, дискусии
и др. Сред целите, които пре-
следва рок фестът, са подпома-
гане на развитието на младите
български групи и налагането
им в шоубизнеса, общуване и

“Психологията на Кундалини-
йога - Бележки от семинара на
Юнг през 1932 г.” от К. Г. Юнг
издава “Леге артис” в своята по-
редица “Юнг и последователи”.
Превод Марина Бояджиева, ко-
ято е работила по редакцията
му почти до кончината си, на-
учи ДУМА от Саня Табакова от
плевенското издателство.

Да се активира несъзнавано-
то, значи да се събуди божест-
веното, Кундалини - да се за-
почне с развитие на надперсо-
налното в индивида, за да се
запали божествената светлина.

През 60-те Юнг е възприе-
ман като гуру от едно ново дви-
жение. Сред причините за това
немалко значение има ролята
му за проучване, разпростране-
ние и съвременен психологичес-
ки анализ на източната мисъл.

Семинарът на Юнг върху
Кундалини-йога, представен в
Психологическия клуб в Цюрих
през 1932 г., е повратен момент
в психологическото разбиране на източната мисъл и на символ-
ните трансформации във вътрешното преживяване. Кундалини-
йога даде на Юнг модел за фазите на развитие на висше съзна-
ние, а той интерпретира нейните символи в светлината на проце-
са на индивидуация. Сону Шамдасани събира заедно лекции и
дискусии от семинара за първи път. Този том включва и материал
от немските семинари на Юнг, един семинар на индолога Вил-
хелм Хауер, представен заедно с този на Юнг, и тантричния текст
Сат-чакра-нирупана, преведен от Сър Джон Уудроф.

Сону Шамдасани е специалист по история на психологията в
Института по история на медицината в Лондон. Той е редактор на
трудове на К. Г. Юнг, Теодор Флурной, Майкъл Фордам и на
Михаел Мюнхов.

цел, която си поставя “Зелена идея”, е по
забавен и приятен начин да насочи вни-
манието към уникалните места в българ-
ската природа. Трите най-добри проекта

ще спечелят страхотни награди - висок
клас цифрови фотоапарати и екскурзии
до едни от най-красивите кътчета в
българската природа.

Николая ИВАНОВА обмяна на идеи на сцената и
извън нея в една конкурентна
среда. Според организаторите
присъствието на изявени бъл-
гарски рок музиканти и проду-
центи в журито на фестивала
ще помогне на младите участ-
ници да получат полезни съве-
ти и напътствия.

Председател на журито ще
бъде Иван Лечев (“ФСБ”), а
членове - Денис Ризов (“Ахат”)
- продуцент, и издателката Мая
Райкова - музикален продуцент
от БНР, Веселин Тодоров - пре-
зидент на музикална къща
“Фактор”, Цонко Цонев - кмет
на Каварна, Крум Маноилов -
продуцент, Христомир Галиле-
ев-Гальо от клуб “Swingin` Hall”,
Пьотр Земцов - ТВ “Култура” -
Русия. До 10 септември орга-
низаторите очакват заявки за
участие.

Книжна лавица

Õ‡ÒÎÂ‰ÒÚ‚ÓÚÓ Ì‡  ‡Î √ÛÒÚ‡‚ fiÌ„

Набират заявки
за „Let`s Rock It”
Набират заявки
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Набират заявки
за „Let`s Rock It”
Набират заявки
за „Let`s Rock It”
Набират заявки
за „Let`s Rock It”

Индиа Блейк показва „Сърцето на Запада”

това - в Техническия универси-
тет във Варна. В трети курс
(2003) заминава за САЩ и жи-
вее в Принстън, Ню Джърси.
През 2009 г. се запознава с

Индиа Блейк и от 2010 г. рабо-
ти за нея, като пътуват заедно
и организира изложбите й.

Експозицията ще гостува в
Добрич до 30 август.
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в зала 2 на Художествената
галерия в Добрич, научи
ДУМА от екипа.

Авторката е родена в Кем-
бридж, Масачузетс, и израства
в Принстън. Учила е европей-
ска литература в един от най-
престижните университети в
Америка - колежа “Сара Ло-
ренс”. По-късно посещава теа-
трално училище в Манхатън,
Ню Йорк, и има сценични изя-
ви в малки театри на Бродуей
и в Чехия. Индиа живее в Хоу-
пуел в Ню Джърси, Манхатън,
през лятото - на остров Нантъ-
кет в Масачузетс, а през зима-
та - в Ки Уест, Флорида. През
последните години се отдава
на страстта си към фотографи-
ята и любовта към природата и
пътуването. Тя е защитник на
правата на животните и при-
родата. Индиа е пътувала из
цяла Америка, Канада, Коста
Рика, Панама, Австралия, Нова
Зеландия, Хавай, Фиджи, Ма-
роко, Англия, Италия, Швейца-
рия, Чехия, Франция. Живяла
е в Англия и Франция.

“За мен фотографията вина-
ги е била начин да разкажа
една история, предполагайки
какво се е случило точно пре-
ди момента на снимане, и как-
во е вероятно да се случи след
това”, споделя Индиа Блейк. Тя
посвещава цикли фотографии
на остров Нантъкет, на живот-
ните и красивите пейзажи.
Имала е изложби в множество
галерии по Източното крайб-
режие на Америка, а няколко
поредни години печели брон-
зово отличие в Международ-
ните Лоуп награди в категори-
ята “Природа”.

Снимките във фотоекспози-
цията “Сърцето на Запада” са
от Монтана - от националния
природен парк Глейшер. Раз-
положен в западните Кордиле-
ри, той е с ключово значение
за Северна Америка, тъй като
там може да се наблюдават
растителни съобщества и еко-
логично значими комплекси,
които никъде другаде по света
не се срещат. 36 цветни фотоса
показват невероятни гледки и
красотата на Скалистите пла-
нини, разказват за каубои, коне
и животни, характерни за севе-
розападната част на Америка.

Изложбата се организира с
помощта на Мария Йорданова.
Тя е родена в Добрич, учила е
в Природо-математическата
гимназия “Иван Вазов”, а след

М
събра над 400 уникални гледки и идеи
от слушателите за това как да запазим
красотата на българската природа, на-
учи ДУМА от Мирослава Кръстанова.

В разгара на лятото все повече слу-
шатели се включват в кампанията с впе-
чатляващи снимки и предложения за
Българското Черноморие. Многобройни
са любителите на родните планини, ко-
ито споделят своите преживявания и
идеи за Витоша, Рила, Пирин, Стара
планина, Странджа, Родопите. Така в
инициативата “Зелена идея” се разкрива
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о четете скоро

В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО
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Написах в Гугъл: “Търся работа в
България за 1000 лв. заплата”. И се
появи съобщение: “Може би имах-
те предвид за 350 лв.?”

КРАСИМИРА СТОЯНОВА,
оперна певица
ЙОРДАНКА КУЗМАНОВА, актриса
РОСЕН БАРЧОВСКИ, селекционер
на националния отбор по баскетбол
СТАНКА ШОПОВА,
председател на фондация
„Устойчиво развитие на България”
ТЕОДОР САЛПАРОВ, волейболист
ТОДОР ДИМИТРОВ,
народен представител
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16
Пренасяне неръко-

творния образ на Господ
Иисус Христос от Едеса в Цариград (944).
Св. мъченик Диомид лекар (298). Св. пре-
подобни Йоаким Осоговски († 1105)

Светият убрус с неръкотворното изоб-
ражение на божественото Христово лице
бил пренесен от Едеса, завладяна от са-
рацините, в Константинопол. Гръцкият цар
Роман, желаейки да има в Цариград без-
ценното съкровище, много пъти молил
Сарацинския емир да му даде образа на
Иисус. Емирът, умоляван от едеските хри-
стияни, не искал да го стори, и започнала
война: цар Роман изпратил своя войска в
Едеса и атакувал града, опустошавайки
околностите. Едесците изпратили молба за
прекратяване на войната. Роман, воден от
силното желание да притежава неръко-
творния Христов образ, дал на емира
12 хил. сребърника и върнал от гръцки
плен 200 знатни сарацини, към това доба-
вил и царско писмо със златен печат, в
което обещал никога да не обявява война
нито на Едеса, нито на околните градове.
От ръцете на архиереите и други честни
мъже с духовен чин светият образ бил
пренесен в Цариград. По пътя ставали
много чудеса: изцелявали се всякакви
болести - слепи проглеждали, глухи за-
почвали да чуват, сакати да ходят, изгон-
вали се бесове. Празнуването на прена-
сянето на неръкотворния Христов образ
било установено на 16-ия ден на месец
август - деня, когато царстващият град Го
приел с голяма чест и тържественост и го
поставил в църквата на Пресвета Богоро-
дица Фароска за защита на града и за
слава на Христа.

В пощата на град Химелпфорт, нами-
ращ се близо до Берлин, пристигнаха
първите 1750 писма, адресирани до нем-
ския дядо Мраз - Санкт Николаус. Въпре-
ки че до Коледа и Нова година има доста
време, децата, използвайки лятната си
ваканция, решиха по-отрано да преда-
дат заявките си за подаръци, за да си-
гурни, че ще ги получат, предаде ИТАР-
ТАСС. Както съобщи представител на
“Дойче пост”, голяма част от посланията
са изпратени от Германия, но повече от
300 писма са получени от Полша, Ита-
лия, Япония, Русия, дори и от България,
както и от други държави.

Желанията на децата са най-различ-
ни. Някои искат Санкт Николаус да им
донесе традиционните плюшени играч-
ки, кукли и конструктори, но има и спе-
циални изисквания като смартфон или
лаптоп.

В Химелпфорт, чието название може
да се преведе като Небесните врати,
всяка година на 9 ноември се открива
специална Коледна поща и именно на
този ден Николаус започва официално
да работи. Традицията да му се изпра-
щат писма датира от 1980 г., когато ме-
стната служба за първи път получава
послания за добрия старец.

азлично преживя-
ване под открито
небе ще предложи
на меломаните
Нищо подобно
фест 2012, който

викове и
бурни апло-
дисменти в
зала “Арена

Принадлежащата на легендарния Ел-
вис Пресли китара бе продадена на търг
в американския
град Мемфис,
щата Тенеси, за
18 500 долара.
М у з и к а л н и я т
инструмент се
превърна в най-
скъпата вещ,
собственост на
Краля на рок-
ендрола, съоб-
щи Ей Би Би Си.
На аукциона се
предлага и диа-
мантен пръстен
на певеца с
цена 12 500 до-
лара, както и ре-
волверът “Колт”,
който се очаква
да бъде купен
за не по-малко от 13.7 хил. в зелено.

Íèùî ïîäîáíî ôåñò
çàâëàäÿâà Ñòðåë÷à

ДЯДО МРАЗ ВЕЧЕ
ПОЛУЧАВА ПИСМА

Лейди Гага развя
българското знаме
Альона НЕЙКОВА макет изкуствена ва-

гина, разположен на
самата сцена.

Ексцентричните
прояви на звездата
започнаха още от
първия миг, когато
тя се появи пред
българската публи-
ката, яхнала кон,
преобразен на ед-
норог. Феновете в
залата не откъсва-
ха очи от издигна-
тия на сцената
5-етажен среднове-

ковен замък. Невижданата у нас конст-
рукция не бе обикновен декор на стра-
хотното шоу, на което българите станаха
свидетели благодарение на “София мю-
зик ентърпрайсис”. Осветяваният в раз-
лични цветове замък за секунди се отва-
ряше и затваряше, а обгърнатият в пу-
шек подиум потъваше и издигаше заед-
но с Лейди Гага и нейните изключител-
ни танцьори и музиканти. Дори в
Монстърпита - специално изграденото
пространство пред сцената, неочаквано
зейваха отвори, от които мистично се
появяваше певицата.

Звездата не спря да общува с българ-
ската публика между парчетата, но из-
веднъж се усъмни, че всички в залата
разбират откровенията й, съпроводени с
провокации, предизвикателства и ексцен-
тризъм: “Музиката е универсален език!
Трябва да ме разбирате, когато казвам,
че ви обичам!” И го доказа с невероятно
двучасово шоу и страхотните изпълнения
на “Born This Way”, “Just dance”, “Bad
Romance”, “Judas”, “Alejandro”, “Poker
Face”, “You and I”, “Princess die”, “The Edge
of Glory”, “Marry The Night” и др.

Седем групи и двама диджеи ще поднесат коктейл
от разнообразни стилове и положителни емоции

ще създадат уникалната атмо-
сфера на събитието в нощта
на 25 август. Сред фестивал-
ните екстри са харесваните от
мнозина скачащи кокили.

“Щастливи сме, че Нищо
подобно фест се утвърждава
като алтернативно събитие с
позитивна атмосфера”, съобщи-
ха организаторите от несто-
панското сдружение за култу-
ра и изкуство  “Луда Яна”. Ка-
узата на Нищо подобно фест е

да дава сцена на оригинални
творци от различни музикални
стилове, да събира и обединя-
ва техните фенове, както и да
докаже, че подобни некомер-
сиални събития са възможни.

Стрелча може да се при-
еме като алтернативно място
за подобен род събития, тъй
като повечето от тях са на
морето, в големите градове
или далеч от населените мес-
та. Живописното градче се

намира в същинска Средна
гора - на 140 км от София, на
62 км от Пловдив и на 12 км от
Панагюрище. Стрелча е един
от най-слънчевите градове в
България, има 3 минерални
извора и статут на курорт с на-
ционално значение от 42 го-
дини насам. Заобиколен е от
тракийски светилища, средно-
вековни крепости, скални фе-
номени и насаждения с мас-
лодайна роза.

Нищо подобно фест ще
започне в 19 ч. на 25 август и
ще продължи до сутринта на
26 август.

С
Армеец София” бе
посрещната появата
на Лейди Гага -
върху мотор, на кой-
то бе закачен и
българският трибаг-
реник. Кралицата на
провокациите граб-
на знамето, вдигна
го, извика “Обичам
ви, София!” и изпя хита си “Highway
Unicorn”. А китаристът на звездата пода-
ри флага на екзалтираната публика.

Лейди Гага ненатрапчиво, но уверено
показа на българските фенове що е ис-
тинско шоу. Не предизвика и капка съмне-
ние, че пее и свири вярно и изцяло на
живо. Изпълнителката превърна в стра-
хотен холивудски спектакъл представяне-
то на хитовете си, както и на по-новите си
парчета. Експлозия от музика вдигна на
крака 13-те хиляди почитатели на звез-
дата, която с “The Born This Way Ball”
затвърди имиджа си на скандална, про-
вокативна и дори вулгарна.

“Аз не съм жена. Не съм мъж. Не съм
човек. Аз съм всичко, което обичате. Аз
съм всичко, което мразите. Аз съм - вие.
Вие ме създадохте. Аз съм родена така.
Тази вечер съм тук с едничката цел да
извлека от вас колкото може повече
вдъхновение, музика, информация, мода
и любов. Когато изследвам всичко това и
събера необходимото, ще мога да напус-
на. След като всичко свърши, някои от
вас ще застанат до мен завинаги”, теат-
рално изрече Гага, излизайки от огромен

Р
за трета поредна година ще
завладее стадиона на град
Стрелча. По традиция входът
е свободен, къмпингът е без-
платен, цените на бара са “чо-
вешки”, а музиката е пъстра.
Общо 7 групи и двама диджеи

Разводите се честват
с шампанско и гости
Разводите се честват
с шампанско и гости
Разводите се честват
с шампанско и гости
Разводите се честват
с шампанско и гости
Разводите се честват
с шампанско и гости

КИТАРА НА ЕЛВИС
БЕ ПРОДАДЕНА
ЗА 18 500 ДОЛАРА

Снимка TEENPROBLEM.NET



29 ЧЕТВЪРТЪК
16 АВГУСТ 2012

www.duma.bg

duma@duma.bg

Основател
Стефан Продев

И. д. главен
редактор
Юрий
Борисов
yborisov@duma.bg

Зам. главни
редактори
Георги
Георгиев
ggeorgiev@duma.bg
Т а н я
Джаджева
tgeneva@duma.bg

Отговорен
секретар
Ивайло
Гиздов
igizdov@duma.bg

ТЕЛЕФОН
НА ЧИТАТЕЛЯ:
97 05 200
Адрес на редакцията:
София - 1784, бул.
„Цариградско шосе”
113 А,
Факс: 975 26 04,
автоматичен
номератор 97 05 +
вътрешен номер

ЖУРНАЛИСТИЧЕСКИ ЕКИП

АДМИНИСТРАЦИЯ

В Е С Т Н И К  „ Д У М А ”  Е  Н А С Л Е Д Н И К
Н А  ТРАДИЦИИТЕ НА В Е С Т Н И Ц И Т Е

„ Р А Б О Т Н И К Ъ ” ,
„ Р А Б О Т Н И Ч Е С К И  В Е С Т Н И К ”
И  „ Р А Б О Т Н И Ч Е С К О  Д Е Л О ”

ИЗПОЛЗВАНИ СА И ЕМИСИИТЕ НА БТА, "ФОКУС",
БГНЕС, БНР, ФРАНС ПРЕС, ИНТЕРНЕТ И ДР.

РЪКОПИСИ НЕ СЕ РЕЦЕНЗИРАТ И НЕ СЕ ВРЪЩАТ

Издател „ДУМА 2008” ЕООД

Управител Павел Бебов

Николай Малинов

ÄÓÌÀÄÓÌÀÄÓÌÀÄÓÌÀÄÓÌÀÄÓÌÀ

НАБЛЮДАТЕЛ: Велислава Дърева

БЪЛГАРИЯ: Александър Симов - завеж-
дащ отдел - 230;  Аида Паникян - 218;
Веселка Венкова - 224; Десислава
Велева; Павлета Давидова -  215; Ра-
лица Николова - 230

ИКОНОМИКА: Наталия Гергова - завеж-
дащ отдел - 247; Мая Калпачка-Йова-
новска - 246; Светлана Велева - 246

СВЯТ: Галина Младенова - завеждащ от-
дел - 219; Алберт Аврамов - 220, Кри-
стиела Симеонова - 220

КУЛТУРА: Вилиана Семерджиева -
завеждащ отдел - 240; Надежда Ушева
- 240; Альона Нейкова - 239

ОБЩЕСТВО: Велиана Христова -
завеждащ отдел - 238; Ина Михайлова
- 214;   Боряна Костова - 231; Валентин
Георгиев - 232; Ева Костова -  229;
Милена Николова

ЧЕТИВО: Борис Данков - завеждащ от-
дел, редактор на “Пегас” - 244; Недел-
ник: Богдан Иванов - 225; Пардон: Чав-
дар Шинов; Художник: Анатолий Стан-
кулов

СПОРТ: Владимир Николов - завеждащ
отдел - 245, Марин Милашки - 245

ФОТО: Благовеста Цветкова - 206; Мари-
ета Томова - 206

ГРАФИЧЕН ДИЗАЙН: Валентин Аргиров;
Желязко Тенчев; Силвия Шопова;
Спаска Венева; Снежана Христова

ОФИС МЕНИДЖЪР:  Ели Мишева  -  200; 226,
факс - 975-26-04

СИСТЕМЕН АДМИНИСТРАТОР: Иван Стоянов - 250

ДИРЕКТОР МАРКЕТИНГ: Дея Йорданова - 207

ДИЗАЙН: Велислава Хубавий - 201

РЕКЛАМА: Петрана Сомлева - 205, Слави Йорданов -
221; e-mail - reklama@duma.bg, Експонатор: 91975 в.
112; Печат: ИПК “Родина” АД - 1784 София, бул “Ца-
риградско шосе” 113а Номератор - 9752;  “Национал-
на агенция разпространение - АД” - 02/962-23-23;
“Национална дистрибуция” ООД - 02/975 20 35

РАЗПРОСТРАНЕНИЕ: Мирослав Александров, Ру-
мяна Кирилова,  Ива Костадинова -  208,  203;
abonament@duma.bg

КАСА - 97-05-249

НАБОР: Хрисула Василева - 227, e-mail: korespondenti@duma.bg;
ПРОИЗВОДСТВО: Владимир Тополски

справочник

ÂèäèíÂèäèíÂèäèíÂèäèíÂèäèí
33 ÏëåâåíÏëåâåíÏëåâåíÏëåâåíÏëåâåí

32

ÏëîâäèâÏëîâäèâÏëîâäèâÏëîâäèâÏëîâäèâ
33

ÁóðãàñÁóðãàñÁóðãàñÁóðãàñÁóðãàñ
28

34
ÑàíäàíñêèÑàíäàíñêèÑàíäàíñêèÑàíäàíñêèÑàíäàíñêè

ÑîôèÿÑîôèÿÑîôèÿÑîôèÿÑîôèÿ
29

ÐóñåÐóñåÐóñåÐóñåÐóñå
29

ÂàðíàÂàðíàÂàðíàÂàðíàÂàðíà
29

ремето ще е слънчево със слаб вятър от за-
пад, по морското крайбрежие след пладне от
югоизток. Максимални температури между
29 и 34o, в София около 29o. Атмосферното

налягане ще остане без съществена промяна, около
средното за месеца. В планините времето ще е срав-
нително устойчиво. Ще бъде предимно слънчево, с
незначителна купеста облачност в следобедните
часове. Вятърът по високите била и върхове ще е
умерен от северозапад. Максимална температура на
1200 м.н.в. около 22o, на 2000 м около 15o. Слънчево
ще бъде и по Черноморието, вятърът слаб, след плад-
не от югоизток. Максимални температури между
26 и 28o. Вълнението ще е слабо 1-2 бала, а темпера-
турата на морската вода 24-26o.
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¬ŒƒŒÀ≈…
ƒÂÎÓ‚Ó ÒÔÓ‡ÁÛ-
ÏÂÌËÂ ˘Â ÔÓ‰Ó-
·Ë ÔÓÁËˆËËÚÂ
‚Ë Ì‡ ‡·ÓÚÌÓÚÓ

ÏˇÒÚÓ, ‡ Ò˙˘Ó Ë ÙËÌ‡ÌÒË-
ÚÂ ‚Ë.

06.30 ÕËÂ Ë „‡‰˙Ú/Ô/
07.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡

- ËÌÙÓÏ‡ˆËÓ-
ÌÂÌ ÒÛÚÂ¯ÂÌ
·ÎÓÍ

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Ò

09.05 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ Ò  ÛÎÚÛ‡
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.15 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ/Ô/
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.45 ÃÓÏË˜ÂÚ‡Ú‡ √ËÎÏÓ - Ú‚

ÙËÎÏ /4 ÂÔËÁÓ‰/Ô/
13.45 —ÂÌ “ÓÔÂ - /151 ÂÔ/Ô/
14.50 ƒÌÂÒ Ë ÛÚÂ
15.05 ÀˇÚÌÓ ÍËÌÓ Ò ¡Õ“1:

ìÃ˙ÁÂÎ„‡‰î - ‡ÌËÏ‡ˆËÓ-
ÌÂÌ ÙËÎÏ

16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3028 ÂÔËÁÓ‰/
16.40 ¿ÒËÒÚÂÌÚË - 13-ÒÂËÂÌ Ú‚

ÙËÎÏ /—¿Ÿ, 2009„./, 1
ÂÔËÁÓ‰/Ô/

17.05 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡
¬‡˜ÍÓ‚‡ /ÚÓÍ¯ÓÛ/Ô/

17.50 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË/Ô/
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.15 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ

2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ
18.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
19.00 «‡ÍÓÌ˙Ú Ì‡ ƒÓÈÎ - Ú‚ ÙËÎÏ

/8 ÂÔËÁÓ‰/
19.45 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡! /Ô/
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.40 ¡Õ“ Ú‡ÍÒË/Ô/
20.50 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 œÓ‰ ÔËÍËÚËÂ - Ú‚ ÙËÎÏ

/1 ÒÂÁÓÌ, 3 ÂÔËÁÓ‰/Ô/(16)
21.55 —‚ÂÚ˙Ú Ì‡ ÊË‚Ó: ƒÂÌˇÚ Ì‡

ËÒÚËÌ‡Ú‡/¬ÂÎËÍÓ·ËÚ‡ÌËˇ/
Ô/

22.30 »ÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË ÌÓ‚ËÌË
23.00 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË - /Ô/

06.00 ì¡‡ÚÏ‡Ìî -
‰ÂÚÒÍË ÒÂ-
Ë‡Î

06.30 ì¬ÂÏÂÚÓ
ÎÂÚËî /Ô./ -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 29
07.30 ì“‡ÁË ÒÛÚËÌî - ËÌÙÓÏ‡-

ˆËÓÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó‰Â-
˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë ¬ËÍÚÓ
ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœËˇÚÂÎËî - ÒÂË‡Î, ÒÂ-
ÁÓÌ 10, ÂÔ. 7

10.00 ìÃ‡ÎÍË ÒÎ‡‰ÍË Î˙ÊÍËÌËî
- ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 13

11.00 ì√ÓÍËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË Ì‡ ·Ó-
„‡ÚËÚÂ ‰Âˆ‡î- ÒÂË‡Î, ÂÔ.
48

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ì«Î‡ÚÌ‡Ú‡ ÍÎÂÚÍ‡î - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 37
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·ÎÎ˛‰‡‚‡î -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 10
16.00 ìœ‡‰Ì‡Î‡ ÓÚ ÌÂ·ÂÚÓî -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 10
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ì»Á·Ó˙Ú Ì‡ À‡‡î - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 102
19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡

ÂÏËÒËˇ
20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚËî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 30
21.00 ìÕËÍËÚ‡: ŒÚÏ˙˘ÂÌËÂÚÓî -

ÒÂË‡Î, ÒÂÁÓÌ 2, ÂÔ. 5
22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡

ÂÏËÒËˇ
22.30 ì¡ÎÂÈ‰î - ‘‡ÌÚ‡ÒÚËÍ‡,

ÂÍ¯˙Ì, ÔËÍÎ˛˜ÂÌÒÍË,
—¿Ÿ, 1998 „.

01.00 ìÃ‡ÎÍË ÒÎ‡‰ÍË Î˙ÊÍËÌËî
/Ô./ - ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 13

01.50 ìœ‡‰Ì‡Î‡ ÓÚ ÌÂ·ÂÚÓî /Ô./
- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 10

02.40 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ /Ô./

06.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -
Ú‚ ¯ÓÛ, 1 ÒÂÁÓÌ /Ô/

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛ-
ÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ì”·ËÈÒÚ‚‡ ‚ ÃË‰Ò˙Ï˙î -
ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

11.25 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Ò‚ÂÚÒÍË ÌÓ-
‚ËÌË

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

12.00 ìŸ‡ÒÚÎË‚Ë Á‡Â‰ÌÓî - ÒÂË-
ÂÌ ÙËÎÏ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì«‡·‡ÌÂÌËˇÚ ÔÎÓ‰î - ÒÂ-

ËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÎËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ˙ÌˆÂÚÓî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ìƒÛ„ËÚÂ ÓÚ˜‡ˇÌË Ò˙ÔÛ„Ëî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 1 ÒÂÁÓÌ
18.00 ì—Ú‡ÌˆËˇ ÕŒ¬¿: —˙‰Â·ÂÌ

ÒÔÓî - Ì‡È-‰Ó·ÓÚÓ ÓÚ
ÒÂÁÓÌ‡

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ì ‡Ò˙Î ì - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3
ÒÂÁÓÌ

21.00 ì¡ÓÎÌËˆ‡ ìÃ˙ÒËî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ

22.00 ì¬‡„˙Ú ‚ ÏÂÌî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ

23.00 ìƒÓ ÒÏ˙Úî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ,
2 ÒÂÁÓÌ

23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ì–ÓÍÙÂÎÂ ÔÎ‡Á‡ 30î -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
00.15 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
01.30 ì≈‚‡ ÀÛÌ‡î- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

 Œ«»–Œ√
ƒ‡‚‡ÈÍË ËÁ‡Á Ì‡
‰Ó·ÓÚÓ ‚ ÒÂ·Â ÒË,
˘Â Ì‡Ò˙˜ËÚÂ Í˙Ï
ÌÂ„Ó Ë ıÓ‡Ú‡ ÓÍÓ-

ÎÓ ‚‡Ò. ƒÂÌˇÚ Â ÔÓ‰ıÓ‰ˇ˘ Á‡
ËÌÚÂÎÂÍÚÛ‡ÎÌË Á‡ÌËÏ‡ÌËˇ.

☼☼☼☼☼ ☼☼☼☼☼

☼☼☼☼☼
☼☼☼☼☼

☼☼☼☼☼

☼☼☼☼☼

☼☼☼☼☼
☼☼☼☼☼

10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.20 —ÂË‡Î: ì—˙ˆÂÚÓ Ì‡

Ã‡Ëˇî
14.10 —ÂË‡Î: ì√Ó‰ÂÊÂÌ

Ô˙ÒÚÂÌî
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.20 ì‘‡ÁÂÌ‰‡î
16.50 ìΔ ’î
17.45 ì»ÒÍ‡Ï ‰‡ ÁÌ‡Ïî
18.25 ìÃÂÊ‰Û Ì‡Ò Í‡Á‡ÌÓî
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.20 ìÃ‡ËÌ‡ ÕÂÈÓÎÓ‚‡. ìÕÂ

ÔËÚ‡ÈÚÂ ÏÂÌ Á‡ ÓÏ‡ÌËÚÂî
20.15 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
21.05 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ìŒ·‡ÁˆÓ‚ ‰ÓÏî
23.30 ì—˙‰·‡ ÔÓ ËÁ·Óî
00.20 ì ˙ÒÌÓ ÌÓ˘ÂÏî
01.10 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
01.55 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏ!î
02.45 ìÃÂÊ‰Û Ì‡Ò Í‡Á‡ÌÓî
03.15 —ÂË‡Î: ìŒ·‡ÁˆÓ‚ ‰ÓÏî
04.10 ì—˙‰·‡ ÔÓ ËÁ·Óî
05.00 —ÂË‡Î: ì—˙ˆÂÚÓ Ì‡

Ã‡Ëˇî
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î

ˇÚÌËÚÂ ÂÏÓˆËË ˘Â Ì‡Ô‡‚ˇÚ
‰ÂÌˇ ‚Ë ÒÔÂˆË‡ÎÂÌ.

ˆË‡ÚË‚‡Ú‡ Ò‡ÏÓ ‚ ÓÍÓÎÌËÚÂ,
ÔÓˇ‚ÂÚÂ ÔÓ‚Â˜Â ‚˙Ó·‡ÊÂÌËÂ.
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Страница на Лейла ДИМИТРОВА

С ТИТЛА, СРЕБЪРЕН МЕДАЛ
И ЧЕТВЪРТО МЯСТО СЕ
ЗАВЪРНАХА УЧАСТНИЦИТЕ НИ
В ДЕСЕТОТО ЮБИЛЕЙНО
ПЪРВЕНСТВО по шах на Евро-
пейския съюз за младежи до 8, 10,
12 и 14 г., което се проведе в
Мюрек, Австрия. Пловдивският
талант Виктория Радева, която
се състезава в групата до 12 г.,
стана шампионка при момичета-
та с 5,5 т. от 9 партии. Този
формат е малко по-различен от
световните и европейски
първенства, защото в него мом-
чета и момичета играят заедно
в групи до 8,10,12 и 14 г, като
накрая се прави паралелно класи-
ране за двата пола. Сега на
Радева предстои ново предизви-
кателство - от утре тя стар-
тира в първенството на Ста-
рия континент в Прага.
Сребърният ни медал дойде от
Гергана Пейчева в групата до 10
г. Великотърновският шахма-
тист и шампион на България до
14 г. Емил Стефанов раздели 3-
4 място в крайното класиране
при момчетата в своята
възраст, като само по-лошите
допълнителни показатели го ли-
шиха от бронзовия медал.

нтоанета Стефано-
ва е сред персо-
нално поканените

Развръзката в 65-ия Суперфинал на
Русия дойде в последната партия на де-
ветия кръг, в която Пьотър Свидлер на-
дигра с черните фигури Александър
Гришчук (партията долу) и го догони в
челото на класирането. Същото напра-
виха и още четирима участници и това
доведе до шесторен мач за титлата.
Така с 5 т. от 9 кръга първенството
завършиха Свидлер, Дмитрий Яковен-
ко, Евгений Алексеев, Сергей Карякин,
Владимир Поткин и Дмитрий Андрейкин.
Това наложи определянето на шампио-
на да стане след кръгов турнир по уско-
рен шах с контрола 15 минути на състе-
зател и добавяне на 10 сек. след всеки
ход. Надпреварата бе спечелена  от Ан-
дрейкин, който финишира с 3 победи и
2 ремита с Карякин и Поткин. С половин
точка по-малко завърши Карякин, а
бронзът остана за шесткратния руски
първенец Свидлер, събрал 3 т. Веднага
след успеха новият шампион, за когото
това е първа титла на страната, бе за-
сипан с поздрави по интернет, като сред
най-оригиналните беше този на Силвио
Данаилов, който написа в блога си в
Туитър: “Не разбирам защо всички са
толкова учудени, че Андрейкин стана

Стефанова отново
ще атакува
световната титла
Още 63 кандидатки се включват в надпреварата

Освен с хубост Стефанова ще краси
първенството и с качествени партии, убедени

са нейните почитатели

А

Годините и влошеното здраве не са
пречка пред 81-годишния Корчной да се

занимава с това, в което е най-добър

Призьорките
в женското
първенство

(отляво надясно):
Гунина, Погонина

и Н. Косинцева

А. ГРИШЧУК - П. СВИДЛЕР
29ЕОf1 30.Цf1 Оa5 31.hg4 Дc4 32.Цg1

Оc7 33.Оg5 Тd7 34.Оe3 Оd6 35.Дa1 Дc6
36.g5 Тa8 37.Дb1 b4 38.g3 Тdd8 39.Цg2
Дa6 40.Дh1 Дa2 41.Кe1 Тa3 42.Кc1 Дe6
43.f4 ef4 44.e5 fe3 45.Дh7 Цf8 46.ed6
Тd6 47.Кed3 b3 48.Кf4 Тd2 49.Цh1 Дc6
50.Оe4 Тa1 0:1.

за участие в световното
първенство за жени на
ФИДЕ, което ще се проведе

нент за 2010 и 2011 г. Бив-
шата световна шампионка
ще бъде единствената ни
представителка в Хантиман-
сийск, въпреки че е почти
сигурно, че първоначалният
списък ще претърпи проме-
ни. Така например малко ве-
роятно е да участва поставе-
ната под №1 Юдит Полгар,
която от години не играе в
женски турнири. На този
етап остават неясни и име-
ната на двете участнички,
номинирани от президента
на ФИДЕ. Първите 4 покане-
ни са световната шампионка
от Китай Хоу Ифан, загуби-
лата мача за титлата Хъмпи
Конеру (Индия), както и по-
луфиналистките от предиш-
ния цикъл - китайките Руан
Луфей и Жао Ксю. В квотата
попадат и двете световни
шампионки за девойки до 20
г. Анна Музичук (шампионка
през 2010 г.) и перуанката
Дейзи Кори (първа през
2011 г.). Пет участнички с топ
показатели в световната
ранглиста, 28 от европейски-
те първенства за жени през
2010 и 2011 г., 8 шахматист-

ки от Северна и Южна Аме-
рика, 12 от Азия и Океания и
3 от Африка ще имат
възможност да се борят за
световната титла. Първона-
чалният списък показва, че
най-многобройни са пред-
ставителките на Русия - те
ще бъдат поне 10.

Според регламента за
разиграване на световната
титла всяка нечетна година
(2011, 2013, 2015 и т.н.) шам-
пионката се определя в мач
от 10 партии между две
състезателки. През четните
години (2012, 2014, 2016 и
т.н.) титлата се разиграва в
първенство по нокаут систе-
ма. Настоящото първенство е
с награден фонд от 450 хиля-
ди долара, като отпадналите
в първия кръг ще вземат по
3750 евро, а тези, които си
тръгнат след втория кръг - по
5500 евро. Елиминираните в
третия кръг си осигуряват по
8000 евро, а загубилите в
четвъртия етап - по 12 000
евро. Участието на полуфи-
нал носи 20 000, сребърният
медал - 30 000, а шампион-
ската титла 60 000 евро.

в руския
град Ханти-
м а н с и й с к
от 9 ноем-
ври до 3 де-
к е м в р и
2012 г. До
28 август
64-те пока-
нени състе-
з а т е л к и
трябва да
п о т в ъ р д я т
присъстви-
ето си на
шампиона-
та. Българ-
ката попа-
да в квота-
та на 28-те
участнички,
класирани
за първен-
ството бла-
годарение
на челните
си места в
шампиона-
тите на Ста-
рия конти-

шампион на Русия? Момчето току-що
победи Топалов  в Казахстан - ясно е,
че е много силен”. Неотдавна 22-годиш-
ният Андрейкин получи и друга висока
оценка - от световния №1 Магнус Карл-
сен, който в свое интервю го определи
като “най-опасния и креативен” руски
гросмайстор. От друга страна, някои ко-
ментатори с неудовлетворение конста-
тираха, че въпреки младостта си Анд-
рейкин работи за резултат по метода
на Петросян, ясно разделяйки всичките
си противници на такива, с които трябва
да направи реми, и такива, срещу които
да търси точки. В резултат на тази стра-
тегия той без всякакви колебания фик-
сира ремита с белите срещу Карякин и
Свидлер.

Женската надпревара бе спечелена
от Наталия Погонина, за която това бе
първа шампионска титла на Русия. По-
бедителката финишира без загуба, като
събра  с 6,5 т. от 9 партии и изпревари
с цяла точка следващите две участнич-
ки. Тя призна, че дължи титлата си най-
вече на помощта и треньорските настав-
ления на състезаващия се за Македо-
ния български гросмайстор Владимир
Георгиев и на руския му колега Роман
Овечкин. И двамата са
инструктирали уче-
ничката си, използ-
вайки скайп. Погони-
на не скри, че финан-
совата невъзможност
да осигури присъстви-
ето на треньорите си
я е подтикнала към
онлайн тренировките,
но подчерта, че и две-
те страни са много до-
волни от резултата. Тя
допълни, че съвсем

скоро ще благодари лично на Георгиев,
с когото ще се срещнат по време на
отборното първенство на Израел. Бълга-
ринът е старши треньор и капитан на
отбора на АВС, в който играе и руската
му възпитаничка. Миналогодишната
шампионка на Русия Валентина Гунина

пропусна шанса да защити титлата си,
след като в средата на турнира се раз-
дели с лидерската си позиция, тъй като
се разболя и претърпя две поредни
загуби, едната от които от Погонина.
Третото място остана за Надежда Ко-
синцева.

1.Of8 Цd4 2.Цd7 Цd5 3.Дd3x.

Отговор:

Белите дават мат в 3 хода.

Задача

Русия има нови шампиони,
замесена е и българска „следа”
Русия има нови шампиони,
замесена е и българска „следа”
Русия има нови шампиони,
замесена е и българска „следа”
Русия има нови шампиони,
замесена е и българска „следа”
Русия има нови шампиони,
замесена е и българска „следа”           

МЕЖДУНАРОДНИЯТ МАЙ-
СТОР САШО НИКОЛОВ (ЦСКА)
спечели убедително 27-ия Меж-
дународен шахматен турнир в
Тетевен с 8,5 т. от 9 възможни.
Победителят направи реми един-
ствено срещу Петър Дрен-
чев(Локомотив, Пловдив), оста-
нал втори с 8 т. Трети със 7,5 т.
финишира Петър Янчев от ШК
Шумен.

          
ОТБОРЪТ, СЪСТАВЕН ОТ

ШАХМАТНИТЕ ЛЕГЕНДИ ВИК-
ТОР КОРЧНОЙ, ЗОЛТАН РИБЛИ,
КЕВИН СПРАГЕТ, УЛФ АНДЕР-
СОН И ВЛАСТИМИЛ ХОРТ, спече-
ли мача срещу състезателите
на Шахматния клуб на Женева,
който се състоя в швейцарския
град. В редиците на домакините
нямаше имена от такъв калибър,
като сред тях не фигурираше
дори и играч с гросмайсторско
звание. Единственото им предим-
ство пред ветераните -
възрастта - не им помогна да
избягнат поражението. Двубоят
се игра в два кръга по шевенин-
генската система, при която
всеки член на единия отбор иг-
рае с всеки от противниковия.
Легендите доказаха недвусмис-
лено превъзходството си, побеж-
давайки с 33:17. Най-висок резул-
тат от победителите показаха
Корчной, Спрагет и Рибли - по 7
от 10. Андерсон събра 6,5, Хорт
- 5,5. Въпреки сериозните здраво-
словни проблеми и факта, че
преди по-малко от месец Виктор
Корчной даде отчайващо нисък
резултат в шампионата на
Швейцария - 2 от 9, сега 81-
годишният гросмайстор за поре-
ден път показа, че е рано да бъде
отписван от сметките на който
и да е шахматен форум.
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Е

гледайте

кратки

ФУТБОЛ

ПО НОВА СПОРТ
12.00 Германия -

Аржентина
14.00 Швеция -

Бразилия
16.00 Англия -

Италия
22.00 Австрия - Турция

ПО ЕВРОСПОРТ
12.00 Дания - Словакия

13.00 Сърбия - Ирландия
13.45 Белгия - Холандия

ПО ЕВРОСПОРТ 2
08.30 Кьолн - Хамбургер

09.45 Волфсбург - Фрайбург
13.30 Борусия М - Шалке

Връщат Боримиров
в Левски?
Д

аниел Бориморов
може да се завърне
в Левски. Треньорът
Илиан Илиев иска
бившия спортен ди-

Стоичков тренира със „сините”

ректор на “сините” отново да
заеме този пост. В последните
дни наставникът обсъжда тази
тема с изпълнителния директор
Иво Тонев, който лично замра-
зи този пост, след като дойде
на “Герена” миналата есен.

Илиан държи да бъде на-
значен човек, който да бъде
свръзката между треньор и фут-
болисти с Тонев. Специалист,
който познава обстановката в
клуба и осигурява нужното спо-
койствие на отбора, а това е
именно Боримиров.

Борето и Илиев са в изклю-
чително добри отношения, а
освен това Боримиров е по-
следният спортен директор,
спечелил шампионска титла в
тандем с Емил Велев-Кокала
през 2009 година, макар че
след това дуото бе уволнено от
собственика Тодор Батков.

Боримиров е най-удачният
избор за шеф на “Герена”, а
със сигурност за Илиев ще е
далеч по-добре да има човек,
който да пази гърба му - нещо,
което липсваше на всеки един
треньор в Левски през послед-
ните 3 години. Наскоро пък
Тонев призна, че е поканил
бившия халф за директор в
ДЮШ на “Герена”, но Борими-
ров отказал.

Илиев привика в първия
състав юношата Георги Стоич-
ков. Треньорът на Левски взе
съфамилника на легендата на
българския футбол, за да трупа
опит с мъжете. Стоичков умее
да играе като опорен халф и
централен бранител. Младокът
впечатлява с добра височина -
187 см. “Синият” Стоичков е
част от младежките формации
от много малък. Преди време
той също е бил част от първия
тим, а сега е привикан и зара-
ди отсъствието на Владимир
Гаджев, който е ангажиран с
националния отбор за контро-

лата с Кипър снощи.
По този начин бройката на

юношите, които тренират под
ръководството на Илиев, се
увеличи. В момента с първата
формация работят Александър
Любенов, Любомир Илиев, Ан-
тонио Вутов, Борислав Цонев,
Радослав Цонев, Мики Орачев
и Христо Попадийн. Отсъства
само Тодор Чаворски, който е
на лагер с младежкия нацио-
нален отбор.

Орлин Старокин ще се

завърне в титулярния състав на
Левски. По всичко личи, че това
ще стане за сметка на Алек-
сандър Башлиев, който започ-
на сред първите 11 срещу Чер-
номорец Бургас (1:), като дей-
ства отдясно на защитата. Или-
ев обаче явно ще остави Дъстли
Мюлдер на титулярната му по-
зиция вдясно на защитата, а
Старокин ще почне вляво сре-
щу Ботев Пд в неделя. Мачът от
II кръг на “А” група е от 20.00
часа на ст. “Георги Аспарухов”.

Даниел Бориморов може да се завърне на „Герена”

утболистите на ЦСКА не са по-
лучавали заплати последните 4
месеца. Играчите, а както и тре-
ньорският щаб, не са взимали
месечните си възнаграждения

Дисциплинарната комисия към БФС
наказа ЦСКА с лишаване от домакинство
за една среща заради непристойното по-
ведение на феновете на тима по време на
дербито с Литекс в събота. Тогава те
хвърляха димки и бомбички и раниха два-
ма души. Така “червените” няма да могат
да приемат Локо Пд в столицата. Срещата
е от III кръг на “А” група и е предвидена да
се играе на 25 август от 20,00 часа. Преди
това идния уикенд тимът гостува за втори
пореден път - този път на Черноморец.
Наложеното от ДК наказание означава,
че “армейците” няма да играят в София
още поне месец. Следващото им дома-
кинство е на 15 септември срещу Ботев
Вр. Това е поредната санкция, която ЦСКА
отнася от БФС. Наскоро подопечните на
Борислав Михайлов забраниха на клуба
да картотекира новите си попълнения и
по тази причина Стойчо Младенов беше
принуден да запълва групата с юноши.

Ф
В ЦСКА нямат заплати от 4 месеца

от май месец насам. Забавянето най-
вероятно се дължи и на неяснотата око-
ло смяната на ръководството на “армей-
ците”, като финансовите задължения
към отбора и служителите най-вероят-
но ще бъдат оставени за новите управ-
ляващи в Борисовата градина.

От 4 седмици обещанията за запла-
щане не се спазват. Най-притеснител-
ното е, че според статутите на БФС,
при 2 неизплатени заплати играчите
могат да разтрогнат по вина на клуба.
Друга подробност е, че при последното
раздаване на паричните възнагражде-
ния служителите са получили заплати-
те си до април, но са разписали пла-
тежни и за следващите 3 месеца.

Казусът с изгонените футболисти

също остава неразрешен. Оказа се, че
Николай Дюлгеров, Христо Янев, Кос-
та Янев, Петър Стоянов и Сивард Спро-
кел все още не са разтрогнали с ЦСКА.
Играчите са подписали бележка, която
ги освобождава за един месец от клу-
ба, с идеята при смяна на треньора да
се завърнат. Някои от тях са се догово-
рили да бъдат обезщетени с по 2 за-
плати, но все още не са получили па-
рите и не са прекратили договорите
си.

Притесненията около бъдещето на
“червените” продължават да нарастват
най-вече заради задаващия се монито-
ринг през септември. Ако УЕФА устано-
ви, че финансовите задължения на клу-
ба продължават да нарастват и има
финансова неизрядност, може да се
стигне до отнемане на лиценза.

“Армейците” играха контрола с Локо
Мездра снощи, в която участваха не-
картотекираните футболисти.

„АРМЕЙЦИТЕ” БЕЗ
МАЧ В СОФИЯ
ОЩЕ МЕСЕЦ

Емисари на руския
гранд Рубин пристигна-
ха на преговори за
Ивелин Попов. Те го
наблюдаваха снощи в
контролата на нацио-

Попето пред трансфер в Рубин
налния отбор на Бълга-
рия с Кипър на “Гере-
на”. Юношата на Лев-
ски си търси нов тим,
след като се скара с
шефовете на турския

Газиантепспор, където
играеше последните 2
години.

“Той има оферта от
Русия и това размъти
главата на Попов. Той

иска да напусне и ние
започнахме преговори
с руския клуб”, съобщи
източник от ръководст-
вото на Газиантепспор.

“Не бих казал, че

имам проблеми в Тур-
ция. В очакване съм на
трансфер. Сигурно до
края на седмицата ще
стане ясно”, коментира
Попето.

Христо Стоичков ще награди
призьорите в детската шампионска
лига ЛУКойл, която се провежда в
курорта “Албена”. Това ще стане
днес на централния стадион в ку-
рорта след финалната среща от
футболния турнир от 10.30 часа. В
надпреварата участват 8 състава с
футболисти, родени след 1 януари
2000 г. За наградите спорят отбо-
рите  Пирин, Изида Добрич, Фарул
Констанца (Рум), Академията на
Хаджи (Рум), Авангард Житомир
(Укр), Митиши (Рус), Берое и Спар-
так Вн. Победителят ще се класира
за суперфинала в Анталия от 23 до
27 октомври.

Организатори на турнира са
Детска футболна лига - Русия, с
подкрепата на ЛУКойл - Русия, и
“Евима футбол консултинг”. На це-
ремонията по награждаването ще
присъства и спортният директор на
ЛУКойл Сашо Везенков. Футболна-
та надпревара за първи път гостува
на Балканите.

Матияс Весино (вдясно) се разписва във вратата на Депортес Икике (Чили) пред
плонжа на Фредерико Леон за победата на Насионал (Уру) в мач от Купа

Судамерикана в Монтевидео. Уругвайският тим би с 4:0, а другите попадения
нанизаха Карлос Фернандес, Гонсало Буено и Алваро Рекоба

Снимки БГНЕС
КАМАТА
НАГРАЖДАВА
МАЛКИ
ФУТБОЛИСТИ

Дана РУСЕВА

Ристосков свири на
„сините” с Ботев Пд

Христо Ристосков ще ръководи
дербито на II кръг на “А” група
между Левски и Ботев Пд в неделя
от 20.00 часа на “Герена”. Реферът
от Сандански получи наряда от
БФС, а негови помощници ще са
Крум Стоилов и Цветан Трифонов.
Другият най-интересен мач от
кръга между Черноморец и ЦСКА на
ст. Лазур, също в неделя от 20.00,
бе поверен на Радан Мирянов от
Варна. За асистенти са назначени
Памен Хаджийски и Александър Ата-
насов. Останалите наряди: събота,
18.00: Славия - Монтана (Георги
Димитров), Миньор - Локо Сф (Таско
Тасков), Ботев Вр - Пирин ГД (Сте-
фан Спасов), Етър - Черно море
(Калин Людмилов), неделя, 18.00:
Локо Пд - Литекс (Иван Кирилов).
20.00 Лудогорец - Берое (Георги
Йорданов).

Локо Пд отнесе
аматьори с 8:0

Локо Пд показа добра форма,
разгромявайки с 8:0 играещия в
Югоизточната “В” група Асеновец
в контрола на “Лаута”. За отбора
на Емил Велев-Кокала играха ос-
новно резерви, юноши и играчи на
проби. Три гола заби младокът
Георги Стефанов (20, 22 и 60), по
2 пъти точни бяха Рангел Абушев
(62 и 80) и Запрян Запрянов (68 и
82), а веднъж вкара и дошлият на
проби Димо Атанасов (55). “Смърфо-
вете” приемат Литекс в неделя
от 18.00 часа.

Божинов под наем
в Торино за година

Валери Божинов продължава да
е в полезрението на италианския
Торино, заяви президентът на клу-
ба Урбано Кайро. В момента се
преговаря за взимането му под
наем от Спортинг Лисабон за 1
сезон.

Ювентус пак
преотстъпи Кирев

Вратарят на Ювентус Марио
Кирев ще играе като преотстъпен
в Тимишоара. Бившият младежки
национал на България изкара мина-
лия сезон в тима от Втора дивизия
на Румъния, но рядко получаваше
шанс за изява. Юношата на Славия
така и не успява да се наложи в
“Старата госпожа”.

Муамба спря футбола

Фабрис Муамба се отказа от
футбола по съвет на лекарите. 24-
годишният полузащитник бе на
път да си отиде от този свят,
след като получи инфаркт по вре-
ме на мач на Болтън от турнира
ФА Къп срещу Тотнъм през март.
Муамба колабира и изпадна в кли-
нична смърт, след като сърцето му
спря да бие за 78 мин. Полузащит-
никът се възстанови, но лекарите
му препоръчаха да спре със спорта.
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Ивелин
Попов пред
трансфер
в Рубин
Стр. 31

гледайте

ПО БНТ 1
ГРЕБАНЕ

00.05 СП за юноши
в Пловдив

ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС

16.45 Турнир
в Синсинати (жени)

ПО ЕВРОСПОРТ 2
СНУКЪР

15.00 Уелш оупън
ТЕНИС

16.15 Турнир в Доха (жени)
КОЛОЕЗДЕНЕ

17.45 Обиколка на Алгарв (Етап II)
ПО ФИЛМ +

ТЕНИС
18.00 Турнир в Синсинати (жени)

Дилма Русеф позира с братята Ескива (вляво) и Флорентино Фалкао, които
спечелиха съответно сребърен и бронзов медал от Олимпиадата в Лондон. Двамата

бяха приети в резиденцията на бразилския президент в столицата Бразилия

ремония в Кремъл президентът на
Русия връчи специалните ордени за
заслуга към отечеството на призьо-
рите от Олимпиадата. Русия спечели
общо 82 медала, като 24 от тях бяха
златни. Сребърните са 25, а бронзо-
вите 33, което отреди на “Сборная”
4-то място в класирането по медали.
Първи са САЩ (46, 29, 29), пред Ки-
тай (38, 27, 22) и Великобритания
(29, 17, 19).

Преди 4 години в Пекин руските
спортисти взеха общо 72 отличия. В
края на официалната част от приема
Владимир Путин пожела още много
успехи на Русия в областта на спорта.

та в Лондон. Дуетът ще подпише нов
договор до следващите Игри в Рио де
Жанейро след 4 години. Настоящият им
контракт изтече, но федерацията реши
да го поднови заради 4-ото място в бри-
танската столица, което е най-доброто
ни класиране от Москва 1980. Тогава
взехме сребро след загуба на финала
от СССР с 1:3 гейма. Твърди се, че с тях
вече е разговаряно и са дали съгласи-
ето си. Остава само двамата да подпи-
шат договорите си, за да бъде всичко
официално.

Още докато отборът беше в Лондон,
водачът на делегацията Любо Ганев на-
мекна, че Найденов и Плачи ще
продължат да водят отбора, изтъквайки
неоспоримите им качества. Както и досе-
га, Плачи ще работи предимно върху так-
тиката и статистиката, докато Найденов

Цветана Пиронкова отпадна още на
старта на “Мастърс” турнира в Синси-
нати $2 168 000, след като бе разбита
от сочената за наследничка на сестри
Уилямс Слоун Стивънс (САЩ) с 4:6, 1:6.
Първата ни ракета в женския тенис на-
пуска надпреварата с $6100 от наград-
ния фонд и 1 точка за световната ран-
глиста, но това няма да се отрази сери-
озно на класирането й защото и мина-
лата година отпадна в I кръг. Следва-
щият турнир, на който пловдивчанката
е заявила участие, е в Ню Хейвън ($637
000). Засега Пиронкова е поставена в
квалификациите и има малки шансове
да попадне директно в основната схе-
ма, а за целта преди старта на турнира
трябва да се откажат още няколко за-

тън Салем, САЩ
($550 000) следващата
седмица. Първата ни
ракета в мъжкия тенис
се подложи на обстой-
ни медицински изслед-
вания и заедно с тре-
ньора си Патрик Мура-
тоглу са преценили да
пропуснат старта в аме-
риканския град. Не е

кратки

Станка Златева и Тервел Пулев позират с телефони от М-Тел, върху
които са гравирани имената им. Телекомът подари апаратите на
спортистите заради постиженията им на Олимпиадата в Лондон

Оставят Найденов
и Плачи до Рио

Путин награди
медалистите
на Русия

В
ладимир Путин награди руски-
те спортисти, които спечелиха
медали на Олимпийските игри
в Лондон. На тържествена це-

Владо Николов даде капитанската лента на Тодор Алексиев

Одеяло и торба със сувенири си
донесе за спомен от Лондон посре-
щачът  Тодор Скримов. “За спомен
съм си взел всякакви дребни
подаръчета, за да раздавам на
близки, както и да си имам. Взех
си и завивката от леглото, където
спях. Страхотно е да живееш и
ядеш заедно с толкова велики
спортисти”, разказа посрещачът за
преживяванията си в Олимпийското
село. Той даде и своето обяснение
защо България не успя да спечели
бронзовите медали, въпреки че
преди това победиха Италия с 3:0.
Скримов, който заради добрата
игра в Лондон, ще стане капитан на
клубния си тим Пари Волей, хвърли
вината и в себе си за загубата от
Италия в малкия финал. Пернича-
нинът, който замени Казийски,
смята, че срещу “Скуадра адзура”
е играл най-слабо в целия олимпий-
ски турнир.

ще се съсредоточи върху това да сплотя-
ва отбора и да дава нужното самочувст-
вие и ентусиазъм на момчетата. Найде-
нов пое тима през юни, когато Радостин
Стойчев бойкотира, а Плачи е помощник
вече 4 години. Италианецът работеше със
Стойчев, а преди това със сънародника
си Силвано Пранди. Също така Плачи
доказа, че няма намерение да се маха,
защото поиска български паспорт.

Отказалият се от националния отбор
Владимир Николов определи Тодор
Алексиев за новия капитан. “Съвсем
нормално е Алексиев да поеме щафе-
тата. Той е най-опитният в отбора и е
изявен лидер. Не случайно водеше в
няколко класации на Олимпиадата, а по
време на Световната лига даже взе 2
индивидуални награди. Той е най-до-
стойният капитан за мен”, каза Нико-
лов. Владо сподели, че си тръгва със
смесени чувства и не пожела да комен-
тира темата с Матей Казийски, който
бойкотира със Стойчев и пропусна
Олимпиадата.

Т
реньорският тандем Найден
Найденов - Камило Плачи ще
продължи да води българ-
ския национален отбор по
волейбол и след Олимпиада-

Цвети аут от Синсинати

Контузия спря Гришо в САЩ
ясно каква точно е
травмата на Гришо, но
той се надява да се
възстанови за послед-
ния за годината турнир
от Големия шлем - US
Open, който започва на
27 август.

Контузията попречи
на Гришо, който загуби
още на старта на квали-
фикациите на “Мастърс”
турнирите  в Торонто и
Синсинати, а още след
първото си поражение

преди седмица хасков-
лията сподели, че изпит-
ва физически проблеми.

Невъзможността му
да играе ще се отрази и
на класирането на Ди-
митров в световната
ранглиста. Гришо ще
загуби 65 точки от акти-
ва си (45 от Синсинати
и 20 от Уинстън Салем)
и се очаква преди на-
чалото на US Open да
се смъкне с 6 места до
№58 в света.

явени тенисистки.
Срещу 19-годишната Стивънс Пи-

ронкова издържа само в първия сет. В
него Цвети бе пробита 3 пъти, но при
4:5 американката не трепна. Във вто-
рата част Стивънс бе безапелационна
и затвори мача след 72 минути игра.

Сесил Каратанчева, която се
състезава за Казахстан, би на старта
Кики Бертенс (Хол) с 6:2, 6:1. Във II
кръг софиянката ще спори с бившата
№1 Каролине Возняцки (Дан). Тази
седмица Каратанчева официално се
завърна в Топ 100 на света, след като
за последно бе заемала място в
първата стотица през 2005 г. Сесил
вече е №92, а след победата над
Бертенс ще се изкачи до около №85.

ККККК
онтузия отказа
Григор Димитров
от участие на
турнира в Уинс-

Снимка БГНЕС

Барселона идва
за турнир в София

Баскетболните грандове Бар-
селона, Панатинайкос и Цървена
звезда ще участват на турнир в
София на 14 и 15 септември.
Домакин на проявата е шампи-
онът ЛУКойл Академик, като сре-
щите ще се играят в “Арена
Армеец”. Каталунците ще при-
стигнат на 11 септември, като
първите дни ще са на лагер в
Правец. Барса е безспорен лидер
в Евролигата от повече от 10
години, като печели 2 пъти тур-
нира. Шампион на Испания е 15
пъти. Панатинайкос е 6 пъти
първенец в Евролигата и 32 на
Гърция. Цървена Звезда е един
от лидерите във втория по сила
турнир “Еврокъп”.

Фланелките на
Стенли най-продавани

На Острова за пореден път
доказаха, че страшно много ува-
жават Стилиян Петров. Сърца-
тият халф може и да не води
предсезонна подготовка с Астън
Вила, но екипът му е най-търсе-
ният на пазара. Фланелката с
№19 и името на българина се
продава най-много от всички през
лятото.  Популярността на
Стенли не е намаляла, въпреки че
той не е играл от март заради
битката, която води с левкеми-
ята. Както е известно, преди
няколко дни от Вила обявиха, че
Петров вече е в ремисия. Фла-
нелката с името на Стенли стру-
ва 58 лири, или 145 лв. На 6 сеп-
тември на стадиона на Вила ще
се състои благотворителна ве-
черя в помощ на фондация за
борба с левкемията. На нея се
очаква да присъства и Петров.


